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 ۳۳ میلیـون سـالمند 
در ایـران تا سال ۱۴۳۵

گروه اجتماعی: رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان با بیان 
اینکه دســتگاه های عضو و همکار شورای ملی سالمندان، یکی از 
دلایل مهم عدم تحقق اهداف سند ملی سالمندان را نبود بودجه 
مشــخص در این خصوص می دانند، گفت: علی رغم ابلاغ رســمی 
سند ملی سالمندان در سال ۱۳۹۹، تاکنون ردیف بودجه لازم به 
موضوع سالمندی در برنامه های بودجه کشور گنجانده نشده است.

مژگان رضازاده با بیان اینکه طبق سرشماری های مرکز آمار ایران 
از سال ۱۳۳۵ تا ۱۳۹۵ جمعیت افراد ۶۰ سال به بالا در کشور از 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر به ۷ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر افزایش 
داشــته اســت، اظهار کرد: طی ۶ دهه گذشــته، افزایش جمعیت 
ســالمندان روند کند و آرامی داشــته، اما این روند در ســال ها و 

دهه های آینده سرعت بیشتری به خود گرفته است.

مقابله با  بحران سالمندی جایی در ردیف های بودجه ندارد

فرشید ایلاتی
کارشناس مسکن

حرکت معکوس 
خانم وزیر د رحوزه مسکن

امیر اسماعیل کاظمی
 کارشناس بازارهای مالی

پریسا حاجی محمدی
DBA دکتری کسب و کار حرفه ای

 جایگاه هوش مصنوعی 
در تجارت

 »نقش اقتصاد«  به بررسی شرایط 
افزایش وام مسکن می پردازد؛

 وام مسکـن
 در بن بسـت؟!

 کارشناس اقتصادی هشدار داد: 
دلار ۹۵ هزار تومانی در راه است

 شوخی با معیشت مردم؛ 
ممنـوع!

هزینه شب یلدا چقدر تمام می شود؟

 دورهمی گِـران
 برای ایرانـی ها

 NGO دیگر کسی برای 
سراغ مجوز گرفتن نمی رود

قانون حجاب؛ تهدیدی علیه 
سازمان های مردم نهاد؟!

 آمریکا در سوریه به دنبال چیست؟

  نقشه راه واشنگتن
 برای شـام

 سید محمدرضا اعلمی، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« تشریح کرد

متغیرهای تأثیرگذار بر روند مثبت بورس

سامانه ارز تجاری، اولین پله نردبان توسعه ایران

 ارز توافقی چگونه می تواند منجر به کاهش نرخ ارز شود؟

سید محمدرضا اعلمی، کارشناس بازار 
سرمایه در گفتگو با »نقش اقتصاد«، 

درمورد روند مثبت بورس گفت: با تغییر 
دولت و آمدن افراد جدید در مسند 

سیاست گذاری اقتصادی، شاهد یک سری 
تغییر رویکردها و رویه ها بودیم. زیرا در 
دولت گذشته بین هر زوج تصمیمی که 
یک طرف آن بازار بورس و طرف دیگرش 

بازارهای دیگری چون؛ بانک و...

4

اخیراً مجلس در حال بررســی طرحی است که 
براســاس آن، همه بانک ها باید ۲۰ درصد منابع 
خود را در اختیار بانک مسکن قرار دهندتا میزان 
وســرعت پرداخت وام مســکن بهبود یابد این 
درحالی است که تاکنون بانک ها به انحای مختلف 
از زیربار وام دادن در بخش مســکن خصوصاً در 

طرح های نهضت ملی مسکن که حتی...
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خشایار نادی
کارشناس معماری 

انرژی خورشیدی حلقه مفقوده  
بحران آلودگی هوا

 اثرات حذف دلار نیمایی
 بر اقتصاد
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نوبت دوم

پیمان شکرزاده - شهردار 

این شــهرداری در نظر دارد به اســتناد ماده ۱۳آئین نامه مالی شــهرداری ها موضوعات مشروح ذیل را از طریق برگزاری  تجدید مزایده عمومی در سامانه 
ستادایران به افراد حقیقی و حقوقی واجدالشرایط واگذار نماید.

آگهی تجدیدمزایده عمومی

 قیمت پایه مزایده به ازایشماره مجوز شورامرحلهموضوع مزایدهردیف
هرماه اجاره بهاء

 میزان سپرده شرکت در
مزایده

 اجاره یک باب واحدتجاری به۱
 مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک
قائم روبه روی پارک قائم پلاک ۴

۱۳۲۱/ش بدوم
۱۴۰۳/۰۸/۰۱

۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

 اجاره یک باب واحدتجاری به۲
 مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک
قائم روبه روی پارک قائم پلاک ۶

۱۳۲۱/ش بدوم
۱۴۰۳/۰۸/۰۱

۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

 اجاره یک باب واحدتجاری به۳
 مساحت۴۰مترمربع واقع در شهرک
قائم روبه روی پارک قائم پلاک ۷

۱۳۲۱/ش بدوم
۱۴۰۳/۰۸/۰۱

۶۹/۰۰۰/۰۰۰۴۱/۴۰۰/۰۰۰

 اجاره یک باب واحدتجاری اوقاف به۴
 مساحت۴۲مترمربع واقع درخیابان

اوقاف،بالاترازاداره پست،روبه روی پلاک ۷۸

۱۳۲۱/ش بدوم
۱۴۰۳/۰۸/۰۱

۱۱۵/۰۰۰/۰۰۰۶۹/۰۰۰/۰۰۰

لذا از متقاضیان واجد الشرایط دعوت بعمل می آید ، جهت شرکت در تجدید مزایده های مذکور مطابق شرح ذیل اقدام نمایند:
۱-نحوه دریافت اسناد تجدید مزایده : از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستادایران( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

 ۲- انتشار اسناد تجدید مزایده :  به صورت الکترونیکی از درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ایران (از تاریخ ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ به مدت ۱۰ روز قابل دریافت می باشد.
۳-آخرین مهلت ارســال و تحویل پیشــنهادات و پاکات اســناد تجدید مزایده: بصورت الکترونیکی طبق تاریخ مندرج در سامانه ستادایران بارگذاری شود و فقط می بایست 
اصل ضمانتنامه یا فیش واریزی )میزان سپرده شرکت در تجدید مزایده ( تا پایان وقت اداری مطابق ابلاغ مندرج در سامانه ستاد ایران بصورت فیزیکی به واحد امور قراردادها  

واقع در ساختمان مرکزی شهرداری پاکدشت تحویل شود.
۴-زمان و محل بازگشایی پاکات اسناد تجدید مزایده : مطابق تاریخ و ساعت مندرج در سامانه ستاد در دفتر شهردار واقع در ساختمان مرکزی شهرداری پاکدشت می باشد.

۵- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.
۶- سپرده نفرات دوم و سوم پس از تنظیم قرارداد با برنده اول  مزایده مسترد خواهد شد.

۷- سایر اطلاعات و جزئیات در متن اسناد تجدید  مزایده  در سامانه ستاد ایران موجود میباشد و جهت اطلاعات بیشتر با شماره تماس  
۰۲۱-۲۸۴۲۵۷۲۲ و ۵-۳۶۰۳۳۳۴۲-۰۲۱  تماس حاصل فرمائید.

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۹ - تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

خاموشی صنایع
 و مرگ غم انگیز تولیـد

» نقش اقتصاد«  شــرایط تولید انرژی های 
خورشیدی و بادی را بررسی می کند؛

شرکت مخابرات ایران )منطقه چهار محال و بختیاری( 

شــرکت مخابرات ایران )منطقه چهار محال و بختیاری( در نظر دارد نســبت به خرید انواع کابل فیبر نوری همراه با ارزیابی کیفی فروشــنده را از طریق مناقصه 
عام یک مرحله ای اقدام نماید. متقاضیان شرکت در مناقصه میتوانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی مناقصه در سایت شرکت مخابرات ایران مراجعه 

نمایند. مهلت تحویل پیشنهادها: تا پایان وقت اداری مورخ ۱۴۰۳/۱۰/۰۴ آدرس سایت: www.cm.tci.ir )برای دریافت رایگان اسناد(

تجدید آگهی مناقصه شماره 1403/29 )همراه با ارزیابی کیفی فروشنده(

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد

شماره تماس :09337190881

کسری پشت کسری

فرزاد حسن زاده
روزنامه نگار

 تراز تجاری تفاوت بین ارزش صادرات و واردات 
کالاهای یک کشور در مدت زمان یکسال را برای 
ما مشخص می کند. اگر تراز تجاری ایران از ابتدای 
دهه ۷۰ خورشــیدی تا ســال گذشته را نگاهی 
کنیم متوجه می شــویم که تراز تجاری ایران به 
جز در چند سال در بقیه سال ها منفی بوده است. 
اقتصاد ایران آخرین باری که تراز تجاری مثبت 
را تجربه کرد در ســال ۱۳۹۷ بود و بعد از آن هر 
ســال کســری تراز تجاری ایران افزایش داشته 

است.
براســاس آمار گمرگ ایران در سال ۱۴۰۲ تراز 
تجاری با ۱۶.۸ میلیارد دلار بیشترین کسری را 
در ۵ ســال اخیــر ثبت کرده اســت. همچنین 
براســاس آمار ۷ ماهه امسال که گمرک منتشر 
کرده می توان دید که تراز تجاری ایران در ۷ ماهه 
ســال ۱۴۰۳ نزدیک به ۷ میلیارد دلار کســری 
دارد.دلایل زیادی برای کسری تراز تجاری ایران 
در سال های اخیر می توان نام برد اما از میان این 
دلایل ســرکوب نرخ ارز و ایجاد ارز چند نرخی 
بیشــترین تأثیر را بر کســری تراز تجاری کشور 

داشته است.
در سال های ۸۵ تا ۹۰ در زمان دولت نهم و دهم 
که قیمت نفت افزایش پیدا کرد دلارهای نفتی 
زیادی به داخل کشور آمد. در آن سال ها که نرخ 
ارز با سرکوب ثابت نگه داشته شده بود و اقتصاد 
ایران به طور متوســط ۲۰ درصد تورم داشــت، 
ارزش پول ملی به شکل کاملًا مصنوعی افزایش 
می یافت. با توجه به شــرایط اقتصادی حاکم بر 
کشور در آن سال ها، به دلیل عدم رشد متناسب 
نرخ ارز با تورم، واردات کالا صرفه اقتصادی بالایی 

پیدا کرد و در نتیجه واردات به شــدت افزایش 
یافت که همین امر موجب کاهش تولید و صادرات 
و تعطیلــی ۲۰۰۰ هــزار واحــد تولیدی شــد. 
همان طور که در نمودار بالا نشان داده شده است 
با اعمال سیاســت سرکوب نرخ ارز در سال های 
۸۵ تا ۹۰، کســری تراز تجاری ایران هر ســال 
بیشــتر از گذشته شــد و در سال های ۸۷ و ۸۹ 
رکورد بدترین تراز تجاری ایران در سه دهه اخیر 

با منفی ۳۸ میلیارد دلار به ثبت رسید.
در سال های ۹۲ تا ۹۷ که دولت وقت توانست در 
مذاکرات هســته ای تحریم ها را کاهش دهد و با 
مدیریت بر بازار، سیاست تک نرخی بودن ارز را 
با موفقیت اعمال کند، تراز تجاری ایران در بعضی 
از آن سال ها برای اولین بار مثبت شد. در نتیجه 
می تــوان گفت که با توجه به کاهش تحریم ها و 
اعمال سیاســت ارز تک نرخی، بانک مرکزی به 
خوبی توانست بازار ارز کشور را مدیریت کند. اما 
در چند ســال اخیر نظام ارزی چند نرخی را در 
اقتصاد ایران شــاهد بوده ایم. ارز ترجیحی باعث 
ارزان تر شــدن کالاهای خارجی می شود که در 
نهایت زمینه افزایش واردات و نابودی تولید داخل 
را فراهم می کند. در مجموع این عوامل، با افزایش 
واردات و کاهش صادرات، کسری تراز تجاری نیز 
بیشتر می شــود.چند نرخی بودن ارز همچنین 
باعث ایجاد رانت هایی نیز شده است. برای مثال 
برخی از واردکنندگان که با دریافت ارز ترجیحی 
اقدام به واردات کالا کردند، به جای اینکه آن کالا 
را با قیمت ارز ترجیحی در بازار به فروش برسانند 

با قیمت دلار آزاد به بازار عرضه کردند.
چند نرخی بودن ارز سبب شده که صادرکنندگان 
نیز به شدت آسیب ببینند، چون باید ارز حاصل 
از صــادرات خــود را با نرخی پایین تر از بازار آزاد 
عرضــه کننــد که همین ســبب کاهش انگیزه 
تولیدکننده و صادرکننده می شود. فقط در سال 

۱۴۰۲ به دلیل شــکافی که بین دلار نیمایی و 
بــازار آزاد بوده منافعــی به ارزش ۳۰۰ همت از 

جیب صادرکنندگان برداشت شده است.
اگرچه افزایش تحریم ها در ســال های اخیر، از 
موانع جدی فعالیت صادرکنندگان بوده است اما 
عــلاوه بــر تحریم موانع دیگری نیز مانند پیمان 
سپاری ارزی در قیمت های پایین، افزایش شدید 
نرخ ارز، فاصله بالای نرخ دلار نیمایی با دلار بازار 
آزاد و افزایش تورم بخش تولید، صادرکنندگان 
را تحت فشــار قرار داده اســت. به همین خاطر 
ایجاد یک بازار آزاد و رســمی ارز می تواند بخش 
زیادی از مشکلات صادرکنندگان را مرتفع سازد. 
علاوه بر این هنگامی که در کشــور بازار رســمی 
ارز وجود نداشــته باشــد، بانک مرکزی قدرت 
مدیریت ارز را ندارد. تجربه ترامپ در ســال ۹۷ 
نشــان داد که در فقدان بازار رســمی ارز و عدم 
توانایــی مدیریت ارز توســط بانــک مرکزی، 
جهش های زیادی را در نرخ ارز شــاهد خواهیم 
بود. بنابراین تا قبل از آمدن ترامپ سیاســت ارز 

توافقی کمک زیادی به ما خواهد کرد.
امید اســت با اجرایی شــدن سامانه ارز توافقی و 
فاصله کمتر قیمت کشف شده در آن با ارز بازار 
آزاد، وضعیت صادرکنندگان به خصوص وضعیت 
شــرکت های صادرات محور بازار سرمایه، نسبت 
به گذشــته بهتر شود و تراز تجاری ایران نسبت 
به ســال گذشــته کمی بهبود یابد.در صورتیکه 
شرکت های صادرات محور بتوانند در سامانه ارز 
توافقــی، ارز خــود را بــه فروش برســانند، این 
شــرکت ها از حاشیه سود بسیار خوبی بهره مند 
می شــوند و این می تواند ســهام این دســت از 
شــرکت های حاضــر در بازار ســرمایه را برای 
سرمایه گذاران جذاب کند و این شرکت ها بتوانند 
نقدینگی قابل توجهی را از راه بازار سرمایه بدست 

آورند.

ساخت مسکن در عراق
بهمن عبداللهی
رئیس اتاق تعاون

 ساخت ۱۵۰ هزار واحد مسکونی در عراق، تفاهمی 
بین اتاق تعاون ایران و بخش تعاون کشــور عراق 
بود. با توجه به اینکه تعاونی مســکن ما در کشــور 
ســابقه و تجربه خوبی در زمینه ســاخت مسکن 
داشــتند، طرف عراقی علاقه مند بود این کار را در 

استان بصره عراق نیز انجام دهند.
اتاق تعاون ایران تفاهمات و توافقات اولیه را انجام 
داد و عراقی ها در حال آماده ســازی مقدمات کار 
خود در کشورشان هستند. به نظر می رسد آنها به 
این پروژه زمین اختصاص داده اند و منابع مالی نیز 
از سوی دولتشان تأمین شده است. در حال حاضر 
مشــغول انجام تشریفات کارهای اداری هستند و 

امیدواریم این تشریفات، قبل از پایان سال میلادی 
جاری به پایان برسد و بعد از تعطیلات سال جدید 
میلادی نیز تبدیل به قرارداد و عملیات اجرایی آن 

آغاز شود.
در این مرحله، دوستان ما در حال انجام کارهای 
خود در آنجا هستند و به محض اینکه کارها انجام 
شــود، مــا نیز پــروژه را اجرایــی خواهیم کرد. 
همچنیــن در ســال های گذشــته نیــز چنین 
پروژه هایــی با همــکاری بخش خصوصی نظیر 
انبوه ســازان اجرایــی و عملیاتــی می شــد؛  به 
این ترتیب این سؤال پیش می آید که ساخت وساز 
و اجــرای ایــن پــروژه اکنون با همــکاری چه 

نهادهایی صورت گرفته است؟
اتــاق تعاون از طریق تــوان و ظرفیت تعاونی ها و 
اتحادیه های مسکن خود این کار را انجام خواهیم 
داد. البته از سایر ظرفیت های کشور نیز در صورت 

لزوم مانند انجمن انبوه سازان و امثال آن استفاده 
خواهد شد؛ با این حال محور اصلی آن اتحادیه های 
مسکنی خود بخش تعاون خواهد بود و این پروژه 
کاملًا غیردولتی است و ربطی به دولت ندارد و ما 
با توجه به اینکه ظرفیت های خوبی در بخش تعاون 
داریم، در حال حاضر در کشور خودمان نیز ۲۰۰ 
هزار واحد را با وزارت راه و شهرســازی تفاهم نامه 
داریم که بخشی از آن در حال اجرایی شدن است 
که از این ظرفیت نیز در خارج از کشــور اســتفاده 

خواهیم کرد.
امیدواریم بتوانیم پروژه های خوبی را هم در کشور 
خودمان و هم در کشور عراق اجرا کنیم و به نتیجه 
برسانیم، چراکه ظرفیت های خوبی در بخش تعاون 
وجود دارد تا از آن به منظور تأمین مســکن مردم 
خودمان که در اولویت قرار دارد بهره بگیریم و مازاد 

آن نیز در کشور عراق به کار گرفته شود.

یادداشت

یادداشت



شرمن: ترامپ به دنبال »مذاکره جامع« با ایران است
گروه بین الملل: »وندی شرمن« قائم مقام پیشین وزارت خارجه آمریکا در 

گفتگویی به مسائل بین المللی پرداخته است.
او درباره موضوع توافق هســته ای ســال ۲۰۱۵ اظهار داشــت: »برجام 
فناوری های نظارت مختلفی روی تأسیســات هسته ای ایران اعمال کرد 
و این نظارت ها به ما )غرب( توانایی نظارت مســتقیم بر برنامه هســته ای 
ایران را می داد و زودتر از موعد درباره هرگونه تصمیم احتمالی از سوی 
تهران برای تغییر رویکرد هسته ای خود یا زیر پا گذاشتن تعهدات برجامی 

خود آگاه می شدیم.«
شرمن افزود: »برجام باعث می شد تا بتوانیم روی برنامه هسته ای ایران 

نظارت داشته باشیم.«
تلاش قائم مقام پیشین وزارت خارجه آمریکا برای ایجاد ارتباط بین نظارت 
آژانس بین المللی انرژی بر تأسیسات هسته ای ایران و برجام درحالی است 
که به اذعان »رافائل گروسی«، برنامه نظارتی آژانس بر تأسیسات هسته ای 
ایران، یکی از پیچیده ترین و گسترده ترین نظارت های دیده بان هسته ای 
سازمان ملل است. از طرفی، ایران همواره با نظارت آژانس بر تأسیسات 
هسته ای خود هم راستا با تعهدات پادمانی خود در توافق عدم اشاعه سلاح 

هسته ای )ان پی تی( توافق کرده است.
با این وجود شرمن در ادامه اظهار داشت: »برجام به ما این اجازه را می داد 
تا ورودی و خروجی های تأسیســات هســته ای ایران را با یکدیگر تطبیق 

دهیم.«
او افزود: »ما با اتحادیه اروپا، روسیه و چین همکاری نزدیکی داشتیم تا 
به توافق برجام برسیم، اما در نهایت، دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور 
آمریکا انتخاب شد و )به طور یکجانبه( از این توافق خارج شد. از آن زمان 

تاکنون، شرایط فقط بدتر شده است و ایران در حال غنی سازی اورانیوم 
با خلوص ۶۰ درصد است و به سرعت می توانند به سطح غنی سازی ۹۰ 

درصدی مورد نیاز سلاح هسته ای دست پیدا کنند.«
پس از خروج آمریکا از توافق در ســال ۲۰۱۸ در دولت اول ترامپ، این 
اقدام ترامپ منجر به اقدام قانونی ایران طبق بند ۳۶ برجام مبنی بر فاصله 
گرفتــن گام به گام و بازگشــت پذیر از تعهــدات داوطلبانه اش پس از یک 

سال ونیم تحمل تحریم ها شد.
پــس از فاصلــه گرفتن گام به گام ایــران از تعهدات برجامی خود، مجدداً 
تروئیکای اروپایی و آمریکا در نشست اخیر شورای حکام آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، با به تصویب رساندن قطعنامه ای ضدایرانی، توافقات شکل 

گرفته بین ایران و آژانس را نادیده گرفتند.
ایــران در واکنــش به اقدام کشــورهای غربی، توانمندی خود برای غنی 

سازی اورانیوم با خلوص ۶۰ درصد را افزایش داده است.
در همین راستا و در حالی که ایران بارها تاکید کرده سلاح هسته ای در 
دکترین دفاعی این کشور جایی ندارد، شرمن مدعی شد: »ایران در عرض 
۲ هفته می تواند به سلاح هسته ای پیدا کند. در شرایط بسیار بدی قرار 
داریم. اما دیدار مجید تخت روانچی و تروئیکای اروپایی )انگلیس، فرانسه 

و آلمان( بسیار جالب است.«
مذاکره درباره همه مسائل، پیچیده تر است ��

شرمن تصریح کرد: »رئیس جمهور منتخب آمریکا )ترامپ( تأکید کرده 
اســت که به دنبال مذاکره با ایران و رســیدن به توافقی بهتر اســت و من 
نمی توانم برای دیدن آن صبر کنم. دســتیابی به چنین توافقی زمان و 
انرژی بســیاری نیاز دارد و اکنون فشــار زیادی وجود دارد و مذاکرات 

احتمالی کنونی صرفاً درباره برنامه هسته ای ایران نخواهد بود، بلکه درباره 
نقش ایران در خاورمیانه، اقدامات آن ها در ســوریه، یمن، غزه، لبنان و 

دیگر نقاط منطقه و نیروهای نیابتی تهران را نیز شامل خواهد شد.«
او افزود: »مذاکره درباره همه این مسائل، پیچیده تر خواهد بود و زمانی 
که درباره همه این مســائل مذاکره می کنید، ایران می تواند بگوید خب 
پول کمتری به حزب الله خواهیم داد اما آزادی عمل بیشتری برای برنامه 
هسته ای خود می خواهیم. پس این مذاکره بسیار پیچیده تر خواهد بود.«

ایران اما اعلام کرده نیروی نیابتی در منطقه ندارد و نیروهای مقاومت در 
منطقه با توجه به منافع کشورهای خود، علیه اشغالگری آمریکا یا رژیم 

صهیونیستی اقدام می کنند.
شرمن همچنین مدعی ضعیف شدن ایران در ۱۸ ماه اخیر شد.

دیپلمات ارشد پیشین آمریکایی در ادامه به جنگ غزه و احتمال کاهش 
حمایت تسلیحاتی آمریکا از رژیم صهیونیستی در جهت بهبودی شرایط 
انسانی در باریکه غزه پرداخت و گفت: »ما به اسرائیل و حفظ امنیت آن 
متعهد هستیم و احتمال استفاده از کمک تسلیحاتی برای بهبودی شرایط 

انسانی در غزه امر دشواری است.
شرمن تصریح کرد: »ای کاش راه دیگری برای اعمال فشار علیه اسرائیل 

داشتیم تا بتوانیم شرایط در غزه را بهتر کنیم.«
او در این گفتگو به مسئله چین در دولت دوم ترامپ نیز پرداخت و گفت: 
»چین یک مشکل اساسی ۲ حزبی برای آمریکا باقی مانده است. به نظر 
من اعمال محدودیت بر صادرات، به خصوص فناوری های پیشرفته برای 
کســب اطمینان درباره توانمندی رقابت آمریکا با چین حیاتی اســت. 
اتحادیه اروپا نیز تا حدود بسیاری از این محدودیت ها پیروی کرده است.«

افشاگری باهنر از نامه اش به رهبری درباره فساد مسئولان

محمدرضا باهنر ماجرایی نامه ای که در ســال ۱۴۰۰ به رهبری درباره فســاد نوشــته بود افشا کرد.وی گفت: در 
ســال ۱۴۰۰ که داســتان های شــلوغی پیش آمده بود گفتیم ســه واژه بین مسئولین پر تکرار شده است. یکی 
مســئله فســاد، یکی عدم کارآمدی و یکی این که گوش مســئولین ســنگین است و صدای مردم را نمی شنوند. 
نامه ای محضر آقا خودم نوشــتم و خلاصه اش این بود که هر ســه این واقعیت وجود دارد. ولی چیزی که ما در 
افکار عمومی انداخته ایم ده برابر واقعیت اســت. یکی اینکه فســاد وجود دارد، برخی می گویند فســاد ساختاری 
اســت. من رکورد دارم و هفت دوره در مجلس بوده ام و شــاید ۱۳۰۰-۱۴۰۰ نماینده را دیده ام که آمده اند و 
رفته اند. در مترو و تاکسی که می روید افکارعمومی تقریباً مدعی هستند که هر کسی در نظام جمهوری اسلامی 
یک دوره وزیر یا نماینده یا استاندار بوده بار خود را بسته و رفته است. در حالی که حس شش من این را می گوید 
که حدود ۱۰-۱۵ درصد از مسئولین بار و بنه خود را بسته و رفته اند. ۱۵-۲۰ درصد مسئولین بعد از مسئولیت 
وضعشان از نظر زندگی و معیشت و اقتصاد بدتر شده است. باهنر ادامه داد: ۶۰-۷۰ درصد هم همانی بوده اند 
و رفته اند. این که افکار عمومی تصور کند ۱۰۰ درصد مســئولین آمده اند و خورده اند و برده اند این خیلی بی 
مروتی درمورد نظام و مسئولین نظام جمهوری اسلامی است.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: شاید 
بعد از انقلاب بیش از ۲۰۰ وزیر داشته ایم. این وزرایی که آمده اند و رفته اند چند تای آنان فساد مالی و اخلاقی 
داشته اند؟ شاید به اندازه انگشتان دست هم نمی رسد. ولی همه ما متهم هستیم. از طرفی ایده آل هایمان هم 
خیلی بالا رفته است. همین دوره اخیر به ازای هر کرسی ۴۰-۵۰ نفر تأیید صلاحیت شده اند. این ها در میدان 

آتش و خون باهم رقابت می کنند و وعده های عجیب و غریب در حوزه های انتخابی می دهند.

قانون عفاف و حجاب، ۲ سال مسکوت گذاشته شود

منصور حقیقت پور، فعال سیاســی اصولگرا و نماینده ادوار مجلس قانون عفاف و حجاب را خســارت بار می داند و 
معتقد است دولت باید از طریق رایزنی با رهبری، مانع از اجرای این قانون شود.

حقیقت پور با تاکید بر اینکه حجاب از واجبات اســلام اســت و قطعاً باید محترم شــمرده شــود، به جماران گفت: به 
نظر نمی رسد قانون عفاف و حجاب قابلیت ترویج حجاب را داشته باشد. حجاب یک بحث فرهنگی است و اگر زنان 
ما نسبت به اهمیت آن اقناع شوند، ده ها رضاخان هم نمی تواند حجاب را از سر آنان بردارد. من معتقدم این قانون 
در جامعه اجرا نخواهد شــد و طراحان آن فقط باعث افزایش هزینه برای نظام می شــوند و گســل بین حاکمیت و 
مردم را شدیدتر می کنند.وی ادامه داد: بهتر است که این قانون مسکوت بماند تا اصلاحات لازم بر روی آن صورت 
گیرد. بســیاری از بی حجابی ها واکنش مردم نســبت به کاســتی ها و مشکلات است و جوانان از این راه می خواهند 
نارضایتی خود نســبت به مســائل اقتصادی و اجتماعی را نشــان دهند. اگر می خواهیم به صورت زیربنایی چالش 
حجاب را حل کنیم، باید برای این مشکلات چاره ای بیاندیشیم.این فعال سیاسی اصولگرا اضافه کرد: من معتقد 
به وجود جریان نفوذ پشت این قانون نیستم، اما آن را ناشی از کج فهمی ها و تندروی ها می دانم. این تندروی ها تا 
کنون نیز در مســائلی مانند برجام، عدم پذیرش FATF و... هزینه های بســیاری برای کشــور داشــته اســت. آقای 
رئیس جمهور باید حداقل به مدت دو سال این قانون را مسکوت بگذارد و به خوبی هم می داند که چطور باید این 
کار را انجام دهد. چطور توانست برای تمام اعضای کابینه خود از مجلس رأی اعتماد بگیرد؟ تنها با طرح یک جمله. 
اکنون نیز کافی است شرایط را برای رهبری شرح دهد و از ایشان حکم عدم اجرای این قانون را دریافت کند. البته 

اگر رهبری را خرج نکنیم که خیلی بهتر است، اما در برخی مواقع چاره ای جز این نیست.
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به ادعای ارتش 
اسرائیل، 
هواپیماهای 
جنگی اسرائیل 
در روزهای 
اخیر بیش از 
350 حمله در 
سراسر سوریه 
انجام داده اند و 
بقایای نیروی 
دریایی دولت 
سابق و 
همچنین 
سلاح های 
شیمیایی، 
هواپیماهای 
جنگی و 
انبارهای 
موشک های 
دوربرد را هدف 
قرار داده اند
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ایر بازتاب

عراقچی: پیگیری روند تحولات سوریه ضروری است

ایســنا: »کاظم جلالی« ســفیر جمهوری اسلامی ایران در روسیه و 
»حسین اکبری« سفیر ایران در سوریه به صورت جداگانه با »سید 
عباس عراقچی« وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران دیدار و 

گفتگو کردند.
 جلالی در دیدار با عراقچی گزارشی از آخرین وضعیت روابط دوجانبه 
و برنامه ها و پیگیری های صورت گرفته برای تداوم گسترش مناسبات 
دو کشور در زمینه های مختلف به ویژه اقتصادی و تجاری ارائه کرد.
وزیر امور خارجه ایران در این دیدار بر اهتمام ویژه تهران برای توسعه 

روابط و اجرای توافق های صورت گرفته بین ۲ کشور تاکید کرد.
عراقچی همچنین با اشاره به مواضع مشترک دو کشور در بسیاری 
از مسائل منطقه ای و بین المللی، تداوم رایزنی های دو کشور جهت 
تأمین منافع متقابل و کمک به تأمین امنیت و ثبات منطقه و جهان 

را ضروری دانست.
اکبری نیز در دیدار با عراقچی گزارشی از آخرین تحولات سوریه و 
اقدامــات و تدابیــر صورت گرفته برای اطمینــان از امنیت و ایمنی 
کارکنان سفارت و اماکن دیپلماتیک و کنسولی جمهوری اسلامی 

ایران در جریان تحولات اخیر در این کشور ارائه کرد.
وزیــر امــور خارجه در این دیدار توصیه هایی در مورد ضرورت تداوم 
پیگیری دقیق روند تحولات ســوریه در جهت حراســت از منافع و 
امنیت ملی ایران و حفاظت از حاکمیت ملی و تمامیت ســرزمینی 

سوریه و نیز حفظ امنیت و ثبات منطقه ارائه کرد.

انتقاد تند سرافراز از ورود مهاجران افغان به ایران

خبرآنلاین: محمد سرافراز رییس پیشین سازمان صدا و سیما از ورود 
بیش از اندازه مهاجران افغان به ایران انتقاد کرد.

محمد سرافراز رییس پیشین صدا و سیما درباره سیل ورود مهاجران 
افغان به کشــور در فیلمی که از او در فضای مجازی منتشــر شــده، 
گفت: هنوز هم گزارشــی در این مورد اعلام نمی شــود. وزارت کشور 
و سفارت ما در افغانستان همه یکدست بودند. سفیر به چند نفر ویزا 
داد؟ معلوم نیست. به چند نفر اقامت دادند؟ من قبلًا با موضوع اتباع 
خارجی ســر و کار داشــتم به هر یک تبعه خارجی که می خواستند 
اقامت دهند اینقدر بالا و پایین می کردند تا بخواهند این کار را انجام 
دهند. اما کرور کرور اقامت دادند. الان تبعات اجتماعی آن را می بینیم. 
یک چیزی برای خودشــان هدفگذاری کرده اند و خودشان هم باید 
توضیح بدهند. هیچ چیزی هم نمی گویند که به چند نفر افغان اقامت 
داده اند. خیلی از امکانات کشور را هم به آنهاداده اند. این چه معنی 

می دهد.

پس لرزه ادعا درباره ترور ابراهیم رئیسی؛ 
غضنفری سند بیاورد!

انتخاب: سردار کوثری به ادعای مطرح شده درباره ترور ابراهیم رئیسی 
واکنش نشان داد.

اســماعیل کوثری، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس در واکنش به اظهارات مطرح شده از سوی کامران غضنفری 
نماینده تهران درباره ترور ابراهیم رئیســی گفت: هیچ گاه این طور 
نبوده که مسئولان جمهوری اسلامی بخواهند موردی را خلاف به 
سمع مردم برسانند. معلوم نیست اقای غضنفری این ادعاها را از کجا 
آورده است و من کامل رد می کنم؛ اگر ایشان سندی دارد ارائه کند! 

تا کمیسیون امنیت بتواند این موضوع را پیگیری کند.

ربیعی:
رئیس جمهور قانون حجاب و عفاف را در دستورکار 

شورای امنیت ملی قرار داد

ایسنا: علی ربیعی دستیار اجتماعی رئیس جمهور در حساب کاربری 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:  »سپاس از رییس جمهور که 
اجرای این قانون را با توجه به تبعات اجتماعی آن در دســتور کار 

شورای امنیت ملی قرار داد.«

 سردار تنگسیری: از تهدیدهای دشمنان 
به خوبی آگاهیم

مهر: سردار علیرضا تنگسیری با حضور در مرکز تخصصی شناوری 
شهید محلاتی در دومین جشنواره سردار شهید حاج عبدالله رودکی 
از بنیان گذاران تحقیق و پژوهش در ســپاه اظهار کرد: اعتقاد ما با 
توجه به بیانات مقام معظم رهبری جدی گرفتن پژوهش در نیروهای 
مسلح است که در نیروهای مسلح پژوهش ها به صورت علمی دنبال 
می شود.وی افزود: ما از تهدیدهای دشمنان خود به خوبی آگاهیم 
و خود را برای مقابله با آن آماده می کنیم پس لازم است شبانه روز 
برای پژوهش وقت بگذاریم.سردار تنگسیری اضافه کرد: در پژوهش 
و تحقیقات قدم های بلندی در ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی در 
زمینه تجهیزات نظامی برداشته شده است. نیروی دریایی سپاه به 
لحاظ اینکه یک نیروی تجهیزات محور هست و بر مبنای تجهیزات 
و تخصص فنی عمل می کند باید بر اساس پژوهش و علم عمل کند.
فرمانده نیروی دریایی ســپاه بیان کرد: همان گونه که رهبر معظم 
انقلاب فرمودند تا دستیابی به افق های بلند راه بسیار در پیش داریم 
پس نباید قانع باشــیم و باید تلاش کنیم تا پیشــرفت های بیشتری 

حاصل شود.

 بازگشت ۷ هزار مهاجر سوری ساکن ترکیه
 به وطنشان پس از سقوط بشار اسد

فارس: وزیر کشور ترکیه علی یرلیکایا از بازگشت ۷۶۲۱ سوری پس 
از ســقوط حکومت خاندان اســد در سوریه در فاصله ۹-۱۳ دسامبر 
)۱۹-۲۳ آذر( خبر داده است. وی این بازگشت را »داوطلبانه، ایمن، 

و با افتخار« توصیف کرده است.
ترکیه اصلی ترین و اولین مقصد مهاجرتی سوریان پس از جنگ های 
داخلی این کشــور به شــمار می رفت. به گزارش پولتیکو در ســال 
۲۰۲۳ حدود ۳.۲ میلیون نفر از مهاجران سوری در ترکیه حضور 

داشته اند.

سردار حسین سلامی، فرمانده کل سپاه پاسداران، در اختتامیه 
ســومین دوره ســالانه انتخاب آثار برتر پژوهشی دفاع مقدس و 
مقاومــت گفــت: همــه دیدند تا ما بودیم مردم ســوریه زندگی 
می کردند، چون ما به دنبال عزت شــان بودیم. ما نرفته بودیم تا 
بخشــی از خاک ســوریه را به خاک خودمان ملحق کنیم، نرفته 
بودیم تا آنجا را میدان جستجوی منافع بلندپروازانه و زیاده خواهانه 
خود قرار دهیم؛ ما رفته بودیم تا اجازه ندهیم عزت مســلمانان 

تخریب شود.
 وی ادامه داد: به محض اینکه نظام سوریه سقوط کرد، دیدید چه 

اتفاقــات ناگــواری در حال افتادن اســت. الان صهیونســیت ها 
می توانند با چشم غیرمسلح درون خانه خانواده های دمشق نشین 

را ببینند این واقعاً قابل تحمل نیست.
 فرمانده سپاه پاسداران ادامه داد: باید ایستاد همانگونه که رهبر 
عزیزمان فرمودند سوریه به فضل الهی به دست جوانان برومند و 
میدان دیده خود آزاد خواهد شد و صهیونیست ها تاوان سنگین 
داده و در همین ســرزمین دفن خواهند شــد، اما این امر به زمان 
نیاز دارد. به یک اســتقامت عظیم و همت بلند و اراده و ایمانی 
باشکوه نیاز دارد که در جوانان مجاهد جهان اسلام این انگیزه و 

ایمان وجود دارد جهان اسلام امروز عرصه جهاد است و سعادت 
مسلمانان از میدان جهاد عبور می کند.

 سردار سلامی تصریح کرد: حالا که می بینیم اگر یک ارتش نایستد 
و نیروی مســلح مقاومت نکند چگونه در یک چشــم بر هم زدن 
تمام سرزمینش اشغال می شود، قدر مقاومت را می دانیم. مردم 
در دمشــق این را الان به زیبایی البته نه به یک زیبایی دل انگیز 
بلکه با نفرت تمام می فهمند که وقتی رجال مقاومت هســتند، 
آن ها چقدر عزیزند و اگر مردان ایستادگی و رجال مقاومت نباشند، 

چه بلایی برسر ملت می آید.

فرمانده کل سپاه: تا ما بودیم مردم سوریه زندگی می کردند

گــروه بین الملل: همزمان با ســفر وزیر امور خارجه 
آمریکا و مشــاور امنیت ملــی بایدن به خاورمیانه، 
گمانه زنی ها درباره پشــت پرده فعل و انفعال های 
واشــنگتن در ارتباط با شام افزایش یافته، بالاخص 
آن که اســرائیل پس از ســقوط اسد نه تنها بمباران 
مواضع نظامی ســوریه را متوقف نکرده بلکه تلاش 

دارد تا در این کشور بحران زده پیشروی نماید.
 نیویورک تایمز با انتشــار گزارشــی مدعی شد، در 
حالی که رهبران جدید ســوریه وظیفه اداره کشور 
را بر عهده گرفته اند، قدرت های جهانی نمایندگانی 
را به منطقه اعزام کردند تا تلاش برای شــکل دادن 
به آینده ســوریه و روابط خود با شورشــیانی که به 

قدرت بشار اسد پایان دادند را آغاز کنند.
در همین راستا آنتونی جی. بلینکن، وزیر امور خارجه 
ایــالات متحــده، قبل از پرواز به ترکیه برای دیدار با 
رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور این کشور، در 
اردن با ملک عبدالله دوم دیدار کرد و از شرایط حاکم 
بر سوریه به عنوان فرصت و در عین حال تهدیدی 
بالقوه برای همسایگانش یاد کرد. او سپس در سفری 
غیر منتظره وارد عراق شد و با محمد شیاع السودانی 

رایزنی داشت.
نقشه راه واشنگتن برای عصر پسا اسد ��

بــه ادعای نیویورک تایمز، بلینکن مدعی شــد که 
دولت جدید سوریه که رهبری اش بر عهده چهره ای 
رادیکال اســت که در لیست سیاه آمریکا قرار دارد، 
توســل به اصول اولیه حقوق بشر، از جمله حمایت 

از اقلیت ها و جلوگیری از تبدیل شدن این کشور به 
میدانی برای ظهور گروه تروریستی داعش ضروری 
اســت.بلینکن و جیک سالیوان، مشاور امنیت ملی 
آمریکا همزمان روز پنجشنبه پیامی به اسرائیل دادند 
و مدعی شدند که حضور نظامی این رژیم در سوریه، 
کنترل منطقه حائل در امتداد مرز سوریه و اسرائیل 
باید موقتی باشد. پس از سقوط دولت اسد اسرائیل 
نیروهای خود را به منطقه منتقل و علیه دارایی های 
نظامی و سوریه صدها حمله نظامی انجام داد و مدعی 
شد که نگران است که افراط گرایان از خلاء قدرت 
سوءاســتفاده کرده و از ســلاح های رها شده برای 

حمله به خاک اسرائیل استفاده کنند.
در همین راستا بلینکن در گفت و گو با خبرنگاران 
در اردن مدعی شد: »اسرائیل نگران است که خلاء 
حاکم توسط تروریست ها و افراط گرایان پر شود. از 
همیــن رو تــل آویو نیروهایــش را به منطقه حائل 
منتقل کرد«. مقام های آمریکایی مدعی اند که فعل 

و انفعال های تل آویو در سوریه موقتی است.
همزمان ســالیوان پس از دیدار با بنیامین نتانیاهو، 
مدعی شــد که تصمیم اســرائیل برای اعزام نیرو به 
منطقه حائل "منطقی و سازگار" با حق دفاع از این 
بازیگر است. اما او ادعا کرد که ایالات متحده انتظار 
دارد که حضور نظامی اسرائیل در شام دائمی نباشد. 
مخالفان که توســط هیئت تحریرالشــام رهبری 
می شوند، گروهی که زمانی وابسته به القاعده بودند، 
مدعی اند که از مدت ها پیش اهداف افراطی شان را 
کنار گذاشته اند و با همه فرقه ها در سوریه همکاری 
خواهند کرد، اما دســتور کار آنها هنوز مشــخص 

نیست.
برخی از تحلیلگران مدعی اند جامعه بین المللی باید 
برچســب تروریستی را از حیات تحریرالشام حذف 
کند تا کشورها بتوانند به سوریه کمک ارسال کنند 
و بر این گروه اعمال نفوذ اشــته باشــند. در چنین 
شــرایطی ابراهیم کالین، رئیس سازمان اطلاعات 
ملــی ترکیه کــه با نام اختصاری MIT شــناخته 
می شود، در تصاویری که از تلویزیون ترکیه پخش 
شــد، در دمشق پایتخت سوریه دیده شد. براساس 
این تصاویر کالین با پرســنل مســلح در اطرافش از 
مسجد اموی خارج می شود. این همان مسجدی بود 
که محمد الجولانی، رهبر تحریر الشام روز یکشنبه 

از آن بازدید کرد.
رد پای اطلاعات ترکیه در شام ��

به ادعای نیویورک تایمز سازمان اطلاعات ترکیه در 

مورد سفر کالین به دمشق اظهار نظری نکرد. اما این 
سفر در حالی انجام شد که بلینکن نگرانی های خود 
را درباره حملات جدید نیروهای ترکیه و شبه نظامیان 
تحت حمایت این کشــور علیه نیروهای کرد مورد 
حمایت ایالات متحده در شــمال شرق سوریه ابراز 
کرد و گفت: »در حال حاضر مهم اســت که زمینه 
ســاز دور تازه رویارویی ها نشویم« ترکیه نیروهای 
کرد را یک گروه تروریســتی می داند که با کردهای 

شورشی در ترکیه مرتبط است.
همزمان اداره مدنی به رهبری کردها در شــمال 
شــرق سوریه روز پنجشــنبه اعلام کرد که پرچم 
استقلال سوریه را بر فراز تمام ساختمان های دولتی 
به اهتزاز درآورده است، اقدامی عمدتاً نمادین که 
به گفته آنها "وحدت و هویت ملی سوریه" را تأیید 
می کند؛ این رویکرد ظاهراً سیگنالی برای رهبران 
جدید در دمشــق اســت؛ رهبرانی که با ترکیه نیز 

ارتباط دارند.
در طول سال ها، منطقه خودمختار بالفعل و شاخه 
نظامی آن، نیروهای دموکراتیک سوریه به رهبری 
کردها، خود را به عنوان یک حزب مستقل در جنگ 
داخلی سوریه قلمداد می کردند. اما در روزهای اخیر 
آنها از آمادگی شان برای ارتباط با دولت جدید دمشق 
می گویند. در چنین شرایطی هرج و مرج در سوریه 
به اســرائیل فرصت داد تا نیروهای نظامی کشوری 
را که مدت ها دشمن سرسختش بوده را هدف قرار 
دهــد، بدون اینکه منتظر بماند که آیا این کشــور 

همچنان یک دشمن خواهد بود یا خیر.
به ادعای ارتش اسرائیل، هواپیماهای جنگی اسرائیل 
در روزهای اخیر بیش از ۳۵۰ حمله در سراسر سوریه 

انجام داده اند و بقایای نیروی دریایی دولت سابق و 
همچنین سلاح های شیمیایی، هواپیماهای جنگی 
و انبارهای موشک های دوربرد را هدف قرار داده اند. 
ارتش اسرائیل همچنین وارد منطقه ای به مساحت 
۱۵۵ مایل مربع در مرز ســوریه و اســرائیل شده که 
قرار بود منطقه ای غیرنظامی تحت نظارت نیروهای 
حافظ صلح سازمان ملل باشد. پس از آن، نیروهای 
اسرائیلی برای اولین بار پس از جنگ ۱۹۷۳ مواضع 
خود را در عمق خاک ســوریه گســترش دادند.روز 
چهارشنبه، ارتش اسرائیل خبرنگاران اسرائیلی را به 
منطقه کودانا، روستایی در سوریه در منطقه حائل، 
برد. ویدئویی از این ســفر - از جمله آنچه تصاویری 
ادعایی از استحکامات متروک نظامی سوریه نامیده 
می شود- در شــبکه های اسرائیلی پخش شد. بنی 
کاتا، یکی از فرماندهان نظامی محلی، در مصاحبه با 
رادیو تلویزیون عمومی اسرائیل مدعی شد: »معلوم 
است که ما برای مدتی در اینجا خواهیم ماند. ما برای 
این آماده ایم. با توجه به آشــوب در ســوریه و نگرانی 
اســرائیلی ها در مورد شورشــیان که اکنون کشور را 
رهبــری می کنند، هرگونه معامله برای بازگرداندن 
منطقه محقق نخواهد نشد.«دفتر نتانیاهو ادعا کرد 
که ســربازان اســرائیلی »تا زمانی که نیروی مؤثری 
وجود داشــته باشــد که آتش بس سال ۱۹۷۴ را در 
منطقه حائل اجرا کند« در خاک سوریه باقی خواهند 
ماند. متحدان اسرائیل عمدتاً در مورد تصرف قلمرو 
در منطقه حائل و فراتر از آن سکوت اختیار کرده اند، 
اگرچه فرانسه روز چهارشنبه از اسرائیل خواست تا 
عقب نشــینی کرده و به حاکمیت ســوریه احترام 

بگذارد.

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

 نقشه راه 
 واشنگتن
 برای شـام

 آمریکا در سوریه به دنبال چیست؟



 شوخی با معیشت مردم؛ ممنوع!
کارشناس اقتصادی هشدار داد: دلار ۹۵ هزار تومانی در راه است

گروه اقتصادی: بیســت و چهارم آذر ماه نقطه پایانی بود بر عمر ۶ 
ساله ارز نیمایی. طبق اعلام رسمی بانک مرکزی، ازاین پس نرخ 
نیمــا به صــورت توافقی تعیین خواهد شــد و عرضه کنندگان و 
تقاضاکنندگان می توانند در ســامانه نیما نسبت به انجام معامله 

براساس نرخ های توافقی اقدام کنند.
ارز نیمایی )نظام یکپارچه معاملات ارزی( در سال ۱۳۹۷ به دنبال 
نوســانات شــدید بازار ارز و ایجاد رانت های ارزی، به دستور بانک 
مرکزی راه اندازی شد. در سیستم نیمایی، نرخ ارز بر اساس عرضه 
و تقاضا تعیین و به صورت روزانه توسط بانک مرکزی اعلام می شد 
و به واردکنندگان و صادرکنندگان این امکان را می داد که با نرخ 

نزدیک به واقعیت، ارز مورد نیاز خود را تأمین کنند.
موافقان سیاست تک نرخی شدن ارز معتقدند که انتقال معاملات 
نیما به بازار توافقی ارز می تواند به بهبود مدیریت بازار ارز و کاهش 
توزیع رانت کمک می کند. منتقدان، اما حذف ارز نیمایی در شرایط 
تورمی کنونی را به نفع اقتصاد کشــور نمی دانند. آن ها معتقدند 
که این تصمیم نیازمند پیش زمینه هایی است که در کشور فراهم 
نیست و حذف نرخ ارز نیمایی چیزی جز گرانی و تورم به همراه 

نخواهد داشت.
وحید شــقاقی شــهری، اقتصاددان در پاسخ به اینکه چرا علیرغم 
اینکه سیاست تک نرخی کردن ارز، سیاست درستی است، اما در 
نهایت تبعات تورمی به همراه می آورد؟ گفت: »مسئله اصلی این 
اســت که دولت هنوز دلار بازار آزاد را گردن نگرفته اســت و قبول 
ندارد. از این رو برنامه ای هم برای مهار دلار بازار آزاد ندارد. بانک 
مرکزی در سال های اخیر حرکات زیگزاگی و آزمون و خطا زیاد 
داشــته اســت. درصورتی که معتقدم بانک مرکزی جای آزمون و 
خطا نیســت و مســئولان آن باید علمی و عقلانی رفتار کنند و 
پاســخگو هم باشــند. باورم بر این اســت که سیاست اخیر بانک 
مرکــزی هم خطرناک اســت، چراکه وقتی بــرای مهار بازار آزاد 
برنامه ای نداشته باشیم، روند بازار آزاد صعودی خواهد شد و تمام 

نرخ ها هم دنباله رو بازار آزاد خواهند بود.«
وی ادامه داد: »من موافق نرخ توافقی هســتم ولی به شــرط آنکه 
بانک مرکزی یک برنامه روشــنی برای مدیریت بازار آزاد داشــته 
باشــد. اظهاراتی از قبیل اینکه بازار آزاد تلگرامی اســت، دســت 
دیگران در کار اســت و ارتباطی با دولت ندارد، ســلب مسئولیت 
است. در حالی که ما می دانیم زندگی همه مردم ایران با دلار بازار 
آزاد تنظیم می شود و کاملًا روی معیشت مردم تاثیرگذار است.«

این استاد دانشگاه ضمن تاکید براینکه انتظار این است که دولت 
برای بازار آزاد ارز برنامه داشته باشد و بتواند آن را مدیریت کند، 
افزود: »کنترل حساب سرمایه، حکمرانی و مدیریت ریال، نظارت 
هوشمند بر مصارف ارزی کشور و بازار توزیع کالا، مهار قاچاق و 
اقتصاد غیررســمی، برنامه برای مهار تورم و کنترل کسری های 
تجاری غیر نفتی، جزو الزامات مدیریت بازار آزاد اســت که در 
دولت این برنامه وجود ندارد. نگرانی ام این اســت که دلار بازار 

آزاد به همین شــکل روند افزایشــی خود را ادامه دهد و نرخ های 
ترجیحی و توافقی هم دنباله رو این بازار باشــند. چنین روندی 
عملًا منجر به له شــدن بیشــتر طبقات متوسط و پایین جامعه 

ایران می شود.«
شــقاقی شــهری در پاسخ به اینکه چرا با وجود تبعات تورمی که 
حذف دلار نیمایی به همراه دارد، اما دولت دست به چنین اقدامی 
زده اســت؟ گفت: »استدلال دولت این است که درصورت حذف 
نرخ نیما، رانت از بین می رود، واردات کنترل و کسری های تجاری 
مهار می شود که استدلال درستی هم است. نرخ توافقی به مراتب 
از نرخ نیمایی که رانت شــدیدی را نصیب یک گروهی می کرد، 
بهتر است ولی به شرط آنکه دولت بازار آزاد را در دست گیرد. اگر 
بازار آزاد را رها کنیم امکان مدیریت اقتصاد کلان مقدور نخواهد 
بود. من هم به شدت مخالف نرخ نیمایی بودم چراکه رانت بزرگی 
را نصیب گروه اقلیتی کرد و مسئولان مربوطه باید پاسخگو باشند، 
اما نرخ توافقی هم تا زمانی که بازار آزاد مسئول مشخصی نداشته 
و رها باشد، صدمات شدیدی بر پیکره اقتصاد کشور وارد می کند. 
باید الزاماتی صورت گیرد تا بازار آزاد ولنگار و رها شده نباشد که 
به هر نحوی بتوانند اقتصاد کشــور را برهم ریزند. اگر آن الزامات 

رعایت شود، نرخ توافقی ایرادی ندارد.«
این اقتصاددان در واکنش به اســتدلال برخی موافقان مبنی بر 
اینکه با حذف ارز نیمایی صادرکنندگان رغبت بیشــتری برای 
عرضه ارز دارند، مطرح کرد: »بر صادرات تاثیری ندارد. وقتی دلار 
هزار تومان بود صادرات اقتصاد ایران حدود ۳۰ میلیارد دلار بود. 
اکنون که دلار ۷۰ هزار تومان شده، صادرات غیرنفتی ما افزایش 
ملموسی نداشته و نهایت ده میلیارد دلار افزایش پیدا کرده است. 
افزایش نرخ ارز روی صادرات ایران تأثیر ندارد چراکه ما بنگاه های 
تولیــدی صادرات محور نداریم ولی روی واردات تأثیر می گذارد، 
عطش آن را کاهش می دهد و می تواند موجب کاهش کســری 
تجاری شود. حذف ارز نیمایی روی صادرات اثری ندارد مگر اینکه 
ما برنامه مشخصی برای بنگاه های تولیدی صادرات محوری داشته 

باشیم.«
وارد دور باطل تورمِ دلار خواهیم شد ��

وی در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه با توجه به تبعات حذف ارز 
نیمایــی، چــه دورنمایی می توان از اقتصاد ایران در ســال آینده 
داشت؟ گفت: »تا زمانی که دولت دلار بازار آزاد را گردن نگیرد و 
برنامه ای برای مدیریت آن نداشته باشد، نمی توانیم این وضعیت 
را خوشبینانه تلقی کنیم و وارد یک دور باطل تورمِ دلار خواهیم 

شد.«
شقاقی شهری با بیان اینکه نه در دولت گذشته و نه در دولت فعلی 
کســی بازار آزاد را گردن نمی گیرد، ادامه داد: »آقای فرزین که 
می گفتنــد نرخ های دلار تلگرامی اســت و بــه خاطر دارم یکبار 
خبرنگاری درباره قیمت دلار از ایشان پرسش کرد، ناراحت شدند 
و گفتند دلار بازار آزاد چه ربطی به من دارد؟ ولی یادمان باشــد 

زندگی من و شــما به دلار بازار آزاد متصل اســت. دلار بازار آزاد 
ســقف بزرگی دارد و راهبر و پیشــرو است. سایر نرخ ها هم از دلار 
بازار آزاد تبعیت می کنند. دولت باید برای مدیریت بازار آزاد برنامه 
داشته باشد که پیشتر الزامات آن را بیان کردم. ما بازار آزاد را رها 
کرده ایم در حالی که دلار بازار آزاد کاملًا روی زندگی مردم و سایر 
نرخ ها اثر می گذارد. اگر آن بازار را رها کنیم، نمی توانیم اقتصاد را 
اداره کنیم. مشکل اصلی من این است که در اقتصاد ایران کسی 
متولی دلار بازار آزاد نیســت در حالی که ســایر نرخ ها، اجناس، 
زندگی و معیشت مردم هم به دلار آزاد وابسته است، این پارادوکس 

را چگونه باید حل کنیم؟«
بانک مرکزی دارد با اقتصاد ایران و معیشــت مردم شوخی  ��

می کند
این تحلیلگر مسائل اقتصادی خاطرنشان کرد: »نرخ توافقی هم 
دنباله رو بازار آزاد اســت. اگر بازار آزاد را نتوانیم مهار کنیم تمام 
اقتصاد ایران باید به دنبال دلار آزاد بدود و از آن طرف بانک مرکزی 
هــم می گوید بــه من ارتباطی ندارد. بانک مرکزی دارد با اقتصاد 
ایران آزمون و خطا می کند. به نظرم ما با اقتصاد ایران و معیشت 
مردم داریم شوخی می کنیم. در یکی دو سال اخیر یک آزمون و 
خطا در اقتصاد ایران در حال انجام است که در این شرایط بسیار 
خطرناک اســت. بانک مرکزی جای درس آموزی نیســت و باید 
بتواند بازار آزاد که بازار مهمی در اقتصاد ایران اســت را مدیریت 

کند.«
وی در توصیه به بانک مرکزی گفت: »توصیه من به بانک مرکزی 
این است که اولاً بازار آزاد را به رسمیت بشناسد و در مرحله دوم 
آن الزاماتی که پیشــتر اشــاره کردم را اعمال کند. تا این الزامات 
انجام نشــود بازار آزاد کنترل نخواهد شــد و سایر نرخ ها دنباله رو 
این بازار خواهند بود و در این میان طبقات متوســط و پایین هر 

روز له تر خواهند شد.«
با ادامه چنین وضعیتی، قیمت دلار در ســال آینده دست کم  ��

۹۵ هزار تومان می شود
شقاقی شهری در پیش بینی خود از قیمت دلار در سال آینده به 
اقتصاد ۲۴، گفت: »اگر ما واقعاً نتوانیم بازار آزاد را کنترل کنیم، 
پیش بینی می شود قیمت دلار در سال آینده دست کم به سمت 

اعداد ۹۵ هزار تومان و حتی بیشتر از آن ثبت می شود.«
وی همچنین در واکنش به اینکه برخی از کارشناسان علت اتخاذ 
سیاســت تک نرخی کردن ارز را جبران کسری بودجه می دانند، 
عنوان کرد: »اصلًا ارتباطی با بحث کسری بودجه ندارد. برخی از 
دوستانی که می گویند به دلیل کسری بودجه این تصمیم گرفته 
شــده اســت، از روی ناآگاهی این نظر را ارائه می دهند. دولت با 
اهــداف کاهــش رانت در اقتصاد، کنترل عطــش واردات و مهار 
کسری های تجاری غیرنفتی چنین سیاستی را درپیش گرفته که 
به نظر من استدلال های درستی هم است ولی اینکه بازار آزاد را 

رها کرده، بسیار خطرناک است.«

موافقان و مخالفان فیلترینگ هنوز مشخص نیستند

سید محمد امین آقامیری، دبیر شورای عالی فضای مجازی در شیراز اظهار کرد: در موضوع فیلترینگ که امروز 
جزو اخبار داغ است، برخلاف مطالبی که در رسانه ها منتشر می شود تاکنون رأی گیری در جلسه شورای عالی 

فضای مجازی انجام نشده که موافقان و مخالفان مشخص شوند.
وی افزود: معلوم نیست رسانه ها از کجا می گویند فلانی موافق است و دیگری مخالف!

آقامیری تاکید کرد: جلســات کارگروه فیلترینگ در حال برگزاری اســت و معاون محترم اول رییس جمهور که 
خوشبختانه جزو متخصصان حوزه فضای مجازی هستند در جلسه اول حضور داشته و نکات با نظر ایشان جمع 

بندی شد.
 وی به ایسنا، گفت: به زودی در جلسه شورای عالی فضای مجازی نظر نهایی کمیته، بررسی خواهد شد.

نانوایان متخلف پلمب می شوند

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان تهران در پاسخ به یکی از متقاضیان در خصوص تخلف نانوایی ها به مهر، 
گفت: باتوجه به تصمیمات اتخاذ شده در دادستانی تهران مقرر شده با تکرار تخلف نانوایان برخورد جدی صورت 

گیرد.
محمود سیجانی تصریح کرد: نانوایی هایی که به تخلفات صنفی اعم از گران فروشی، کم فروشی و عرضه خارج از 
شبکه آرد اقدام و اصرار بر تخلف داشته باشند با گزارش بازرسان اتاق اصناف و اتحادیه مربوطه توسط تعزیرات 
حکومتی پلمب خواهند شــد.بر اســاس اعلام اداره کل صمت اســتان تهران، وی با اشــاره به حضور بازرسان اتاق 
اصناف و اتحادیه در بازار گفت: هموطنان در صورت مشــاهده هرگونه تخلف صنفی به ویژه در حوزه نانوایی ها 

مراتب را به سامانه ۱۲۴ گزارش کنند.
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اقت

 سهم ۵۰ درصدی زنان تحصیلکرده
 از کل بیکاران

بررسی ها نشان می دهد از هر سه نفر بیکار، یک نفر زن 
است. این در حالی است که از هر ۲ نفر بیکار دانشگاه رفته 
یک نفر زن اســت. این امر نشــان می دهد وضعیت بازار 
کار زنان بیکار دانشــگاه رفته در مقایســه با زنان بیکار 

عادی تعریفی ندارد.
اشــتغال یک پدیده فصلی اســت. اگر به روند تغییرات 
سهم زنان از بیکاری توجه شود، قابل مشاهده است که 
در نیمه اول سال سهم آنها افزایش و در نیمه دوم کاهش 
می یابــد. به همین دلیل، در فصول کم رونق تعداد افراد 
جویای کار )بیکاران( کاهش و در فصول پررونق افزایش 

می یابد.
دوره رونق بازار کار ��

از نظر بســیاری از متخصصین بازار کار، سال های ۹۷ و 
۹۸ دوره رونق بازار کار می دانند. بیشترین تعداد بیکار 
در دوره مورد بررســی، در بهار ســال ۹۷ با بیش از ۳ 
میلیون و ۳۵۰ هزار نفر ثبت شده است. این رقم نشان 
از ورود تعــداد زیــادی نیروی کار به بازار می دهد که در 
جســتجوی کار هستند. این اتفاق ممکن است به دلیل 
چشم اندازهای مثبتی که از اقتصاد بخاطر توافق برجام 
به وجود آمده بود، بر انگیزه کار کردن زنان تأثیر گذاشته 
باشــد. البته بــازار کار ظرفیت این حجم از نیروی کار، 
به خصوص نیروی کار زن، را نداشــت و به همین دلیل 

تعداد بیکاران افزایش یافته است.
بیشترین سهم زنان بیکار تحصیل کرده از کل بیکاران 
فارغ التحصیــل آمــوزش عالی نیــز در بهار ۹۷ با ۵۵.۴ 
درصد ثبت شــده اســت. در واقع، از هر ۱۰۰ نفر بیکار 
دانشــگاه رفته ۵۵ نفر زن بوده اند. همچنین، سهم زنان 
از کل بیــکاران نیــز در این فصل برابر با ۳۲ درصد بوده، 
به عبارت دیگر از هر سه نفر بیکار یک نفر زن بوده است.

اثرات کرونا بر بازار کار ��
با آغاز همه گیری کرونا از اواخر ســال ۹۸، تعداد قابل 
توجهی از افراد از جمعیت فعال خارج شده اند. از آنجایی 
که زنان نســبت به مردان انعطاف بیشــتری در بازار کار 
دارند، شــدت خروج زنــان از جمعیت فعال اقتصادی 
بیشتر بوده است. به طوری که، تعداد بیکاران زن در بهار 
۹۹ نســبت به زمستان ۹۸ حدود ۲۱۱ هزار نفر کاهش 
یافــت. بــه همین دلیل، ســهم زنان از بیــکاران کل و 
تحصیل کرده کاهش یافته است. به طوری که، سهم زنان 
از کل بیکاران در بهار ۹۹ به کمترین مقدار خود در ۲۴ 

درصد رسیده است.
همچنین، در دوران همه گیری مراکز مراقبتی کودکان 
و سالمندان تعطیل شدند که باعث شد وظیفه مراقبت 
از اعضای آسیب پذیر خانواده بدون دریافت دستمزد بر 
دوش زنان بیافتد. این موضوع باعث شــد تا بســیاری از 
زنــان در این دوران مشــاغل خــود را رها کنند و حتی 
آنهایی که به دنبال کار بوده اند، جستجوی خود را متوقف 
کننــد. بــه همین دلیل، نرخ بیکاری زنان در این دوران 

کاهش قابل توجهی داشته است.
از آنجایــی کــه روند تعداد کل بیکاران از ابتدای ســال 
۱۴۰۰ به طور کلی کاهشــی و تعداد زنان بیکار تقریباً 
ثابت بوده، سهم زنان از بیکاران افزایش یافته و به بالای 
۳۰ درصد رسیده است. البته تعداد زنان بیکار در مقایسه 
با دوران پیش از کرونا کاهش چشمگیری داشته است 
که نشانگر غیرفعال شدن تعداد قابل توجهی از زنان، با 

وجود بهبود از دوران کرونا است.
البته با آغاز موج جدیدی از کرونا در زمســتان ۱۴۰۰، 
باری دیگر شــاهد کاهش ســهم زنان از بیکاران کل و 
تحصیل کرده هســتیم. به طوری که، ســهم زنان بیکار 
دانشــگاهی از کل بیکاران فارغ التحصیل آموزش عالی 

به کمترین مقدار خود در ۴۷.۲ درصد رسیده است.
آیا بازار کار زنان از کرونا بهبود یافت؟ ��

پــس از همه گیری کرونا، تعداد بیکاران تحصیل کرده 
به طورکلی کاهش یافته و تعداد زنان بیکار تحصیل کرده 
تقریباً ثابت مانده اســت. به همین دلیل، ســهم زنان 
بیکار تحصیل کرده از کل بیکاران تحصیل کرده افزایش 
یافتــه و از ابتدای ســال ۱۴۰۱ وارد کانال ۵۰ درصد 

شده است.
ایــن ثبات تعداد زنان بیــکار تحصیل کرده می تواند دو 
دلیل داشــته باشــد. اول، بعد از قرنطینه تعداد زیادی از 
افراد وارد بازار کار شده اند یا به طور کلی بازار کار بهبود 
یافته اســت. ولی به دلیل روند نرخ مشارکت، این دلیل 

رد می شود.
 دوم، حتی در دوران پسا کرونا افراد قابل توجهی همچنان 
غیرفعال هستند که ممکن است به دلیل ادامه تحصیل 
)خروج موقتی( باشد یا به طور دائمی از جمعیت فعال 

و دایره تعریف »بیکار« خارج شده اند.
در ســه فصــل اخیر، ســهم زنــان تحصیل کــرده از 
تحصیل کردگان بیکار کاهشــی بوده اســت. با توجه به 
ثبات تعداد زنان دانشــگاه رفته بیکار، این روند به دلیل 
افزایش تعداد کل بیکاران دانشــگاه رفته بوده اســت. 
همچنین، ســهم زنان از کل بیکاران در تابستان امسال 
به ۳۳.۱ درصد رسیده و نسبت به تابستان گذشته ۱.۲ 

واحد درصد کاهش یافته است.
جایگاه تحصیل کرده ها در بازار کار ��

با توجه به اینکه در نظام آموزشی ایران برابری جنسیتی 
وجــود دارد و بیــش از ۵۰ درصد بیکاران تحصیل کرده 
زن هستند، تنها یک سوم از جمعیت بیکار را زنان تشکیل 
می دهنــد. به عبــارت دیگر، بازار نیروی کار ایران برای 
استفاده از نیروی کار برخوردار از دانش، ظرفیت کافی 
ندارد و مشاغل با دانشی که در دانشگاه ها آموزش داده 
می شــود، متناسب نیستند. در واقع، شاهد عدم تطابق 

آموزش و بازار کار هستیم.

گزارش

ایلنا: اکبر فتحی، سرپرســت معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی 
وزارت جهادکشــاورزی درباره آخرین وضعیت صادرات مرغ اظهار 
کرد: صادرات مرغ در کشور ما به صورت محدود و با هدف تنظیم 
بازار صورت می گیرد. برای ماه جاری شــرکت پشــتیبانی امور دام 
مکلف شده ذخایر خود را از محل تولید داخل تأمین کند بنابراین 

صادراتی صورت نخواهد گرفت.
 فتحی درباره برنامه دولت در تغییر تخصیص ارز به واردات گوشت 
قرمز توضیح داد: تا پایان سال هیچ گونه تغییری در ارز تخصیصی 
به کالاهای اساســی کشــاورزی رخ نخواهد داد و این دستور رئیس 

جمهور است و گوشت قرمز هم مشمول همین دستور است. با این 
حال وزارت کشــاورزی حمایت از تولید داخل را نیز در دســتور کار 

قرار داده تا تولید داخل بتواند با واردات رقابت کند.
سرپرست معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی وزارت جهادکشاورزی 
اضافه کرد: صنعت دامداری در کشور دیگر با مشکلاتی که در سال 
۱۴۰۰ با آن مواجه شــده بود روبه رو نیســت، در آن ســال دولت در 
راستای مردمی سازی یارانه ها ارز ترجیحی را حذف کرد و این تغییر 
ســبب شد ســرمایه در گردش موردنیاز واحدهای تولیدی حدود 
چهار برابر شود و چون این سرمایه تأمین نشد دامدارها و مرغداران 

مجبور شــدند دام های مولد خود را کشــتار کنند اما اکنون صنعت 
خود را ترمیم کرده و با مازاد دام روبه روست. در همین راستا وزارت 
کشــاورزی در تلاش اســت قدرت رقابت تولید داخل را با محصول 

وارداتی افزایش دهد.
دبیر ســتاد هماهنگی امنیت غذایی خاطرنشــان کرد: به واردات 
گوشت قرمز ارز ۲۸۵۰۰ تومانی اختصاص پیدا می کند اما به تولید 
داخل این ارز اختصاص نمی یابد و برای اینکه شرایط رقابت فراهم 
شــود قرار بر این اســت که در تخصیص نوع ارز تغییراتی صورت 

می گیرد.

احتمال تغییر ارز تخصیصی به واردات گوشت

گران ترین 
کالای سفره 

یلدا نیز مربوط 
به آجیل است 
که باتوجه به 

کیفیت، تعداد 
مغز و اقلام 

مورد استفاده 
در آن با 

قیمت های 
متفاوتی عرضه 

می شود.
در این بین 

هرکیلو آجیل 
شب یلدا ۷00 

هزار تومان 
تعیین شده 

است که البته 
این رقم باتوجه 
به اضافه شدن 
برخی از مغزها 
تا یک میلیون 
تومان هم بالا 

می رود

گروه اقتصادی: هزینه حدودی شب یلدا برای یک 
خانــواده ۴ نفــره حداقل یک میلیون و ۵۰۰ هزار 
تومان اســت و برای تازه دامادها خرید یک بســته 

یلدایی حدود ۴ میلیون تومان تمام می شود.
ایرانیان به رســم دیرینه، آخرین شــب پاییز را به 
دورهمی و میهمانی می گذرانند و در آستانه شب 
یلدا بازار خوراکی ها و تنقلات با رونق خاصی روبه رو 

می شود.
میوه از جمله کالاهای اصلی شب یلدا است که در 
ایــن بین اقلامی همچــون هندوانه، خرمالو و انار 

بیش تر در این شب خریدار دارد.
در آستانه شب یلدا ۱۴۰۳ هر کیلو انار باتوجه به 
نــوع و کیفیت ازحــدود ۵۰ تا ۱۲۰ هزار تومان و 
هرکیلو خرمالو از ۲۵ تا ۷۰ هزار تومان قیمت دارد.

هندوانه شــب یلدا نیز از دیرباز در سرسفره های 
یلدا حاضر بوده و هرکیلو از ۱۵ تا ۲۵ هزار تومان 
قیمت دارد و با حســاب سرانگشتی یک هندوانه 
۵ کیلویــی از ۷۵ تــا ۱۲۵ هــزار تومان فروخته 

می شود.
کــدو حلوایی ۲ تــا ۴ کیلویی نیز بین ۵۰ تا ۱۰۰ 
هــزار تومــان قیمت دارد و هرکیلو لبو نیز از ۳۵ تا 

۵۵ هزار تومان فروخته می شود.
هر کیلو شــیرینی تر از ۲۵۰ تا ۳۵۰ هزار تومان و 
شــیرینی خشــک نیز از کیلویی ۱۵۰ هزار تومان 

آغاز می شود.
آجیل شب یلدا چند؟ ��

گران ترین کالای ســفره یلدا نیز مربوط به آجیل 
است که باتوجه به کیفیت، تعداد مغز و اقلام مورد 
اســتفاده در آن بــا قیمت هــای متفاوتی عرضه 

می شود.
در ایــن بین هرکیلو آجیل شــب یلدا ۷۰۰ هزار 
تومان تعیین شــده است که البته این رقم باتوجه 
به اضافه شدن برخی از مغزها تا یک میلیون تومان 

هم بالا می رود.
از طرفــی آجیل های لوکس با بســته بندی های 
شکیل نیز بیش از یک میلیون تومان قیمت دارد.
با حساب سرانگشتی هزینه برپایی یک سفره ساده 
شــب یلــدا برای یک خانــواده ۴ نفره حدود یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان تمام می شــود که این 
رقــم بدون درنظر گرفتن هزینه های جانبی و غذا 

است.
شــب یلدا بــرای تازه دامادهــا چقدر تمام  ��

می شود؟
در گذشــته خانواده داماد هدایایی را راهی منزل 

خانواده عروس می کردند، این روزها در شهرهای 
بزرگ چنین رسم و رسوم هایی کم رنگ شده، اما 
بــا این وجــود هنوز خانواده هایی ســعی بر زنده 

نگه داشتن چنین سنت هایی دارند.
البته امروزه بیشــتر خانواده ها از پک های )بسته( 
آمــاده یلدایی عروس برای هدیه دادن اســتفاده 
می کنند و باتوجه به طراحی و اقلام استفاده شده 
در ایــن بســته ها هزینه هــای متفاوتی پرداخت 

می کنند.
این بسته ها اغلب دارای گل آرایی، میوه آرایی و به 
همراه آجیل و خوراکی های مخصوص شــب یلدا 
هستند که ممکن است از حدود یک میلیون تومان 

تا بیش از ۴ میلیون تومان هزینه بر باشد.

برای زیباشــدن این بســته ها برخی از خانواده ها 
هندوانــه و کدو حلوایی حکاکی شــده نیز به آن 
اضافــه می کننــد که از ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار تومان به 

هزینه آنها اضافه می شود.
شیرینی یا کیک خامه ای نیز از دیگر اقلامی است 
که افراد به لیســت یلدایی عروس اضافه می کنند 
که این مورد نیز بین ۴۰۰ تا ۸۰۰ هزار تومان برای 

داماد آب می خورد.
بــا درنظر گرفتن هزینه های تزیین میوه، آجیل و 
حکاکی هندوانه و کدو مراســم شــب چله برای 
تازه دامادها ممکن است هزینه بالایی داشته باشد 
درحالی که برخی از خانواده ها در کنار این تزیینات، 

برای عروس هدایایی هم درنظر می گیرند.

 دورهمی 
 گـران
 برای ایرانی ها

هزینه شب یلدا چقدر تمام 
می شود؟



چمران: میزان آلودگی به اندازه ای بالاست که تعطیلی 
ملموس نیست

ســایت شهر: رئیس شورای اسلامی شــهر تهران در رابطه با تعطیلی در 
پایتخت به دنبال آلودگی هوا، تصریح کرد: تعطیلی تأثیر اندکی دارد اما 
میزان آلودگی به اندازه ای بالاســت که تعطیلی ملموس نیســت.مهدی 
چمــران تصریــح کرد: بحث های زیادی مطرح کردیم اما به هر شــکل 
امیدواریم قراردادها عملیاتی شود. بر اساس پیگیری ها ساخت مترو در 
چین انجام می شــود و دولت باید مبالغ را بپردازد که گفتند این مشــکل 
در این هفته یا حل شــده و یا حل می شــود. هر موقع قطار وارد شــد بنده 
شیرینی آن را خواهم داد.چمران گفت: ما گفتیم هرکسی نمی خواهد به 
شــورا نیاید و می خواســتیم بگوییم خبرنگاران هم به صحن نیایند و ما 
دعوت نکردیم، خودشان آمدند. گفتیم افرادی که برای خدمات در صحن 
فعالیت می کنند، اگر می خواهند بیایند. مجلس و شورا نمی توانند در این 

شرایط جلسات خود را تعطیل کنند.

سهم ۱۲ درصدی چاقی از مرگ ها در ایران

ایســنا: مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت با بیان اینکه 
پدیده چاقی در کشور رو به افزایش است، گفت: با توجه به اینکه میزان 
چاقی در کشــور بر مبنای »داده های ســامانه های سطح یک« و »میزان 
چاقــی و اضافــه وزن در بزرگســالان برمبنای یک جمعیت نمایانگر« به 
ترتیب حدود ۵۰ و ۶۵ درصد است، به دنبال تدوین »نقشه چاقی کشور« 
برای ۱۰ ســال آینده هســتیم.احمد اسماعیل زاده با بیان اینکه چاقی از 
معضلات اساســی کشور محسوب می شود، اظهار کرد: بررسی وضعیت 
سیمای مرگ ومیر ایرانیان بیانگر این است که بیماری های غیرواگیر از 
علل اصلی مرگ ومیر در کشور به حساب می آیند. در مجموع ۴۱۰ هزار 
تا ۴۲۰ هزار نفر ایرانی در هر سال جان خود را از دست می دهند که سهم 
میزان مرگ های منتسب به چاقی از میزان مرگ ومیرهای سالیانه حدود 
۶۵ هزار نفر است.وی درباره میزان مرگ های منتسب به چاقی توضیح 
داد: با توجه به میزان مرگ ومیر سالیانه ایرانیان و سهم مرگ های منتسب 
بــه چاقــی از ایــن مؤلفه می توان گفت حدود ۱۰ تا ۱۲ درصد مرگ ومیر 
سالانه کشور به دلیل چاقی است.مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت 
بهداشت با بیان اینکه پدیده چاقی در کشور رو به افزایش است، خاطرنشان 
کرد: اگرچه سیاســت هایی برای کنترل افزایش چاقی در کشــور انجام 
می شود اما پدیده چاقی همچنان رو به افزایش است. براساس داده های 
سامانه های سطح یک، میزان اضافه وزن و چاقی حدود ۵۰ درصد گزارش 
شــده و همچنین آمار کشــوری میزان چاقی و اضافه وزن در بزرگسالان 
که برمبنای یک »جمعیت نمایانگر« انجام شده، حدود ۶۵ درصد است.

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت گفت: ایران جزو معدود 
کشــورهایی اســت که از حضور کارشناسان تغذیه در نظام مراقبت های 
اولیه سیستم بهداشتی و درمانی بهره می برد. اگرچه کارشناسان تغذیه 
در نظام مراقبت های اولیه سیســتم بهداشــتی و درمانی به ارائه خدمت 
می پردازند، اما توجه به خودمراقبتی بســیار اهمیت دارد. خودمراقبتی 
می بایســت از ســوی مردم انجام شــود، توجه به مولفه های »تغذیه«، 
»وضعیت فعالیت بدنی« و »کنترل اســترس« به کنترل آمار چاقی در 

کشور کمک می کند و جزو مولفه های وابسته به خودمراقبتی هستند.

بازتاب

حرکت معکوس خانم وزیر
 د رحوزه مسکن 

رویکرد وزیر راه و شهرسازی توجه به توسعه عمودی 
اســت. او با همین رویکرد در زمان معاونت در مقابل 
توسعه افقی و الحاق به محدوده شهرها مخالفت کرد. 
این اتفاق در حالی افتاد که عمودی سازی عامل اصلی 

طولانی شدن پروژه های نهضت ملی مسکن و در نتیجه 
افزایش بهای تمام شــده آن برای مردم است. مجلس 
و کمیســیون عمران باید در مقابل این قانون شــکنی 
بایستد و برای پاسخ وزیر را استیضاح کند.خانم صادق 
مالواجرد یکی از مانع های اصلی کند شدن طرح نهضت 
ملی مسکن بود. چون با الحاق زمین به خیلی از شهرها 
مخالفت کرد. همچنین، باعث افزایش تراکم در دیگر 
شهرها شد. به عنوان مثال قرار بود در شهر قم خانه های 
نهضت ملی مسکن ویلایی و نهایت در دو طبقه ساخته 
شــوند اما خانم مالواجرد در آن شــهر هم دســتور به 
آپارتمان ســازی داد.اصرار به تراکم سازی در شهر قم 
عاملی شــد تا پروژه ای که می توانست در مدت شش 
ماه تمام شود، با گذشته دو سال هنوز تمام نشده است. 

پــس خانم وزیــر راه با ادامه دادن همان روحیه زمان 
معاونت، پروژه های نهضت ملی مســکن را با مشــکل 
کندی و گرانی روبه رو کرده است. چون زمانی که یک 
پروژه ســاختمانی مدت زمان بیشتری برای تکمیل 
صرف کند، با تورم مواجه می شــود. پس پروژه ای که 
می توانســت بدون تورم شــش ماهه تمام شود، بعد از 
گذشت دو سال، دچار تورم ۸۰ تا ۱۰۰ درصدی شد. 
یعنی مردم برای یک ساختمان یک میلیاردی دو سال 
قبل، امروز باید دو میلیارد هزینه کنند.رویکرد خانم 
صادق مالواجرد مخالف برنامه هفتم توســعه است. او 
معتقد است در شهرها زمین هایی وجود دارد که بدون 
استفاده رها شده اند. این در حالی است که برای مقابله 
با زمین های بی استفاده شهرها، اردیبهشت ماه قانون 

»ســاماندهی بازار زمین، مسکن و اجاره بها« تصویب 
شــد. پس از تصویب این قانون زمین های بی استفاده 
شهری مشمول عوارض شده اند. این قانون مالکین را 
تشویق می کند تا از این زمین ها استفاده کنند. حتی 
با در نظر گرفتن زمین های بی استفاده در شهرها هم 
سرانه های شهری کشور در بسیاری از مناطق کم است 
و باید زمین به بســیاری از شــهرها اضافه شود. چون 
تراکم جمعیت نفر بر هکتار کشور بسیار زیاد است. از 
ســوی دیگر، احتکار زمین توسط سازمان ملی زمین 
و مســکن در کشور انجام شــده و کمبود زمین هیچ 
توجیهی ندارد. بهتر اســت وزیر راه به افکار عمومی و 
مجلس درباره این زمین های احتکار شــده، پاسخگو 

باشد.

فرشید ایلاتی
کارشناس مسکن
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جامعه

 پیش بینی های جمعیتی نشان می دهد
 ۳۳ میلیون سالمند در ایران تا ۱۴۳۵

گروه اجتماعی: رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان با بیان اینکه دستگاه های 
عضو و همکار شورای ملی سالمندان، یکی از دلایل مهم عدم تحقق اهداف سند 
ملی سالمندان را نبود بودجه مشخص در این خصوص می دانند، گفت: علی رغم 
ابلاغ رســمی ســند ملی سالمندان در سال ۱۳۹۹، تاکنون ردیف بودجه لازم به 
موضوع سالمندی در برنامه های بودجه کشور گنجانده نشده است.مژگان رضازاده 
با بیان اینکه طبق سرشماری های مرکز آمار ایران از سال ۱۳۳۵ تا ۱۳۹۵ جمعیت 
افراد ۶۰ سال به بالا در کشور از یک میلیون و ۴۰۰ هزار نفر به ۷ میلیون و ۴۰۰ 
هزار نفر افزایش داشــته اســت، اظهار کرد: طی ۶ دهه گذشته، افزایش جمعیت 
ســالمندان روند کند و آرامی داشــته، اما این روند در ســال ها و دهه های آینده 
سرعت بیشتری به خود گرفته است، به طوریکه براساس پیش بینی های جمعیتی 
تعداد ســالمندان ۶۰ ســاله و بالاتر از ۷.۴ به ۳۳.۴ میلیون نفر در ســال ۱۴۳۵ 

خواهد رسید.وی افزود: تا سال ۱۴۳۵ تعداد سالمندان ۶۵ ساله و بالاتر نیز از ۵ 
میلیون نفر به حدود ۲۳ میلیون نفر افزایش خواهد داشــت، این موضوع نشــان 
می دهد که موضوع سالمندی می تواند در آینده ایران تاثیرات زیادی داشته باشد.
رییس دبیرخانه شورای ملی سالمندان ادامه داد: از طرفی دیگر بررسی ها نشان 
می دهــد که علی رغم اهمیت موضوع ســالمندی به عنــوان یکی از چالش های 
پیش روی ایران فردا؛ در برنامه هفتم توسعه اشاره به این موضوع نشده است.وی 
با اشاره به اینکه لازم است پیش بینی لازم جهت بودجه مورد نیاز حوزه سالمندی 
برای مواجهه با این موضوع اجتماعی در نظر گرفته شود، بیان کرد: به طور کلی 
طی سنوات گذشته تاکنون ردیف بودجه مشخصی به موضوع سالمندی در لوایح 
بودجه اختصاص داده نشــده اســت.رئیس دبیرخانه شورای ملی سالمندان در 
همین راستا گفت: با توجه به وضعیت افزایش قابل ملاحظه جمعیت سالمندان، 
لازم است ردیف بودجه اختصاصی در لایحه بودجه ۱۴۰۴ توسط متولیان امر از 
جمله مجلس و سازمان مدیریت و برنامه ریزی به این حوزه اختصاص پیدا کند.

به گفته وی، در حال حاضر ۹ میلیون و ۸۶۶ هزار نفر از جمیعت کشور را سالمندان 

تشکیل داده اند که ۵۲.۲۷ درصد از این جمعیت را زنان و ۴۷.۷۳ درصد را مردان 
تشکیل می دهند. البته دبیرخانه درصدد است با همکاری مرکز ملی آمار ایران 
و موسسه ملی تحقیقات جمعیت وزارت علوم، تحقیقات و فناوری پیمایش ملی 
سالمندان را برای اولین بار در کشور اجرا کند.رضازاده با اشاره به حوزه سالمندی 
در برنامه هفتم توســعه نیز گفت: متاســفانه در برنامه هفتم هم اشــاره ای به این 
موضوع مهم جمعیتی نشده و پیگیری های زیاد شورای ملی در آن زمان جهت 
طرح موضوع سالمندی در برنامه هفتم نتایجی نداشته و این درحالیست که فقط 
در برنامه ســوم توســعه به موضوع ســالمندی توجه شده که این توجه درنهایت 
منجر به تشکیل شورای ملی سالمندان شده است.رئیس دبیرخانه شورای ملی 
سالمندان معتقد است که اگرچه توجه به موضوع جوانی جمعیت بسیار ضروری 
و مهم است و اقدامات خوبی در این زمینه در حال اجراست، اما موضوع سالمندی 
و افزایش سن جمعیت نیز جنبه دیگر جمعیت و تغییرات آن است که اگر هم اکنون 
مــورد توجــه قــرار نگیرد، در آینده در بعدهای مختلــف اجتماعی، اقتصادی و 

مدیریت های کلان کشوری چالش برانگیز خواهد بود.

اطلاعیه مهم شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی به مردم
مهر: با اعلام ستاد عملیات زمستانی شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، 
با وجود برودت هوا و بارش برف که در برخی مناطق کشور شاهد آن هستیم، 
همه فرودگاه های کشور عملیاتی هستند.با اعلام ستاد عملیات زمستانی شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، با وجود برودت هوا و بارش برف که در برخی 
مناطق کشــور شاهد آن هستیم، همه فرودگاه های کشور عملیاتی هستند.بر 
این اساس، از جمعه شب گذشته گروه های عملیات زمستانی در فرودگاه های 
تبریز، اردبیل، رشت، اراک، مشهد و … برای برقراری پروازها و خدمت رسانی 
مطلوب به مردم مشغول پاکسازی سطوح پروازی هستند و این عملیات تا پایان 
فصل سرما ادامه خواهد داشت.مسافران برای دریافت اطلاعات لازم از پروازها، 

پیش از عزیمت به فرودگاه با شماره ۱۹۹ تماس بگیرند.

پیش فروش بلیت قطار از امروز آغاز شد
ایلنا: پیش فروش بلیت برای دی ماه در کلیه محورها )مسیرهای رفت تا تاریخ 
۳۰ دی و مسیرهای برگشت تا یکم بهمن(، از ساعت ۸ تا ۱۰ صبح روز دوشنبه 
۲۶ آذر ماه، از طریق سکوهای مجاز فروش اینترنتی بلیت آغاز می شود.پیش 
فروش حضوری بلیت های این بازه زمانی نیز، از ساعت ۱۰ تا ۱۲ روز دوشنبه 
۲۶ آذر ماه، از طریق مراکز مجاز فروش حضوری انجام می پذیرد. لازم به ذکر 
اســت از ســاعت ۱۲ روز دوشــنبه به بعد، به صورت همزمان پیش فروش ادامه 
خواهد داشــت.هموطنان برای کســب اطلاعات بیش تر می توانند به صورت 
شبانه روزی با سامانه اطلاع رسانی راه آهن به شماره ۰۲۱۵۱۴۹ تماس بگیرند 

یا به پایگاه اینترنتی www.rai.ir مراجعه کنند.

پیش جلسه شورای عالی مسکن برگزار شد
ایسنا: پیش جلسه نوزدهمین جلسه شورای عالی مسکن با حضور سرپرست 
معاونت مسکن و ساختمان، نمایندگانی از وزارت کشور، وزارت نیرو، سازمان 
برنامه و بودجه و بانک مرکزی، روز گذشــته در محل وزارت راه و شهرســازی 
برگزار شد.دو روز قبل فرزانه صادق ـ وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: به زودی 
جلسه شورای عالی مسکن برگزار خواهد شد تا به بررسی چالش های موجود 
در تأمین منابع مالی و سایر مشکلات پرداخته شود.به گفته صادق، حدود ۸۰۰ 
هزار نفر از متقاضیان که در دولت های پیشین اقدام به واریز وجوه کرده اند، باید 
به مسکن متناسب با شأن آنان دست یابند. این موضوع در شورای عالی مسکن 
مطرح و تصمیم گیری های لازم جهت تسهیل امور و واگذاری ساختمان های 
در دســت ســاخت انجام خواهد شد.روز گذشته نیز کمیسیون عمران مجلس 
شورای اسلامی در نامه ای به رئیس جمهور خواستار تشکیل جلسات شورای 
عالی مسکن در دولت چهاردهم شد. در این نامه به ضرورت تصمیم گیری فوری 
برای رفع موانع تولید و عرضه مســکن و تدوین طرح های حمایتی برای اقشــار 

آسیب پذیر اشاره شده است.

بازتاب

آمارهای بانک 
مرکزی درمورد 
میزان مشارکت و 
عملکرد بانک ها در 
قانون جهش تولید 
مسکن نشان 
می دهد که تا پایان 
مهر ماه امسال 15 
بانک ریالی وام در 
نهضت ملی 
مسکن به 
متقاضیان پرداخت 
نکرده اند درحالیکه 
طبق قانون جهش 
تولید مسکن، 
بانک ها مکلف به 
پرداخت 20 درصد 
از تسهیلات 
پرداختی خود به 
ساخت مسکن 
بودند و اگر این بند 
از قانون اجرایی 
نشود، بانک ها 
مشمول پرداخت 
جریمه به دولت 
می شوند

 وام مسکن
 در بن بست؟!

»نقش اقتصاد«  به بررسی شرایط 
افزایش وام مسکن می پردازد؛

آمارهــای بانک مرکــزی درمورد میزان 
مشــارکت و عملکــرد بانک ها در قانون 
جهش تولید مسکن نشان می دهد که تا 
پایان مهر ماه امســال ۱۵ بانک ریالی وام 
در نهضت ملی مســکن بــه متقاضیان 
پرداخت نکرده اند درحالیکه طبق قانون 
جهش تولید مســکن، بانک ها مکلف به 
پرداخت ۲۰ درصد از تسهیلات پرداختی 
خود به ساخت مسکن بودند و اگر این بند 
از قانون اجرایی نشــود، بانک ها مشمول 
پرداخــت جریمه به دولت می شــوند. 
براســاس این قانــون، اگر بانک ها به این 
وظیفــه تمکیــن نکنند، بایــد معادل 
یک پنجم ســهمیه تکلیفی انجام نشده، 
جریمه به سازمان امور مالیاتی پرداخت 

کنند.
غلامرضا شــریعتی، عضو کمیســیون 
عمــران مجلــس در ارتباط بــا افزایش 
تســهیلات ساخت مســکن گفت: وام 
مسکن در حال حاضر ۵۵۰ میلیون تومان 
اســت. این مبلغ با توجــه به تورم دیگر 
پاسخگوی نیاز متقاضیان نیست و کمکی 
به آنها نمی کند. ازطرفی یکی از مهم ترین 
ســرمایه های اجتماعی دولت ها اعتماد 
عمومــی اســت. دولت ها مختلف تلاش 
می کننــد اعتماد مردم را جلب کنند که 
این امر بســیار مهم اســت. زیرا اگر مردم 
اعتماد خود را به دولت از دســت بدهند، 
همراهی لازم را با سیاســت هایی که به 

اجرا گذاشته می شود، نخواهند داشت.
شــریعتی افزود: این که دولت ها بتوانند 
ارتبــاط دو طرفه ای بــا مردم برقرار و به 
انحای مختلف ثابت کنند که طرف مردم 
هستند، از اهمیت حیاتی برخوردار است. 
متأســفانه شاهد هستیم دولت با برخی 
اقدامات در حال خدشه دار کردن اعتماد 
عمومی اســت. به طور مثال، با وجود این 
که پنج ماه از تصویب مصوبه تســهیلات 
۸۰۰ میلیون تومانی ســاخت مســکن 
می گذرد، هنوز شاهد اجرای آن نیستیم. 
در حالی مصوبه افزایش تسهیلات ساخت 
مســکن اجرایی نشده است که مسئولان 
اقتصادی و شــخص رئیس بانک مرکزی 
در جلســه تصویب ایــن مصوبه حضور 
داشــته اند، مصوبه رسانه ای شده است و 
مــردم منتظر دریافت این تســهیلات 

هستند.
عضو کمیســیون عمران مجلس تصریح 
کرد: وام مســکن در حــال حاضر ۵۵۰ 
میلیون تومان است. این مبلغ با توجه به 
تــورم دیگر پاســخگوی نیاز متقاضیان 

نیست و کمکی به آنها نمی کند.
وی ادامه داد: بر اثر تورم هزینه ساخت و 
ساز و از جمله مصالح ساختمانی به حدی 
بالا رفته اســت که افزایش تســهیلات 
ســاخت مسکن از ۵۵۰ به ۸۰ چمیلیون 
تومان یک ضرورت بود. بر همین اساس، 
در شورای عالی مسکن مصوبه تسهیلات 

۸۰۰ میلیون تومانی تســهیلات ساخت 
مسکن را داشتیم.

این نماینده مجلس گفت: تصویب قوانین 
و آیین نامه ها یک امر اســت و اجرای آنها 
امری دیگری اســت. با وجود این که این 
مصوبه حدود پنج ماه پیش در شــورای 
عالی مسکن به تصویب رسید، هنوز شاهد 

اجرای آن نیستیم.
شــریعتی گفت: مجلس شورای اسلامی 
این موضوع را از شــورای عالی مســکن 
پیگیــری می کــرد که رقم تســهیلات 
افزایش پیدا کند. حالا هم که این موضوع 
تصویب شــده است و مصوبه تسهیلات 
۸۰۰ میلیون تومانی ســاخت مسکن را 

داریم، خواستار اجرای آن هستیم.
وی ادامــه داد: نامــه بیش از ۱۰۰ تن از 

نماینــدگان مجلس به شــخص رئیس 
جمهور که در آن خواستار اجرای مصوبه 
تســهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی ساخت 
مسکن شده اند، در واقع درخواست چند 
میلیــون ایرانی از رئیــس جمهور برای 
اجرای این مصوبه اســت. زیرا نمایندگان 
بــه نمایندگی از مــردم حرف می زنند و 
عمــل می کنند و عدم ابلاغ مصوبه فوق، 
ضربــه بزرگی به موجب اعتماد عمومی 

مردم به دولت و حاکمیت می زند.
وی در پایــان گفت: اعتمــاد بزرگترین 
سرمایه اجتماعی دولت هاست که نباید 
اجازه دهند به راحتی خدشــه دار شــود. 
دولــت باید شــرایط لازم را برای اجرای 
مصوبه تســهیلات ۸۰۰ میلیون تومانی 

ایجاد کند.

المیرا بابایی
روزنامه نگار

گروه اجتماعی: قانون حجاب هنوز ابلاغ نشده سروصدای 
زیــادی به پــا کرد، حالا هم که از گوشــه و کنار مجلس 
خبرهایــی درباره تأخیر ابلاغ قانون به گوش می رســد، 
طوری که عضو هیات رئیســه گفته: »دولت ابهاماتی در 
خصوص اجرای قانون دارد و قرار اســت لایحه اصلاحی 
به مجلس بفرســتد.«از روزی که متن قانون موســوم به 
حجاب منتشــر شد کارشناســان حقوق جدا از کلیات 
ایراداتی هم به مواد قانون گرفتند، از بند موسوم به مجوز 
امر به معروف توسط اتباع گرفته تا جریمه های میلیونی، 
اما یکی از بندهایی که توسط کارشناسان امور اجتماعی 
مورد توجه قرار گرفت مربوط به مجوز فعالیت سازمان های 
مردم نهاد بود، سازمان هایی که مردم آن را راه می اندازند 
و بسیاری از موسسه ها هم برای انجام مسئولیت اجتماعی 

خودشان از آن ها حمایت می کنند. حالا به نظر می رسد 
اگر این قانون با همین کیفیت ابلاغ شود تعداد زیادی از 
این موسسه ها یا لغو مجوز می شوند یا امکان دارد خودشان 

تصمیم بگیرند به فعالیت داوطلبانه شان پایان دهند.
مجوزشان را باطل کنید! ��

همان طورکه گفته شد برخی مواد این قانون مربوط به 
مجوز سازمان های مردم نهاد است. در بنده ۷ ماده ۱۴ 
قانون که جزو تکالیف وزارت کشــور اســت نوشته شده: 
»لغو مجوز تشــکل های اجتماعی مروج یا مبلغ کشــف 
حجــاب، بی عفتی، برهنگی، بدپوششــی. تبصره – در 
صورتــی کــه هر یک از مدیــران یا اعضای هیأت مدیره 
تشــکل های اجتماعی و سازمان های مردم نهاد مرتکب 
یکــی از جرائم یا تخلفات موضوع این قانون شــود باید 
ظرف یک ماه عزل شود، در غیر این صورت مجوز تشکل 
اجتماعی یا سازمان مردم نهاد لغو می گردد.«آن طورکه 
از این متن مشــخص است لغو مجوز سازمان های مردم 

نهاد مانند تهدیدی دائمی بالای سرشان خواهد بود.
سازمان های مردم نهاد اگر اعتماد نکنند مشارکت  ��

هم نمی کنند
ســید حسن موســوی چلک، رئیس انجمن مددکاران 
اجتماعی ایران درباره این موضوع به خبرآنلاین می گوید: 
»ســازمان های غیردولتی و خیریه، مانند یک ســارمان 
دولتی نیســتند و ســازوکار خاص خودشــان را دارند، 
خیلی هایشــان براســاس فعالیت هــای داوطلبانه کار 
می کنند، اگر با سازمان های غیردولتی مانند سازمان های 
دولتی برخورد شــود همین مشارکت ضعیفی که داریم 
ضعیف تــر هم خواهد شــد. ســخت گیری هایی که در 
نهادهای دولتی وجود دارد اگر مشابه آن در سازمان های 
غیردولتی تسریع پیدا کند عملًا بسیاری از این سازمان ها 
از فعالیت های خیرخواهانه خود دست می کشند، و این 
یکی از نشــانه های پایین آمدن سرمایه اجتماعی است. 
در چنین وضعیتی تشکل ها کمتر اعتماد می کنند، اگر 
اعتمــاد نکنند دیگر مشــارکت نمی کننــد، بنابراین 

گردانندگان سازمان خود را تعطیل می کنند.«

نباید کاری کنیم که مردم از مشارکت فرار کنند ��
او ادامــه می دهــد: »نباید کاری کنیــم که مردم برای 
مشــارکت فرار کننــد، تعطیل کردن این ســازمان ها 
راحت ترین کار اســت اما بهترین راهکار نیست، قدرت 
مدیریت کشــور در این اســت که به جای تعطیل کردن 
ســازمان های مردم نهاد در یک فضای ســالم و احترام 
متقابل گفتگوی لازم با این تشــکل ها داشــته باشــد. 
نمونه هایی داشتیم که برخی تشکل ها با یک نامه تعطیل 

شدند که این راهکار درستی نیست.«
رئیس انجمن مددکاران اجتماعی می گوید: »تشکل ها 
می تواننــد اقــدام خیری که دارند بدون مجوز هم انجام 
دهند، شاید نتوانند فعالیت های عمومی داشته باشند اما 
همچنــان می توانند اقدامات خودشــان را انجام دهند، 
بنابراین عملًا سعی می کنند سراغ مجوز گرفتن نروند، 
ترجیح می دهند که فعالیت غیررســمی داشته باشند و 
کسی هم نمی تواند جلوی شان را بگیرد، چنین وضعیتی 
که به ضرر مســئولین اســت، چراکه وقتی کسی برای 

سازمان مردم نهاد خود مجوز می گیرد بالاخره نظارتی 
روی آن وجــود دارد، نیــاز به پروانه نظارتی دارد، یا باید 
مفاصاحساب بیاورد و خیلی موارد دیگر، با چنین کاری 
عملًا قدرت نظارت بر ســازمان های مردم نهاد از دست 
مــی رود و انگیــز کســانی که کار می کننــد را کاهش 
می دهیم.«موسوی چلک بیان می کند: »سازمان ها عملًا 
از زیــر نظارت دســتگاه های دولتی خارج می شــوند، 
کسی که همه سرمایه و وقتش را برای یک سازمان مردم 
نهاد گذاشــته با فرض وجــود این قانون با خودش فکر 
می کند چرا باید هر روز درگیر دادگاه و پاســگاه شــوم یا 
هر شب باید با استرس بخوابم، بنابراین رها می کند و در 
صورت علاقه مند بودن بدون مجوز اقدامات خیرخواهانه 
خــودش را انجــام می دهد، هم جهیزیه عروس می دهد 
هم امکانات تحصیل دانش آموزان بازمانده از تحصیل را 
فراهم می کند، کســی هم نمی تواند با آن کاری داشــته 
باشــد. به نظرم نباید با ســازمان های غیردولتی و مردم 

نهاد لجبازی کنیم.«

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

قانون حجاب؛ 
تهدیدی علیه 
سازمان های 
مردم نهاد؟!

 NGO دیگر کسی برای 
سراغ مجوز گرفتن نمی رود

اخیــراً مجلس در حال بررســی طرحی اســت که 
براساس آن، همه بانک ها باید ۲۰ درصد منابع خود 
را در اختیار بانک مسکن قرار دهندتا میزان وسرعت 
پرداخت وام مسکن بهبود یابد این درحالی است که 
تاکنون بانک ها به انحای مختلف از زیربار وام دادن 
در بخش مسکن خصوصاً در طرح های نهضت ملی 
مســکن که حتی با ســخت گیری بانک مرکزی هم 
همراه شد شانه خالی کردند. به همین دلیل افزایش 
ســقف تســهیلات مسکن با موانعی همراه است که 
حتــی با تهدیدهای دولت و بانک مرکزی هم راه به 

جایی نبرده است.

زمین خواران از پردیس نامید شدند !

آن طور که سرپرست شرکت عمران شهر جدید پردیس اعلام کرده سند 
حدود ۱۰۰۰ هکتار از اراضی پردیس در دو منطقه گلدره و سیاه سنگ به 
نام دولت صادر شده که این اقدام می تواند به تعیین تکلیف زمین خواری های 
انجام شده در این منطقه منجر شود.احمد مرزبان سرپرست شرکت عمران 
شــهر جدید پردیس با اعلام این خبر گفت: به علت عدم تثبیت مالکیت 
دولت در گذشته، شاهد زمین خواری های متعدد در این اراضی بودیم که 
با تثبیت دولت بر اراضی این پلاک، بسیاری از پروانه های مطرح رسیدگی 

و در مراجع قضایی تعیین تکلیف خواهد شد.با تاکید مرزبان، کمی پیش تر 
نیز با پیگیری های شــرکت عمران پردیس و همکاری اداره ثبت اســناد و 
امــلاک، اســناد حدود ۴۲۰ هکتــار از اراضی پلاک ۴ فرعی از ۳ اصطلک 
شامل منطقه سیاه سنگ و جنوب این منطقه اخذ شده بود. اسنادی که با 
تثبیت مالکیت دولت همراه بود و باعث شد با پیگیری و دستور دادستان 
شهرستان پردیس، بخشی از تصرفات در اراضی ملی آزادسازی و رفع اثر 
شود.سرپرست شرکت عمران پردیس مجموع اسناد صادر شده در مدت 
کوتاه اخیر را بیش از یک هزار هکتار برشمرد و از ادامه پیگیری های جدی 
حقوقی این دستگاه برای مقابله با زمین خواران در شهرستان پردیس خبر 

داد.به گزارش ایسنا، مرزبان گفت: صدور اسناد برخی از پلاک های ثبتی 
کــه در مرحلــه برگ تشــخیص باقی مانده و یا تبدیل تعدادی از اســناد 
دفترچه ای به تک برگ در جلوگیری از زمین خواری تاثیر بسزایی خواهد 
داشــت که این مهم در اولویت برنامه های مشــترک شرکت عمران و اداره 
ثبت اسناد و املاک شهرستان پردیس بوده و در دست اقدام است.سرپرست 
شرکت عمران پردیس در پایان تاکید کرد که این شرکت با هرگونه تصرف 
و تعرض به اراضی ملی به شدت برخواهد کرد و در این راه، حمایت دستگاه 
قضا و دادســتان شهرســتان پردیس در برخورد قاطع با زمین خواران قابل 

تقدیر و تشکر است.



 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهــی موضــوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی  برابر رای شماره ۳۸۳-۱۴۰۲هیات اول /دوم موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم علی کرمی فرزند علی 
اکبر   بشــماره شناســنامه ۴۳۸ صادره از سرپل ذهاب در سه دانگ از شش دانگ یک زمین 
مزروعی به مســاحت ۲۵۳۷۶,۲۲ متر مربع درقسمتی از پلاک ۴۰ اصلی روستای اجاق قلی 
واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه روستای اجاق قلی  خریداری از بصورت تقسیم ماترک  . لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است 
در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر 

خواهد شد.
 م الف شماره ۲۶۱/د/۲/م

تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۰-تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶
فرزاد میر رجبی- رئیس ثبت اسناد و املاک کرند   

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی  برابر رای شماره ۱۲۵۶-۱۴۰۳هیات اول /دوم موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی  اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم عظیم 
کرمی فرزند یارقدم  بشــماره شناســنامه ۱در شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی به 
مساحت ۷۴۱۰۹,۹۲متر مربع درقسمتی از پلاک ۴۲ اصلی واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه 
روستای ریسانی خریداری از آقای بابا کرم کرمی . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است 
در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف شماره ۲۴۶/د/۲/م
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۰-تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره ۳۸۳-۱۴۰۲هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم جوانمیر کرمی فرزند علی اکبر   بشماره شناسنامه ۴۳۷ صادره 
از ســرپل ذهاب در ســه دانگ از شــش دانگ یک زمین مزروعی به مساحت ۲۵۳۷۶,۲۲ متر مربع 
درقســمتی از پلاک ۴۰ اصلی روســتای اجاق قلی واقع در کرند بخش ۵ کرمانشاه روستای اجاق قلی  
خریداری از بصورت تقســیم ماترک  . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
. بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد. م الف شماره ۲۶۰/د/۲/م
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۰-تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

فرزاد میر رجبی - رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره ۱۱۵۵-۱۴۰۳هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فریده شکوری  فرزند علی آقا  بشماره شناسنامه ۳۳۲۵ صادره 
از کرند در شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۸۶۵۹۲۸ متر مربع درقسمتی از پلاک 
۱۷۰  واقع در کرند بخش ۵ کرمانشــاه خریداری از آقای علی آقا شــکوری  . لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره ۲۴۵/د/۲/م
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۰-تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

فرزاد میر رجبی-رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  برابر رای شماره ۱۲۵۸-۱۴۰۳هیات اول /دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 

ثبتی  اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرند تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم عظیم کرمی فرزند یارقدم  بشماره شناسنامه ۱در شش دانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۶۸۹۱,۲۳متر مربع درقسمتی از پلاک ۴۲ اصلی واقع در کرند 
بخش ۵ کرمانشاه روستای ریسانی خریداری از آقای بابا کرم کرمی . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورت انتقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. م الف شماره ۲۵۷/د/۲/م
تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۴۰۳/۰۹/۱۰-تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

فرزاد میر رجبی -رئیس ثبت اسناد و املاک کرند  

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شماره ۷۴۷۲مورخ ۱۲/ ۰۹/ ۱۴۰۳ صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی  در قسمتی از پلاک ۵۸/۲۵ واقع در بخش ۹ اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی 
نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )سهام باغات۷۲۷۴  مهدی پنبه گرام ( به متقاضی 
ایمان کروشاتی  فرزند عبدالزهرا شماره شناسنامه ۱۷۴۱۴۸۱۸۸۰  صادره از اهواز  کد ملی ۱۷۴۱۴۸۱۸۸۰نسبت 
به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۵/۱۴ متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  طبق 
شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشــار سراســری اگهی میگردد در صورتی 
که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین 
اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.)شماره شناسه:۱۸۴۸۰۴۷(
تاریخ انتشار نوبت اول: ۲۶ /۰۹/ ۱۴۰۳  - تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۲ /۱۰/ ۱۴۰۳

بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

آگهی موضوع ماده3 قانون  و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

نظربه اینکه برابررای شماره ۷۴۹۶ مورخ ۱۲/ ۰۹/ ۱۴۰۳ صادره از هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک اهواز تصرفات مالکانه و 
بلامعارض متقاضی  در قسمتی از پلاک ۵۸/۲۵ واقع در بخش ۹ اهواز که حکایت از احراز مالکیت متقاضی 
نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )سهام ۷۲۳۰ کوی باغات  علیرضا کاشانچی  ( به 
متقاضی کلثوم مشــعلی  فرزند ناصر شماره شناسنامه ۲۲۰ صادره از اهواز کد ملی ۱۷۵۶۰۲۲۰۳۸نسبت 

به ششــدانگ یک باب ســاختمان به مساحت ۵۳۱/۶۷ متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده  
طبق شرح صدر آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گریده است. لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دونوبت به فاصله پانزده روز  در روزنامه های محلی و کثیر الانتشار سراسری اگهی میگردد در 
صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار 
اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا صدور سند مالکیت 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.)شماره شناسه: ۱۸۴۸۰۴۶(
تاریخ انتشار نوبت اول: ۲۶ /۰۹/ ۱۴۰۳ - تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۲ /۱۰/ ۱۴۰۳

بهزاد مردانی -رئیس اداره ثبت و املاک ناحیه یک اهواز  

ابـلاغ   اتـهــام
ســرکارخانم زینب خلیلی به اطلاع می رســاند پرونده اتهامی شما درهیات بدوی 
رســیدگی به تخلفات اداری کارکنان دانشگاه علوم پزشکی ایلام تحت رسیدگی و 
بررســی می باشــد. لذا مقتضی است حداکثر ظرف ۱۰ روز از تاریخ انتشار این آگهی 
دفاعیه کتبی خود را به انضمام مدارک لازم به هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری 

به نشانی ایلام – بلوار آزادی – ستاد دانشگاه علوم پزشکی ایلام ارسال نمایید. 
رئیس هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری کارمندان دانشگاه علوم پزشکی ایلام   

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

 آگهی نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در حوزه ثبتی آرادان
 ۱- برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳۲۹۱۲۶۰۰۲۸۶۲ مورخه ۱۴۰۳/۰۶/۲۹  صادره از هیئت  قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ملک 
آرادان تصرفات مالکانه و  بلامعارض خانم طاهره بخشی فرزند محمد در  ششدانگ  یک قطعه 
باغ محصور و ساختمان احداثی  به مساحت ۱۲۶۵/۵۵ متر مربع با حقابه تحت قسمتی از  پلاک 
۴ فرعی از ۸۸ اصلی واقع در آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از 
محمد بخشی  موضوع   پرونده  کلاسه ۱۴۰۲۰۰۱۲۶۰۰۸۶۸ محرز گردیده است. اراضی فاقد سند 
به منظور اطلاع عموم در دو  نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت 
به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. شناسه 

آگهی ۱۸۴۵۹۰۱
تاریخ انتشار نوبت اول :۱۴۰۳/۰۹/۲۶- تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۳/۱۰/۱۱

محمد جواد قنبری نیکدل- رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

شاخص کل بورس ۵۱ هزار واحد جهش کرد
پاییز گرم بازار سهام

بازار سهام پس از خبر حذف دلار نیما جان دوباره گرفت و دیروز نیز شاخص های 
بورســی رشــد قدرتمندی را پشــت سر گذاشتند. به طوری که شاخص کل در 
پایــان بــورس دیروز حدود ۵۲ هزار واحد افزایــش ارتفاع داد.معاملات دیروز 
ســهم های بزرگ بازار در جهت کندل روز معاملاتی گذشــته بســته و در پایان 
بورس دیروز، شاخص کل با رشد قدرتمند ۵۱ هزار و ۹۹۵ واحدی که معادل 
دو درصد این شــاخص اســت، همراه شــد. بر این اساس شاخص کل در پایان 
معاملات در سطح دو میلیون و ۶۵۳ هزار واحدی ایستاد.در طرف دیگر، قیمت 
معاملات سهم های کوچک بازار سهام نیز افزایش قدرتمندی داشته است؛ به 
طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس دیروز ۱۱ هزار و ۶۶۵ واحد که 
معادل دو درصد این شــاخص اســت، افزایش ارتفاع داد و به ســطح ۸۴۵ هزار 
واحد رســید.تابلو بورس اوراق بهادار تهران در روز گذشــته همچنین، حجم 
معاملات را ۳۲.۶ میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم 

و صندوق های سهامی( را ۱۴ هزار و ۴۴۵ میلیارد تومان نشان می دهد.
ورود و خروج پول حقیقی ��

تراز پول حقیقی در ســهام، مانند روز معاملاتی گذشــته، دیروز مثبت بود. به 
طوری که در پایان بورس دیروز حدود هزار میلیارد تومان پول حقیقی به بازار 
سهام تزریق شده است. موضوع دیگر اینکه تا لحظه تنظیم این گزارش حدود 

۲۷ میلیارد تومان پول حقیقی از صندوق های درآمد ثابت خارج شده است.

 جاماندگان سود سهم عدالت بخوانند

جاماندگان دریافت سود سهام عدالت با اصلاح شماره شبا خود تا روز دوشنبه 
۲۶ آذرماه ســال جاری، در فرایند دریافت ســود قرار می گیرند. بر اساس اعلام 
این شــرکت، افرادی که تا کنون ســود ســهام عدالت خود را دریافت نکرده اند 
می توانند با ثبت نام در سامانه جامع اطلاعات مشتریان )Sejam.ir( یا اصلاح 
شماره شبای معتبر خود در این سایت تا ۲۴ ساعت آینده )دوشنبه ۲۶ آذرماه 
سال جاری( در فرآیند دریافت سود قرار گیرند.لازم به ذکر است: شماره »شبای 
نامعتبر، حساب مسدود، راکد، مشترک )دو امضاء(، ارزی و بلندمدت« از جمله 
مهم ترین دلایلی اســت که برخی ســهامداران نتوانسته اند تاکنون سود خود را 
دریافت کنند.این گزارش می افزاید: همه سهامداران سهام عدالت می توانند با 
مراجعه به ســامانه ســجام از وجود شــماره شبا معتبر خود نزد شرکت سپرده 
گذاری مرکزی اطمینان حاصل کنند.گفتنی اســت: شــرکت سپرده گذاری 
مرکزی پیش تر اعلام کرده بود؛ بخش پایانی سود سال ۱۴۰۱ مشمولان سهام 

عدالت را، شب یلدا به حساب آن ها واریز خواهد کرد.

 هشدار نماینده مجلس به بانک ها

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: همه بانک ها از نظر قانونی ملزم به فروش 
بنگاه هایشــان هســتند و اگر به این موضوع تن ندهند این امر باید از طریق 
ســاختاری که زیرمجموعه بانک مرکزی اســت صورت پذیرد. جعفر قادری در 
ادامه اشــاره کرد: به نظر می رســد براســاس قانون این موضوع پیش بینی شده 
اســت که اگر بانک ها اقدام به فروش بنگاه های بانکی نکنند این امر در اختیار 
یک ساختار زیر مجموعه بانک مرکزی قرار می گیرد تا این مولدسازی ها را انجام 
دهد.او با بیان اینکه موضوع یادشده، قانون است و باید مسئولان امر طبق قانون 
به وظایفشان در این باره عمل کنند، افزود: در حقیقت ضمانتی اجرایی است 
که باید کار صورت گیرد.نماینده مردم شیراز در مجلس در پاسخ به این سؤال 
که امر یادشده به عریض و طویل شدن ساختار بانکی در کشور منجر نخواهد 
شــد؟ تصریح کرد: در واقع ســاختار جدید، ســاختاری است که به طور صحیح 
بتواند بحث واگذاری اموال و دارایی های مازاد بانک ها و سرمایه های آنها را اعمال 
کند.او در پاسخ به این سؤال که به فرض تشکیل چنین ساختاری خارج 
از اختیار بانک ها، تا چه حد به ناترازی بانک های کشور کمک خواهد کرد؟ 
تشریح کرد: وقتی بانک ها از بنگاه داری خارج شوند، کفایت سرمایه داشته 
باشــند و سرمایه هایشــان را از ســرمایه های راکد به سرمایه مولد تبدیل 
کنند یقیناً به طور طبیعی مشکلات ناترازی بانک ها نیز حل خواهد شد.
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 باید بین کلیت 
اقتصاد و بازار 
سرمایه تعادل 

وجود داشته 
باشد و به نظر 
می رسد که با 

رویکردهای 
خوب صورت 
گرفته شده، 

بازار می تواند با 
آرامش همراه 
باشد و شاهد 

یک بازاری 
باشیم که از 

رفتارهای 
احساسی دور 
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سید محمدرضا اعلمی، کارشناس بازار سرمایه در گفتگو 
با »نقش اقتصاد«، درمورد روند مثبت بورس گفت: با تغییر 
دولــت و آمدن افراد جدید در مســند سیاســت گذاری 
اقتصادی، شاهد یک سری تغییر رویکردها و رویه ها بودیم. 
زیرا در دولت گذشته بین هر زوج تصمیمی که یک طرف 
آن بــازار بــورس و طرف دیگرش بازارهای دیگری چون؛ 
بانک و... بودند همیشــه طرف مقابل بازار بورس گرفته 
می شد ولی در دولت جدید این رویکرد تغییر کرد و وزن 
بیشتری به بازار سرمایه داده شد که علتش را می توانیم 
در تصمیم گیری هایــی در خصوص حذف قیمت گذاری 
دســتوری و رفتن به سمتی که بازار تعیین کننده باشد و 
یا حذف دلار نیمایی و مســائلی از این دســت جست وجو 

کنیــم. زیــرا همه این موارد تأثیرات مثبتی بر کلیت بازار 
گذاشته اند و طبیعی است که شاهد یک بازار خوب باشیم.

این کارشناس بازار سرمایه تصریح کرد: نکته دیگری که 
باید به آن اشاره کنم نرخ بهره بانکی است که تدوین آن 
باعث شد تا توقع ما این باشد که شاهد یک بازار خوب و 
پررونق باشــیم. اما نباید فراموش کرد که شاید رفتار این 
روزهای بازار سرمایه تا حدی غیرمنطقی باشد و دلیلش 
این اســت که وجود دامنه نوسان ۳ درصدی باعث ایجاد 
یک نوع واکنش به ورود پولی می شــود که در حال انجام 

است.
 سید محمدرضا اعلمی تأکید کرد: از آن جایی که با دامنه 
نوسان محدود؛ با اندک پول هم، می توان بازار سرمایه را 
تحت تأثیر قرار داد و آن را مثبت کرد پرسشی که مطرح 
می شود این است چه اتفاقی در اقتصاد افتاده است که در 
کمتر از یک ماه، شاهد افزایش شاخص کل به این شکل 
باشیم تا سقف شکنی کند و مقاومت تاریخی ۲ میلیون و 
۵۴۸ هزار واحدی را بشکند و به سمت بالا حرکت کند؟
 این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: می توان گفت که 
این رشد شارپی چیزی جز محدود کردن دامنه نوسان و 
تزریق پول و جلوگیری از سمت فروش برخی از شرکت های 
ســرمایه گذاری نیست و به نوعی، دستوری مثبت کردن 
بازار سرمایه باعث بروز چنین رفتاری از سوی آن می شود 
و می توان گفت این رشد شارپی در نهایت، منجر به یک 
ریزش شــارپی نیز، خواهد شد. در نتیجه، بهتر این است 
که با اقدامات صحیح، به صورت غیرمستقیم بازار سرمایه 
را مدیریت کنیم و با بهبود شرایط کسب و کاری در کشور 
به ســمتی برویم که ســهم ها در بازار معامله شــوند و 
کف سازی ها به درستی انجام شوند و بازار به مرور، به سمت 
بهبود و مثبت تر شــدن برود. در نتیجه، در شــرایطی که 
اوضاع منطقه نابســامان اســت و همچنان، ریسک های 
سیستماتیک بر منطقه حاکم هستند ولی ما شاهد یک 
افزایــش این چنینــی در شــاخص کل هســتیم ایــن 

شاخص سازی به نوعی به نفع بازار سرمایه نیست.
 ســید محمدرضا اعلمی عنوان کرد: مقاومت های قبلی 
بازار سرمایه و یا چارت های آن بر اساس دامنه نوسان ۵ 

یا ۷ درصد بوده اســت و این تغییر ســاختارهای بازار، به 
نوعی آن را از تحلیل خارج می کند و می تواند پیامدهای 
نامطلوبی برای بازار سرمایه به همراه داشته باشد؛ چراکه 
اگر شاهد هجوم سیل سرمایه گذاران خُرد به بازار سرمایه 
باشیم و افت بی رویه شاخص کل را در پیش داشته باشیم 
از نظــر مالی - رفتاری، دوباره باعث بی اعتمادی در میان 
مردم می شود و این مسئله آینده خوبی را برای بازار سرمایه 

رقم نخواهد زد.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: باید بین کلیت اقتصاد 
و بازار سرمایه تعادل وجود داشته باشد و به نظر می رسد 
که با رویکردهای خوب صورت گرفته شده، بازار می تواند 
با آرامش همراه باشــد و شــاهد یک بازاری باشــیم که از 
رفتارهای احساســی دور باشــد. به همین دلیل، باید به 
سمتی برویم که قواعد و قوانین بازار سرمایه را به گونه ای 
تدوین کنیم که احساســات در آن کمتر به چشــم بخورد 
و مردم با عقلانیت بیشــتری به ســرمایه گذاری در بازار 

بورس روی بیاورند.
سید محمدرضا اعلمی درمورد عرضه های اولیه ادامه داد: 
به محض این که بازار ســرمایه مثبت می شــود شــاهد 
هستیم که تلاش می شود تا عرضه های اولیه زیاد شوند. 

اما باید این را درنظر گرفت که بازار ســرمایه نیاز دارد تا 
برای مدتی نفس راحت بکِشــد و فعالیت خود را رو به 
بهبودی ببرد و بدنبال آن، با افزایش تعداد سهام شناور 
در بازار بتوانیم شــرکت های دیگر را IPO کرده و وارد 
بازار سرمایه کنیم؛ چراکه باید کششی از سوی خریداران 
و تقاضایی در بازار وجود داشته باشد. در نتیجه، میزان 
عرضه های اولیه و میزان IPO ها باید به تناسب میزان 
حجم معاملات و افزایش رشــد شــاخص های بازار مثل 
شاخص کل و هم وزن باشد. این کارشناس بازار سرمایه 
در پایان خاطرنشان کرد: رویکرد دولت جدید به گونه ای 
است که درصدد توسعه ابزارهای مالی است و این خیلی 
خوب اســت و یکی از ابزارهای مالی که در بازار معرفی 
شده گواهی سپرده نقره است که در آینده نه چندان دور 
شاهد هستیم این نوع گواهی ها در پرتفوی شرکت های 
ســرمایه گذاری و صندوق ها وجود خواهند داشت و این 
می تواند خوب باشــد. زیرا هرقدر بتوانیم ابزارهای مالی 
را گســترش و توســعه دهیم، می توانــد کمک کند تا 
ســرمایه گذاری های مردم سمت و سوی بهتری به خود 

بگیرند.

مهِردخت میرزایی
روزنامه نگار

حمیدرضا اناری
روزنامه نگار

متغیرهای 
تأثیرگذار بر 
روند مثبت 
بورس

سید محمدرضا اعلمی، کارشناس 
 بازار سرمایه در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« تشریح کرد

اثرات حذف دلار نیمایی بر اقتصاد

برای بررســی دقیق تر تأثیر حذف دلار نیمایی بر 
صندوق های ســهامی و کالایی، لازم است عوامل 
کلیدی مانند نوع دارایی ها، سیاست های اقتصادی 
دولت، و واکنش سرمایه گذاران در نظر گرفته شود.
حذف ســامانه نیما می تواند شرکت های صادرات 
محور و کل بازار ســرمایه را در چند محور کلیدی 
تحت تأثیر قرار دهد زیرا با حذف دلار نیمایی نرخ 
ارزدر بازار رشــد و شرکت های صادرات محور بازار 

جذاب تر می شوند.
از طرفی رشــد تقاضا برای صندوق های با پشتوانه 
واقعی را از آثار مثبت حذف سامانه نیما قلمداد کرد 
سرمایه گذاران معمولاً در شرایط بی ثباتی اقتصادی 

و نرخ تورم بالا به دارایی های فیزیکی )مانند کالاها 
و طلا( یا ســهام شــرکت هایی با دارایی های ثابت 
ارزشــمند گرایش پیدا می کنند.همچنین حذف 
دلار نیمایی به افزایش نرخ تورم منجر خواهد شد 
زیرا این موضوع باعث می شــود، ارزش جایگزینی 
دارایی های شــرکت ها )مانند زمین، ساختمان و 
تجهیزات( افزایش یابد و رشد تورم انتظاری، تقاضا 
برای ســهام شرکت های دارای دارایی های ارزی یا 
وابســته به کالاهای اساسی را افزایش دهد.حذف 
دلار نیمایــی می تواند شــوک های قیمتی به بازار 
ســرمایه وارد کند. نوسانات بالا ممکن است برای 
ســرمایه گذاران کوتاه مــدت جــذاب باشــد، اما 
ریسک های بیشتری برای صندوق های سهامی به 
همراه دارد.اگر نرخ تورم به شکل گسترده افزایش 
یابد و قدرت خرید کاهش پیدا کند، ممکن اســت 
ســرمایه گذاران خرد تمایل به خروج ســرمایه از 
صندوق هــای غیرمتمرکز بر صنایع قوی داشــته 

باشند. این امر می تواند باعث کاهش نقدینگی در 
برخی صندوق ها شود.

تصمیمات کلان اقتصادی مانند حذف دلار نیمایی 
معمولاً با اثرات روانی شدید همراه است زیرا نوسانات 
نرخ ارز و تورم ممکن است باعث رفتارهای هیجانی 
شــود که عملکــرد بازار ســرمایه بــه خصوص 
صندوق های سهامی و کالایی را تحت تأثیر قرارمی 
دهد. زیرا در شرایط بی ثباتی، برخی سرمایه گذاران 
ممکن است به ســمت صندوق های کم ریسک تر 
مانند صندوق های با درآمد ثابت حرکت کنند که 

می تواند فشار مضاعفی به بازار سهام وارد کند.
ســرمایه گذاران می توانند عملکرد صندوق ها در 
دوره های قبلی شوک های ارزی )مانند جهش نرخ 
ارز در ســال های گذشــته( را بررســی کننــد تا 

صندوق های مقاوم تری را شناسایی کنند.
حذف دلار نیمایی یک تغییر ساختاری مهم است 
کــه تاثیــرات گســترده ای بــر صندوق هــای 

ســرمایه گذاری و بازارهــای مالــی دارد. ایــن 
تغییرفرصت های رشد را برای صنایع صادرات محور 
و صندوق هــای کالایــی افزایــش می دهــد. 
وریســک هایی مانند تورم، کاهش قدرت خرید، و 
افزایش هزینه های صنایع وارداتی را ایجاد می کند.

بــرای ســرمایه گذاران، انتخــاب هوشــمندانه 
صندوق های دارای تنوع در دارایی و تمرکز بر صنایع 
قوی )مانند پتروشیمی و کالاهای اساسی( می تواند 

راهی برای بهره گیری از این شرایط باشد.
ســرمایه گذاران باید آثار کوتاه مدت و بلند مدت 
حذف دلار نیمایی بر بازار ســرمایه و صندوق های 
ســهامی و کالایی با دقت بیشــتری مورد بررسی 
قراردهند زیرا آثار کوتاه مدت حذف دلار نیمایی بر 
صندوق هــای ســهامی و کالایی به دلیل شــوک 
اولیــه ای که این تغییــر در نرخ ارز ایجاد می کند، 
معمولاً قابل توجه است و می تواند روند بازار و رفتار 

سرمایه گذاران را به طور موقت دگرگون کند.

امیر اسماعیل کاظمی 
اله کارشناس بازارهای مالی

مق
سر

امیررضا سولقانی 
روزنامه نگار

هدف بعدی شاخص کل بورس کجاست؟

 بازار سهام فرصت سوزی نکرد!

نقشــه تمام سبز بورس تهران، تصویر تکراری اما 
دلنشین این روزهای بازار سرمایه است. خبر حذف 
ارز نیما و احتمال تک نرخی شــدن ارز در اقتصاد 
کشور، موتور محرک بازار سرمایه در نخستین روز 

هفته بود.
تک نرخی شــدن ارز در اقتصاد کشــور، یکی از 
افق هایی بود که پس از روی کار آمدن دولت جدید 
برای صنایع ترســیم می شــد. این اتفاق بر خلاف 

انتظارها، بیســت و چهارم آذرماه توســط بانک 
مرکزی در دستور کار قرار گرفت و اجرایی شد.

رشد تدریجی نرخ نیمایی دلار، پیش تر و از چندین 
ماه قبل، باعث تقویت سمت تقاضا در بازار سرمایه 
شــده بود. حذف نرخ نیما و تک نرخی شــدن دلار 
در اقتصاد، بی شــک خبــر مثبتی برای صنایع و 

همچنین سهامداران خواهد بود.
در همین راســتا، نقشه بورس تهران در نخستین 
روز هفته، یکدســت سبزپوش شد تا شاخص کل، 
ســقف تاریخی خود را که در ارتفاع دو میلیون و 

۵۴۸ هزار واحد قرار داشت بشکند.

هدف موج صعودی شاخص کل کجاست؟
دومیــن هفته آبان ماه بود که شــاخص کل موج 
صعودی تازه ای را استارت زد. از آن پس سقف های 
ســاخته شــده در ماه های پیشــین، یکی پس از 
دیگری شکســته شــد تا بالاخره نوبت به ســقف 
تاریخی شــاخص کل در ارتفاع دو میلیون و ۵۴۸ 

هزار واحد رسید.
نگاهی به داده های تاریخی شــاخص کل در کنار 
ترســیم ابزار چنگال مدیفای شیف، می تواند پرده 
از اهداف موج صعودی شاخص کل بردارد. تقاطع 
موازی بالایی خط میانی، با ترازهای ۱۲۷ و ۱۶۱.۸ 

درصــدی ابــزار فیبوناچــی، دو تارگت احتمالی 
شــاخص کل در ارتفاع دو میلیون و ۹۰۲ هزار و 
سه میلیون و ۳۵۸ هزار واحدی را مشخص می کند.

گفتنی اســت حســب ماهیت جنبــش و اصلاح 
بازارهای مالی، در راه رسیدن شاخص کل به اهداف 
قیمتی خود، انتظار موج های اصلاحی نیز می رود.

در بازه هــای اصلاحی، فرصت برای آن دســته از 
سرمایه گذارانی که از موج فعلی جامانده اند، ایجاد 
خواهد شــد و در ســوی مقابل، سهامدارانی که به 
ســود مطلوب خود رسیده اند، اقدام به شناسایی 

سود خواهند کرد.



آب و فاضلاب سیستان و بلوچستان اعلام کرد:
مشترکان هشدار یخ زدگی کنتور آب را جدی بگیرند

نقــش اقتصــاد- سیســتان و 
بلوچستان: شرکت آب و فاضلاب 
سیستان و بلوچستان اعلام کرد، 
با توجه به هشدار سطح نارنجی 
اداره کل هواشناسی سیستان و 
بلوچســتان و اعــلام تشــدید 
یخبندان شبانه به ویژه در نیمه 

شمالی استان از مشترکان تقاضا می شود اقدامات پیشگیرانه برای جلوگیری از 
خســارات ناشــی از عدم عایق بندی مناســب کنتورهای آب را جدی بگیرند.در 
اطلاعیه شرکت آب و فاضلاب استان آمده است؛ از آنجایی که هزینه پیشگیری 
از یخ زدگی بســیار کمتر از جبران خســارات وارده اســت، شرکت آب و فاضلاب 
استان سیستان و بلوچستان از مشترکان آب انتظار دارد اگر تاکنون کنتورهای 
آب منزل و یا محل کار آنان عایق بندی نشده، با استفاده از پارچه، موکت، گونی 
و پشم شیشه کنتورها را بپوشانند؛ همچنین می توان از عایق بندی پلیمری با 
استفاده از یونولیت، کنتور را از گزند سرما محفوظ نگه دارند.مشترکان همچنین 
بایــد در زمــان یخ زدگی از ریختن آب داغ بر روی کنتورها خودداری کنند؛ زیرا 
موجب ترکیدگی می شود و به جای این کار از کیسهٔ آب داغ و حرارت غیرمستقیم 

سشوار استفاده کنند.

اعطای نشان عالی مدیر سال ۱۴۰۳ به مدیرعامل 
شرکت پالایش نفت آبادان

خوزســتان-   - اقتصاد  نقش 
حسین عسکری گراوند: آیین 
تجلیــل از یکصد مدیر ارزش 
آفریــن و تأثیر گذار در عرصه 
کارآفرینی و تولید کشــور، با 
مشــارکت انجمن مدیریت 
راهبــردی ایران و با حمایت 

وزارت خانه هــا و نهادهــای دولتی و دانشــگاهی نوزدهم آذرماه در مرکز 
همایش های بین المللی صدا و ســیما برگزار شــد. در این اجلاس با توجه 
به ارزیابی های صورت گرفته از بین تعداد ۲۵۰۰ مدیر توانمند در سطح 
کشور توسط کمیته علمی اجلاس و بنا به بررسی ها و ممیزی های بعمل 
آمده در کارگروه های هفده گانه تخصصی نظر به دستاوردهای کم نظیر 
شرکت پالایش نفت آبادان در راستای تولید و تلاش در رفع ناترازی سوخت 
کشور و عمل به مسئولیت های اجتماعی و همچنین سوابق علمی و شغلی، 
از فردین راشــدی مدیر عامل شــرکت پالایش نفت آبادان با اعطای نشان 
عالی مدیر ســال توســط علی آقا محمدی رئیس کارگروه اقتصادی دفتر 

مقام معظم رهبری تقدیر شد.

دعوت قزوینی ها به پویش ۲ درجه کمتر

مدیر  قزوین :  اقتصــاد-  نقش 
بهره برداری شرکت گاز قزوین 
در خصــوص میــزان نظارت 
شــرکت گاز به مصارف ادارات، 
گفت: نهادها و دســتگاه های 
اجرایی در روزهای تعطیل نباید 
مصرف گاز داشته باشند، در این 

راستا گروه های بازرسی به ادارات سرکشی و عدم مصرف را کنترل می کنند، 
در صورتی که یک اداره در این زمینه تخطی کند، شرکت گاز نسبت به قطع 
جریان گاز آن اقدام خواهد کرد.حســین فرامرزیان اظهار کرد: با پیوســتن به 
پویــش دو درجــه کمتــر، به ازای کاهش هر درجــه ۶ درصد در مصرف گاز 
صرفه جویی می شود و قاعدتاً با کاهش دو درجه ای معادل ۱۲ درصد در مصرف 
گاز صرفه جویی داریم.وی افزود: برآوردی که کارشناسان مربوطه در این راستا 
انجام داده اند، بدین صورت است که اگر همه به این پویش بپیوندند، صرفه جویی 
گاز منجر به کاهش روزانه ۵۰ میلیون مترمکعب گاز که معادل دو فاز پارس 
جنوبی است، خواهد شد.مدیر بهره برداری شرکت گاز استان قزوین تصریح 
کرد: با توجه به اینکه آبان ماه امسال نسبت به سال های گذشته سردتر بوده؛ 
ما در استان نسبت به سال گذشته دو میلیون و ۴۰۰ هزار مترمکعب مصرف 
روزانه، افزایش گاز داشــته ایم.وی ادامه داد: در نیمه دوم ســال که فصل سرد 
سال است، بیشترین مصارف گاز مربوط به مصارف خانگی است و در آذر ماه 
سال جاری نیز تاکنون حدود ۹۰۰ هزار مترمکعب در روز افزایش مصرف گاز 

نسبت به مدت مشابه سال گذشته داریم.

اختصاص ۳۰ میلیارد تومان عوارض آلایندگی برای 
توسعه شهرستان دهلران

نقــش اقتصاد- ایلام -  براری: 
مدیر کل امور مالیاتی استان 
ایلام از اختصاص ۳۰ میلیارد 
تومان دیگر از محل عوارض 
آلایندگــی بــرای توســعه 
روســتاهای  و  شــهرها 
شهرستان دهلران خبر داد. 

بــه گــزارش روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی اســتان ایلام، عزیزاله 
عباس پور در این باره گفت: این مبلغ مربوط به عوارض آلایندگی شرکت 
نفت و گاز غرب است که بین شهرداری ها، دهیاری ها، امور عشایری، و 
روســتاهای فاقد دهیاری شهرســتان توزیع شــده است.مدیرکل امور 
مالیاتی استان ایلام در پایان از حمایت و پیگیری نماینده شهرستانهای 
دهلارن ابدانن دره شر و دره در مجلس شورای اسلایم در این باره تشکر 

و قدردانی کرد.

سرمایه گذاری صندوق های بازنشستگی منوط بر افزایش مشارکت بخش خصوصی است
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

مخابرات منطقه مرکزی موفق در کسب رتبه برتر ارزیابی عملکرد شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ مناطق مخابراتی

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری: معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
خصوص ورود هلدینگ های بزرگ برای ســرمایه گذاری در اســتان ها، گفت: 
متاسفانه در برنامه هفتم توسعه، سرمایه گذاری صندوق ها ممنوع شده و به 

جای آن مشارکت بیشتر بخش خصوصی گنجانده شده است.
نصرالله بازوند ۲۴ آذرماه در آیین تکریم و معارفه سرپرست اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی چهارمحال و بختیاری با اشاره به فرایند انتخاب مدیران، 
اظهار کرد: سال ۹۶ تصمیم بر آن شد که برای پرسنل خدوم وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی بانک اطلاعاتی ایجاد کنیم که در این بانک ۸۰۰ نفر در 
کل کشور برای پست های مدیریتی شناسایی شدند، اما با آغاز به کار دولت 
وفاق اولین اقدام وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی که در دستور کار قرار گرفت، 
انتخــاب مدیــران بود.معاون امــور حقوقی و مجلس وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی ادامه داد: در فراخوانی که اعلام شد ۵۹۸ نفر از کل کشور شرکت 
کردند و پس از بررسی های صورت گرفته باید برای هر استان سه تا پنج گزینه 
انتخاب می شــد، گرچه در بســیاری اســتان ها مدیران قبلی مجدداً تصدی 
مدیریت را برعهده داشته و جابجایی صورت نگرفت.بازوند بیان کرد: پس از 
بررسی های صورت گرفته و مشورت با استاندار و مجمع نمایندگان چهارمحال 

و بختیاری به این نتیجه رسیدیم که رستم قنبری به عنوان سرپرست انتخاب 
شــود.وی گفت: در حقیقت مدیر ســابق، از درون مجموعه تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی رشــد کرده و به مدیر کلی رســیده است، تلاش می شود افرادی که 
در پســت های مدیریتی وزارت قرار دارند از داخل مجموعه باشــند تا انگیزه 
برای کارشناســان ایجاد شــود.معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید 

کرد: باید برنامه های وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی سرلوحه خدمت به مردم 
قرار گیرد، لذا لازم اســت برش اســتانی احصا و براســاس آن به مردم خدمت 
کنیم از جمله آن ها بحث کاهش فقر، پیوســت عدالت و صحبت با مردم در 
هر تصمیمی است که گرفته می شود، مد نظر قرار گیرد. بازوند در ادامه گفت: 
دولــت، کارگران، صنعتگران، تعاونگران و کارآفرینان چهارپایه یک صندلی 
هســتند که اگر اســتانداردها رعایت نشــود صندلی قابل استفاده نیست، در 
حقیقت موفقیت در اداره زمانی حاصل می شــود که هم ســو با تشکل ها و در 
کمال صداقت برخورد صورت گیرد، در غیر این صورت توسعه محقق نمی شود 
و موفقیتی به دنبال نخواهد داشت.وی بیان کرد: مدیرانی موفق هستند که 
همراه و هم نگاه با تشکل ها پیش روند بسیاری از کارها باید به تشکل ها واگذار 
شود، یعنی اگر نگاه ها تغییر کند، کمبود نیروی انسانی نخواهیم داشت.بازوند 
گفت: ســالانه ۱۵۰ میلیارد دلار یارانه پنهان پرداخت می کنیم، لذا باید در 
راستای افزایش بهره وری و رفع ناترازی ها به انجام فرهنگ سازی کمک کنیم 
تا استفاده از منابع کشور به نحو شایسته صورت گیرد.معاون وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی بابیان اینکه در این برهه از زمان نیاز به وفاق است، خاطرنشان 
کرد:  باید در سایه وفاق ملی تلاش کرده و به فکر نسل آینده کشور باشیم. 

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: در همایش تقدیر از فعالان عرصه ارتباطات شرکت 
مخابرات ایران که درآذرماه در کرج برگزار شــد مخابرات منطقه مرکزی در 
شاخص های ارزیابی شش ماهه اول سال ۱۴۰۳ رتبه سوم کشوری را کسب 
کرد.در همایش مدیران مخابرات ســتادی و اســتانها که در تاریخ ۱۲ آذرماه 
در کرج برگزار گردید علاوه بر حضار، رده های مدیریتی استان ها نیز به صورت 
ویدئوکنفرانســی حضور داشتند علاوه بر اعلام نتایج ارزیابی های شش ماهه 
اســتانی و تجلیل از مدیران برتر، رئیس هیئت مدیره، مدیرعامل، معاونان و 
تنی چند از مدیران شرکت، برنامه های خود را برای ارتقا و توسعه خدمات و 

افزایش درآمد شرکت مخابرات، ارائه می کنند.

به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه مرکزی، در این نشســت که با 
حضور مدیر عامل و اعضای هیات مدیره معاونین ومدیران ارشــد ســتادی 
شرکت و به صورت ارتباط ویدیو کنفرانس با مخابرات مناطق سراسر کشور 
برگزار شــد، بر اســاس این خبر ۵ منطقه مخابراتی از بین ۳۱ منطقه حائز 
رتبه برتر شــدند، مخابرات منطقه مرکزی در بین پنج منطقه حائز رتبه 
سوم کشوری شد.مدیر مخابرات منطقه مرکزی از تلاش کارکنان مخابرات 
منطقه مرکزی تشکر و قدر دانی نمود و اظهار امیدواری کرد این همدلی 
و همکاری موجبات پیشرفت اهداف عالی شرکت مخابرات ایران را بیش 

از پیش فراهم سازد.

مدیر سبز و رئیس اداره تعمیرات و نگهداری دانشگاه محقق اردبیلی عنوان کرد:
کاهش۳۰ درصدی مصرف گاز با هوشمندسازی موتورخانه های دانشگاه محقق اردبیلی

نقش اقتصاد- اردبیل: مدیر سبز و رئیس اداره تعمیرات و نگهداری دانشگاه محقق 
اردبیلی، افشین ناصری ۲۴ آذر با بیان اینکه دانشگاه محقق اردبیلی در سال های 
گذشته اقدام به هوشمندسازی موتورخانه های خود کرده است، گفت: با این کار، 
موتورخانه ها بر اساس دمای هوا به صورت هوشمند روشن و خاموش می شوند 
و دمای تنظیمی نیز به صورت هوشمند انجام می گیرد.وی با بیان اینکه با توجه 
به وضعیت گاز در کشور، دمای ساختمان های دانشگاه بین ۱۸ تا ۲۰ تنظیم شده 
اســت، افــزود: همچنین پس از پایان وقــت اداری و در روزهای تعطیل نیز همه 
موتورخانه های بخش اداری خاموش شــده و صرفا موتورخانه های خوابگاه های 

دانشــجویی روشــن می ماند.ناصــری با بیــان اینکه از زمان هوشمندســازی 
موتورخانه های دانشگاه، مصرف گاز دانشگاه حدود ۳۰ درصد کاهش یافته است، 
تصریح کرد: همچنین متناســب با کاهش مصرف گاز، اســتهلاک دســتگاه ها و 
تجهیزات نیز پایین آمده اســت.مدیر ســبز و رئیس اداره تعمیرات و نگهداری 
دانشگاه محقق اردبیلی با بیان اینکه با کاهش هر درجه دما، میزان بسیار بالایی 
از دما در سطح دانشگاه کاهش می یابد، خاطرنشان کرد: از همکاران و دانشجویان 
نیز انتظار می رود در اتاق های اداری و خوابگاه های دانشــجویی از لباس مناســب 
استفاده کرده و چراغ های اضافه را چه در محل کار و چه در خانه خاموش کنند.

 ) مفقودی مدارک خودرو(
 سند کمپانی برگ سبز کارت و قولنامه   خودروی سواری سیستم پیکان  تیپ ۱۶۰۰ 
مدل ۱۳۸۲  به رنگ سفید روغنی به شماره موتور ۱۱۱۵۸۲۷۳۲۵۱به شماره شاسی 
۸۲۴۶۲۶۴۶به شماره پلاک ۷۵ ص ۷۶۳ ایران ۷۳ به نام منوچهر محمدی به شماره 
ملی ۲۳۷۰۶۲۹۵۸۴ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

) مفقودی مدارک خودرو( 
برگ سبز. سند کمپانی و قولنامه  خودروی سواری سیستم پیکان تیپ ۱۶۰۰ مدل 
۱۳۸۰ به رنگ ســفید روغنی به شــماره موتور ۱۱۱۲۸۰۵۵۲۳۵به شماره شاسی 
۸۰۴۷۷۱۴۲بع شماره پلاک ۱۷ ه ۵۱۹ ایران ۸۳  به نام سیروس رحیمی به شماره 
ملی ۲۴۷۱۱۵۲۸۹۹ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

 ) مفقودی مدارک خودرو(
  ســند کمپانی برگ سبز و کارت خودروی سواری سیستم پژو تیپ ROA  مدل 
۱۳۸۸ به رنگ نقره ای متالیک به شماره موتور ۱۱۶۸۶۰۹۹۵۲۳به شماره شاسی 
۶۱۳۹۰۱۶۲به شــماره پلاک ۲۵ ق ۳۴۲ ایران ۴۹ به نام محمد رضائی کوخدان به 
یاسوج شماره ملی ۴۲۲۰۲۵۲۵۳۳ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  

) مفقودی مدارک خودرو(
 ROA ســند کمپانی برگ ســبز و کارت خودروی ســواری سیستم پژو تیپ 
مدل۱۳۸۶ به رنگ نوک مدادی متالیک  به شماره موتور ۱۱۶۸۶۰۲۵۶۴۵به شماره 
شاسی ۶۱۳۴۱۸۴۹به شماره پلاک ۸۹ س ۹۶۸ ایران ۱۴ به نام  ساهی موسوی به 
شما ره ملی ۱۹۸۷۹۳۳۹۳۱ مفقود و از درجه اعتبار ساقط می باشد.  یاسوج

آگهي مفقودي مدارک
ضمایم وقرارداد دفترچه شرکت شهرک صنعتي  آکو  پویا ،  فرزند محمدعلي پویا شماره شناسنامه 
۴۰۶۴ صادره کامیاران ساکن کامیاران  کدملي:۳۸۳۹۸۴۴۳۵۵ شماره دفترچه:۱۵/۹۷/۱۰۳۳۳ 
تاریخ : ۱۳۹۷/۰۹/۲۹ موضوع دفترچه:ضمایم و قرارداددفترچه شــرکت شــهرک هاي صنعتي 
کردستان مفقود واز درجه اعتبار ساقط و فقط دفترچه المثني داراي اعتبار میباشد.  

آگهی مفقودی
برگ سبز و سند کمپانی و کارت موتور سیکلت بنلی به رنگ سبز مدل ۱۳۹۸ به 
 N23DDBJDFK1J06343 ۲۴۹ و شماره شاسیN۲۳۱۵۹۷۷۹ شماره موتور
و شــماره پلاک ۶۴۳ ایران۷۷۳۹۸ به مالکیت حامد فتاحی پور اردکانی مفقود 
گردیده و فاقد اعتبار می باشد.  یزد

آگهی مفقودی مدرک تحصیلی
 مدرک فارغ التحصیلی  این جانب مســعود محرابی  ســیف آباد  فرزند ســهام  به شماره 
شناســنامه ۲۲۱۶  به شماره ملی ۴۲۳۱۹۱۶۵۳۵  متولد ۱۳۶۵/۱/۱۳در مقطع کارشناسی 
رشــته برق الکترونیک  صادره از واحد دانشــگاهی  علوم و تحقیقات فارس  به شــماره 
۱۴۹۰۳۰۸۰۰۴۹۱ مفقود و از درجه اعتبار ســاقط می باشــد ، از یابنده تقاضا  میشود اصل 
مدرک را به دانشگاه آزاد مرودشت  به نشانی استان فارس شهرستان مرودشت کیلومتر 

۳ بلوار تخت جمشید  دانشگاه آزاد اسلامی واحد مرودشت ارسال نمایید .
نوبت اول ۱۴۰۳/۹/۱۲ -  نوبت دوم ۱۴۰۳/۹/۲۶ -  نوبت سوم ۱۴۰۳/۱۰/۱۰
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نقش اقتصاد- کرمانشاه: رئیس سازمان حمل و نقل مسافر 
شهرداری کرمانشاه از فعالیت حدود هفت هزار تاکسی 
در سطح شهر کرمانشاه خبر داد و گفت: ۴۸۰۰ دستگاه 
از این تعداد فرسوده است.رضا دوستی با اشاره به آخرین 
وضعیت ناوگان تاکسیرانی کرمانشاه، اظهار کرد: مجموعاً 
حدود هفت هزار تاکســی در شــهر کرمانشــاه فعال 
اســت. وی میانگین عمر ناوگان تاکسیرانی کرمانشاه را 
حدود ۱۲ سال اعلام کرد و افزود: حدود ۴۸۰۰ دستگاه 
از مجموع هفت هزار دســتگاه تاکســی موجود در شهر 
کرمانشــاه، یعنی معادل ۶۸ درصد، فرسوده هستند که 

باید نوســازی شوند. رئیس سازمان حمل و نقل مسافر 
شــهرداری کرمانشــاه از پیگیری برای نوسازی ناوگان 
تاکسیرانی کرمانشاه خبرداد و گفت: متاسفانه در حال 
حاضر تنها طرحی که برای نوســازی ناوگان تاکسیرانی 
وجود دارد، طرح نقدی است که مورد استقبال رانندگان 
قرار نگرفته اســت. وی اظهار کــرد: در این طرح، بابت 
تاکسی فرسوده پولی به رانندگان داده می شود و مابقی 
پول را باید خودشــان به صورت نقدی تأمین کنند تا به 
آنها تاکسی نو داده شود که اکثر رانندگان ما توان پرداخت 
چنین پولی را ندارند، به همین دلیل از این طرح استقبالی 

نکرده اند. دوستی مشکل فرسودگی ناوگان تاکسیرانی 
را نه تنها مربوط به کرمانشاه بلکه مربوط به سایر شهرها 
نیز دانست و گفت: به منظور حل این مشکل، دولت باید 
طرح های حمایتی را اجرایی کند. رئیس سازمان حمل 
و نقل مســافر شهرداری کرمانشاه در ادامه در خصوص 
الکترونیکی شــدن پرداخت کرایه تاکسی در کرمانشاه 
نیــز گفــت: به این منظور، تعــدادی کارتخوان تحویل 
تاکسی های کرمانشاه داده ایم، اما باتوجه به اینکه قیمت 
این دســتگاه ها بالاست، برخی از رانندگان استقبالی از 

این طرح نداشته اند.

رئیس سازمان حمل و نقل مسافر شهرداری کرمانشاه:

۶۸ درصد ناوگان تاکسیرانی کرمانشاه فرسوده است

استان البرز جزو سه استان پر ترافیک کشور است
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز:

نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: مدیرکل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای اســتان البرز از اجرای طرح پنج 
بانــده کــردن بزرگراه کرج - تهران که همواره شــاهد 

گره های ترافیکی بودند خبر داد.
علــی زندی فــر در نشســت خبری به مناســب هفته 
حمل ونقل که در ســالن کنفرانس این اداره کل برگزار 
شد، ضمن بیان این نکته که آزادراه تهران-کرج قابلیت 
طبقاتی شــدن را دارد؛ اظهار داشــت: بدترین پدیده 
ترافیک اســت و برای رفع مشکل گره های ترافیکی در 
آزادراه هــای کرج- تهران و کــرج- قزوین کارگاه های 

راهداری فعال هستند.
وی افزود: اســتان البرز جزو ســه استان ترافیکی کشور 
است که بیشترین تردد آزادراهی کشور متعلق به البرز 
اســت به خصوص در محدوده پل فردیس تا پل کلاک 

که ماشین های سنگین وارد آزادراه می شوند.
وی پیرامــون ایــن کارگاه ها افزود: در حال اجرای طرح 
پنج بانده کردن این محورها در نقاطی که همواره شاهد 
گره های ترافیکی بوده هســتند، به طوری که در خط 
شــمالی آزادراه کرج-تهران از گرمدره تا گلشــهر انجام 

شده و تا پایان سال به پلیس راه می رسد.
زندی فر در ادامه از اجرای طرح تعریض خط جنوبی این 
آزادراه ها از پل هاشمی رفسنجانی تا پل استاندارد خبر 
داد و گفت: از پل اســتاندارد تا پل فردیس هم قرارداد 
منعقد شده که با اجرای این طرح ها ۸۵ درصد بار ترافیکی 

در آزادراه ها برطرف خواهد شد.
مدیرکل راهداری البرز ضمن اشــاره به آسفالت بیشتر 

راه های روســتایی استان، گفت: برای آسفالت راه های 
روستایی از بودجه ملی استفاده نشده و از محل بودجه 
مناطــق محــروم و کم برخوردار اســتان بودجه خوبی 

گرفتیم.
زندی فر در ادامه به حادثه خیز بودن جاده های روستایی 
در محور سهیلیه اشاره کرد و گفت: با تعریض و آسفالت 
این جاده ۶۳ درصد آمار تصادفات جاده ای در این محور 

کاهش یافته است.
وی همچنیــن محور ماهدشــت- اشــتهارد را یکی از 
محورهای خونین استان دانست که در یکسال ۲۳ فوتی 
داشته است، گفت: با اصلاحات انجام شده در این محور 
۶۴ کیلومتر شــیب جاده اصلاح شــد و پنج کیلومتر 
نیوجرسی نصب شد که اکنون آمار فوتی های این جاده 

به ۹ نفر کاهش یافته است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان البرز 
افزود: از سه سال گذشته تاکنون ۳۵۰ قرارداد طرح های 
راهداری به ارزش سه هزار میلیارد تومان منعقد کرده ایم، 
یکــی از مهمتریــن قراردادها را در محور کرج- چالوس 

تنظیم شده است.
وی افزود: در محور کرج- چالوس در محدوده خوزنکلا 
که ســال های گذشــته در فصل سرد سال شاهد ریزش 

بهمن و سنگ بود، عملیات احداث گالری انجام شد.
وی اظهــار کــرد: عملیات نصب گالری در این محدوده 
رکورد کشوری را در سرعت عملیات شکست به طوری 
کــه ایــن عملیات به طول ۷۲ متر با ۱۱.۵ متر عرض در 
۱۸ روز انجام شد در حالی که در استان مازندران عملیات 

نصب گالری به طول ۱۱۰ متر از سال گذشته آغاز شده 
که هنوز به اتمام نرسیده است.

زنــدی فــر با بیان اینکه هم اکنــون ۳۸ پروژه در محور 
کرج- چالوس به ارزش ۵۰۰ میلیارد تومان در حال اجرا 
است، گفت: همچنین در این محور در حال ساماندهی 
تونل هــا و اصلاح و تعویض سیســتم روشــنایی آن ها 

هستیم.
وی یکی دیگر از اقدامات برای کاهش تصادفات و فوتی ها 
در محورهای آزادراهی را نصب نرده در وســط آزادراه 
عنوان کرد و افزود: تا پیش از نصب نرده ۶۴ مورد فوتی 
عابر داشتیم که اکنون کاهش چشمگیری داشته است.

مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان البرز 
همچنین به نصب ۱۰ سامانه جدید ثبت تخلفات اشاره 
و اظهار کرد: در محورهای آزادراهی اســتان ۱۴ نقطه 
حادثه خیز داشتیم که هشت مورد آن سال گذشته رفع 
شــد و مابقی در حال انجام اســت که امیدواریم تا پایان 
ســال جاری هیچ نقطه حادثه خیز شناسنامه داری در 

استان نداشته باشیم.
زندی فــر در پایــان همچنین به تــردد در محورهای 
مواصلاتی البرز اشاره کرد و گفت: در هشت ماهه سال 
جــاری ۷۸ میلیون ورودی و ۷۶ میلیون مورد خروجی 

خودروها را به این محورها داشته ایم.
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واحدهای صنعتی خواستار برنامه جبرانی دولت 
برای تعطیلی برق و گاز شدند

ایســنا: آرمان خالقی دبیرکل جدید خانه صنعت، معدن و تجارت 
ایران، اظهار کرد: اگر برق و گاز همزمان قطع شود به معنای تعطیل 

شدن تولید است.
وی از اطلاع رسانی به واحدهای صنعتی برای قطعی برق و گاز خبر 
داد و گفت: باید برنامه جبرانی دولت در مقابل تعطیلات ناشــی از 
قطعی برق و گاز روشن باشد. طی سال های اخیر، واحدهای صنعتی 
با افزایش دما در فصل تابســتان و کاهش دما در فصل زمســتان در 
نقاط مختلف کشور بارها با قطع گسترده برق مواجه شدند. هرچند 
قطعی هــای بــرق ابتدا به صورت پراکنده و بعد از رایزنی های انجام 
شــده برای جلوگیری از آســیب به تجهیزات با برنامه ریزی صورت 
می گیرد اما گزارش ها حاکی از این اســت که در پی کاهش دمای 
هوا در روزهای اخیر برق در شــهرک های صنعتی قطع شــده و در 

برخی شهرک ها شاهد قطعی برق خارج از برنامه هم بوده ایم.
خالقی بیان کرد: دلیل این قطعی هرچه که باشد، تکرار تعطیلات 
تحمیلی، مشــکلات زیادی برای بخش تولید و صنعت ایجاد کرده 
اســت. به همین دلیل تولیدکنندگان خواستار ارائه برنامه جبرانی 
دولت در مقابل تعطیلی های ناشــی از کمبود برق و گاز هســتند و 
قطعی گاز به شهرک صنعتی عباس آباد اعلام شده، با این حال در 

مورد مدت زمان اطلاع رسانی دقیقی صورت نگرفته است.
دبیــرکل جدیــد خانه صنعت، معــدن و تجارت ایران با بیان اینکه 
میزان قطعی برق به میزان مصرف آن ها بستگی دارد، تصریح کرد: 
بررسی ها نشان می دهد واحدهایی که مصرف برق بالای دو مگاوات 

دارند، برقشان تا چند روز در هفته هم قطع می شود.
خالقــی بــا بیان اینکه برخی واحدهــای صنعتی از جمله در حوزه 
سیمان و فولاد برای تولید محصول از گاز استفاده می کنند، اظهار 
کرد: اگر برق و گاز همزمان قطع شود به معنای تعطیل شدن تولید 
است. بنابراین باید در تعطیلاتی که به ناچار اعمال می شود هماهنگی 

وجود داشته باشد.
به گفته وی باید برنامه جبرانی دولت در مقابل این تعطیلات روشن 
باشد. وقتی واحد تولیدی نمی تواند تولید کند و در نتیجه عدم نفع 
و خسارت ایجاد شده، سیستم بانکی و تأمین اجتماعی باید به نسبت 
تعطیلات تحمیلی، برای واحدهای تولیدی امکانات در نظر بگیرند 

و شرایط را تسهیل کنند.

آماری نگران کننده از مصرف گاز خانگی

مهر: ســید حسن موسوی ســخنگوی شرکت ملی گاز اظهار کرد: 
مقدار گاز مصرف شــده بخش خانگی، تجاری و صنایع جز در روز 
گذشته نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۷ درصد افزایش یافته است.

وی با بیان اینکه حدود ۸۵۰ میلیون مترمکعب گاز شیرین دیروز 
شــنبه، ۲۴ آذر به شــبکه سراسری تزریق شده است، بیان کرد: از 
این مقدار، ۶۰۱ میلیون مترمکعب گاز در بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جز مصرف شد که ۷۱ درصد از کل گاز تحویلی به شبکه را 

شامل می شود.
موسوی اظهار کرد: مقدار گاز مصرف شده بخش خانگی، تجاری و 
صنایع جز در روز گذشته نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۷ درصد 

افزایش یافته است.
ازسویی دیگر، محسن پاک نژاد، وزیر نفت دیروز با بیان اینکه تمام 
پالایشگاه های گازی با ظ رفیت کامل در خدمت فرآورش گاز خام 
دریافتی از بخش بالادســتی صنعت نفت هســتند، بیان کرد: تمام 
خطوط لوله اصلی و ایســتگاه های تقویت فشــار در مدار تولید قرار 
دارند. آنچه مسلم است با کاهش دما مصرف بخش خانگی افزایش 
می یابد و مجبور به اعمال محدودیت در گازرسانی به سایر بخش ها 

را برای تأمین گاز بخش خانگی هستیم.
وی با تأکید بر اینکه با کاهش حداقل ۲ درجه از دمای سیستم های 
گرمایشــی می توان به تأمین گاز در سرشــاخه ها و نقاط انتهایی 
شبکه گاز کمک کرد، گفت: همکاری مردم در این زمینه، نقش 
بســیار تعیین کننده ای در عبور بدون چالش از زمســتان خواهد 

داشت.

گذشته از زیان 
مالی واحدهای 

صنعیت، هر 
واحد صنعتی یا 

تولیدی دارای 
تعهداتی در بازار 
هدف می شود و 

این تعهدات 
هزینه هایی را بر 

دوش صاحب 
آن صنعت قرار 

می دهد که 
موظف به تأمین 

آن است 
بنابراین با قطع 
برق، این فرآیند 
انجام تعهدات 
با مشکل رو به 
رو شده و حتی 
در بسیاری از 

مواقع متوقف 
می شود

بازتاب

کاهش نگران کننده تولید سیمان

علی اکبــر الوندیــان دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت ســیمان، در 
خصوص وضعیت تولید سیمان بیان کرد: در هشت ماهه ابتدایی امسال 
حدود ۵۰ میلیون تن کلینکر تولید شده است که به دلیل محدودیت های 
انرژی نســبت به ســال گذشته ۳ میلیون تن افت تولید داشته ایم. تولید 
سیمان نیز ۴۸ میلیون تن تولید بوده که نسبت به سال گذشته ۴۰۰ هزار 
تن کاهش تولید داریم.وی با بیان این که اسم این وضعیت را محدودیت 
برق گذاشته اند، اما از نظر ما قطع برق است، گفت: ۵۰ درصد برق را برای 
۱۲ ساعت محدود کرده اند. با تشدید ناترازی برق مواجه هستیم و از روز 
گذشــته برق تمام کارخانه های حوزه تهران در حال قطع شــدن اســت و 
کوره های این واحدها در حال توقف اســت که این باعث نگرانی شــدید 
صنعت ســیمان اســت و این اتفاق بســیار زودهنگام در حال وقوع است.
الوندیان توضیح داد: در حال حاضر تقریباً کل گاز صنعت ســیمان قطع 
شده است. ما این وضعیت را سال گذشته در بهمن ماه داشتیم که امسال 
از ۱۵ مهر با آن مواجه شــده ایم. دامنه ناترازی انرژی در صنعت ســیمان 
بزرگ تر و میزان محدودیت تشــدید شــده اســت و عملًا در شب در حال 
تولید سیمان هستیم.به گزارش اقتصادآنلاین، به گفته دبیر انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت سیمان، ناترازی انرژی چالش کلیدی برای ادامه حیات 
صنعت سیمان تبدیل شده و این نگرانی وجود دارد که این وضعیت تشدید 

شــود. امیدوارم به روزی نرســیم که از صادرکننده سیمان به واردکننده 
سیمان تبدیل شویم و بلایی که در صنعت برق پیش آمد در حوزه سیمان 
تکرار شود.الوندیان بیان کرد: مصرف داخل ۶۵ میلیون تن سیمان است، 
اما برای تولید ۹۰ میلیون تن سیمان سرمایه گذاری شده است، ظرفیت 

برای مازاد تولید داریم و با این روند صنعت متضرر می شود.
دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان گفت: محدودیت برق و گاز 
دامن صنعت سیمان را گرفته، صنعت سیمان دوگانه سوز است و مازوت 
هــم مصرف می کند که بــرای مصرف مازوت هم محدودیت داریم و نیاز 
صنعت به موقع برآورده نمی شود. مازوت را برای شرایط سخت زمستان 
ذخیره کرده بودیم، اما از پاییز از ذخایرمان اســتفاده کردیم. در ده روز 
گذشته ۱۳ میلیون لیتر از ذخایر مازوت کاهش پیدا کرده است و به حدود 
۴۰ درصد از مخازن رسیده که نگران کننده است.وی با تاکید بر این که 
صنعت ســیمان از نظر انرژی رنج می برد، گفت: در اردیبهشــت ماه سال 
جاری ۷ میلیون و ۶۰۰ هزار تن تولید ســیمان داشــته ایم که این رقم در 
مرداد ماه به ۲ میلیون و ۸۰۰ هزار رسیده است و ۵ میلیون تن تولید را 
از دســت داده ایم.الوندیان تصریح کرد: در طول ســه سال گذشته حدود 
۱۳ تا ۱۴ میلیون تن صادرات ســیمان و کلینکر داشــته ایم. ادامه شرایط 

موجود علاوه بر بازار داخل، بازارهای صادراتی ما را هم تهدید می کند.
وی اضافه کرد: پاشنه آشیل ما در حوزه صادرات، حمل و نقل است و بعد 
از آن افزایش هزینه های حمل مطرح اســت. ســیمان و کلینکر کالاهای 

حجیمی است و هزینه حمل بسیار روی صادرات این کالا مؤثر است. علاوه 
بر این در بنادر ما برای صادرات ســیمان ســرمایه گذاری صورت نگرفته 
اســت و همچنین بحث تحریم ها و افزایش هزینه های حمل نیز مطرح 

است.
به گفته الوندیان، کلینکر به هند و کشورهای حاشیه خلیج فارس مانند 
عراق، کویت و امارات صادر می شــود. بیشــترین سیمان ما نیز به روسیه، 

افغانستان، پاکستان، قزاقستان و ارمنستان صادر می شود.
الوندیان در مورد حذف نرخ نیما نیز گفت: این موضوع دو طرفه است، از 
یک ســو برای شــرکت های صادرکننده جذابیت بالایی دارد، اما از سوی 
دیگــر هزینه شــرکت هایی کــه از ارز نیما برای واردات قطعه اســتفاده 

می کردند، افزایش می یابد.
وی در مورد مصرف آب صنعت ســیمان نیز گفت: بخشــی از آب صنعت 
سیمان از آب رودخانه ها، سدها و چاه ها تأمین می شود. کمبود آب مشکل 
کشــوری اســت و چاه آب بسیاری از کارخانه های ما خشک شده و سالها 

است که به سمت صرفه جویی رفته ایم.
الوندیان گفت: صنعت ســیمان در مواجه با چالش های حوزه انرژی و در 
جهت تعدیل این وضعیت برنامه هایی را در حوزه تولید برق از نیروگاه های 
خورشــیدی و نیروگاه های حرارتی، تولید برق از بازیافت حرارتی، نصب 
توربین های انبساطی و تولید سیمان های آمیخته که از سیمان های نوین 

است، دنبال می کند.

آگهی موضوع ماده 3قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
وساختمانهای فاقد سند رسمی

هیات حل اختلاف مستقر دراداره ثبت اسناد واملاک شهرستان پیرانشهر بشرح آرای صادره هیات 
اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي مستقر در واحد 
ثبتي حوزه ثبت ملک پیرانشــهر،تصرفات مفروزی ومالکانه متقاضیان مشروحه ذیل واقع در پلاک  
۱۵۶- اصلی بخش ۲۱-  مهاباد  روســتای  گردشــینان   را تایید و رای به صدور ســند مالکیت آنها  

صادرنموده که مراتب بشرح ذیل جهت اطلاع عموم آگهی میگردد/. 
۱- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۴۴۱/۵۵  مترمربع  تحت پلاک ۶۴  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای یوسف کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۳۴۸۵۶۳  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۲- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۷۹۷۰/۱۶  مترمربع  تحت پلاک ۶۳  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای علی رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۲۰۱۳۷۶  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۳- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۷۶۱۶۲/۵۷  مترمربع  تحت پلاک ۶۱  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای یوسف کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۳۴۸۵۶۳   و 
آقای محمد کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۱۱۲۲۰۹ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک قطعه 

زمین مزروعی برابر مدارک موجود در پرونده .
۴- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۳۳۴/۵۴  مترمربع  تحت پلاک ۵۹  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای علی رسولی     بشماره ملی ۲۸۹۰۲۰۱۳۷۶  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۵- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۹۶۱۲/۴۸  مترمربع  تحت پلاک ۵۸  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد امین رسولی     بشماره ملی ۲۸۹۰۱۶۷۲۴۰  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۶- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۵۴۷۶/۹۹  مترمربع  تحت پلاک ۵۷  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبداله عزیزی مقدم    بشماره ملی ۲۸۹۰۰۱۸۳۵۰  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۷- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۹۶۰/۴۴  مترمربع  تحت پلاک ۵۶  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر رسولی بشماره ملی ۲۸۹۰۱۱۵۲۷۵  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۶- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۷۹۱۴/۶۱  مترمربع  تحت پلاک ۵۵  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر رسولی     بشماره ملی ۲۸۹۰۱۱۵۲۷۵  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۷- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۳۱۵۰/۳۲  مترمربع  تحت پلاک ۵۴  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای خضر محمد زاده    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۸۶۰۰۸  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۸- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۲۹۰۶/۷۷  مترمربع  تحت پلاک ۵۳  فرعی از 

۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۱۲۶  برابر 
مدارک موجود در پرونده .

۹- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۲۱۳/۵۷  مترمربع  تحت پلاک ۳۵  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای یوسف کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۳۴۸۵۶۳  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۰- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۷۸۲۱/۳  مترمربع  تحت پلاک ۳۲  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد امین رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۶۷۲۴۰  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۱- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۸۲۰۷/۲۵  مترمربع  تحت پلاک ۳۱  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای علی رسولی بشماره ملی ۲۸۹۰۲۰۱۳۷۶  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۱۲- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۹۴۹۵/۶۸  مترمربع  تحت پلاک ۳۰  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۱۵۲۷۵  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۳- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۳۷۱۸/۸۲  مترمربع  تحت پلاک ۲۷  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابراهیم رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۴۲۵۳۱  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۴- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۸۹۴۲/۳۷  مترمربع  تحت پلاک ۲۸  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابراهیم رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۴۲۵۳۱  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۵- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۰۲۱۲/۴۷  مترمربع  تحت پلاک ۵۲  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای ابراهیم رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۴۲۵۳۱  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۶- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۵۶۴۷/۹۴  مترمربع  تحت پلاک ۴۹  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۱۳۴ و آقای 
احمد کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۰۱۲۲۷۱ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک قطعه زمین 

مزروعی   برابر مدارک موجود در پرونده .
۱۷- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۶۵۱۳۷/۷  مترمربع  تحت پلاک ۴۷  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبداله کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۰۶۴۹۹۹  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۱۸- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۸۲۹۱/۶۳  مترمربع  تحت پلاک ۵۰  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای خلیل ابراهیمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۲۳۱  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۱۹- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۰۲۳۹/۲۹  مترمربع  تحت پلاک ۴۲  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای یوسف عزیز پور    بشماره ملی ۲۸۹۹۴۸۵۸۵۷  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۲۰- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۲۰۲/۱۹  مترمربع  تحت پلاک ۴۰  فرعی از ۱۵۶ 

اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبدالکریم اسکو    بشماره ملی ۲۸۹۹۴۸۴۹۳۱  برابر 
مدارک موجود در پرونده .

۲۱- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۰۶۸/۶۷  مترمربع  تحت پلاک ۴۱  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبدالکریم اسکو     بشماره ملی ۲۸۹۹۴۸۴۹۳۱  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۲۲- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۴۱۲/۳۱  مترمربع  تحت پلاک ۳۹  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر اسپری    بشماره ملی ۲۸۹۹۴۸۵۵۳۹  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۲۳- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۵۱۷۱/۹  مترمربع  تحت پلاک ۵۱  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای بایزید کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۸۹۰۱  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۲۴- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۶۰۰۹/۷۵  مترمربع  تحت پلاک ۲۶  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقایعزیز صابری بشماره ملی ۲۸۹۹۵۷۷۲۷۱  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۲۵- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۳۸۱۹/۵۴  مترمربع  تحت پلاک ۳۸  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای احمد محمد زاده    بشماره ملی ۲۸۹۹۵۷۹۳۵۵  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۲۶- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۲۵۶۵۵/۶۸  مترمربع  تحت پلاک ۴۴  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای خلیل ابراهیمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۲۳۱  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۲۷- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۹۷۲۱/۲۶  مترمربع  تحت پلاک ۴۳  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای خلیل ابراهیمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۲۳۱  

برابر مدارک موجود در پرونده .
۲۸- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۹۹۴/۰۳  مترمربع  تحت پلاک ۴۵  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبداله کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۰۶۴۹۹۹  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۲۹- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۶۲۷۹/۷۱  مترمربع  تحت پلاک ۴۶  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای عبداله کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۰۶۴۹۹۹  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۳۰- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۴۹۵۶۸/۹۹  مترمربع  تحت پلاک ۶۰  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۰۱۱۲۲۰۹ و آقای 
یوسف کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۳۴۸۵۶۳ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک قطعه 

زمین مزروعی   برابر مدارک موجود در پرونده .
۳۱- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۱۸۳۵/۵  مترمربع  تحت پلاک ۳۷  فرعی از ۱۵۶ 
اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای حمزه پالیک    بشماره ملی ۲۸۹۹۹۶۷۷۵۴  برابر مدارک 

موجود در پرونده .
۳۲- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۴۶۷۱۸/۳۱  مترمربع  تحت پلاک ۳۶  فرعی از 

۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای حمزه پالیک    بشماره ملی ۲۸۹۹۹۶۷۷۵۴  برابر 
مدارک موجود در پرونده .

۳۳- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۵۸۲۴۴/۷۵  مترمربع  تحت پلاک ۳۴  فرعی 
از ۱۵۶ اصلی روســتای گردشــینان  مورد تقاضای آقای ابوبکر بهنود    بشماره ملی ۲۸۹۹۹۶۷۶۱۴ و 
آقای  حسین بهنود  بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۸۹۵۲ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک 

قطعه زمین مزروعی   برابر مدارک موجود در پرونده .
۳۴- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۰۸۲۹/۷  مترمربع  تحت پلاک ۳۳  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای قادر رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۸۶۴۲  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۳۵- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۱۳۴۹۵/۱۶  مترمربع  تحت پلاک ۲۹  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای رحمان رسولی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۸۸۰۴  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۳۶- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۸۸۷۶/۷۶  مترمربع  تحت پلاک ۶۸  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای احمد عزیز پور     بشماره ملی ۲۸۹۹۹۵۰۳۸۱  برابر 

مدارک موجود در پرونده .
۳۷- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت ۳۶۶۶۱/۳۸  مترمربع  تحت پلاک ۶۲  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۱۳۴ و آقای 
احمد کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۰۱۲۲۷۱ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک قطعه زمین 

مزروعی   برابر مدارک موجود در پرونده .
۳۸- ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۷۷۱۵/۳۸  مترمربع  تحت پلاک ۴۸  فرعی از 
۱۵۶ اصلی روستای گردشینان  مورد تقاضای آقای محمد کریمی    بشماره ملی ۲۸۹۹۶۸۹۱۳۴ و آقای 
احمد کریمی بشماره ملی ۲۸۹۰۰۱۲۲۷۱ هر کدام به اندازه سهم مشخص از ششدانگ یک قطعه زمین 

مزروعی   برابر مدارک موجود در پرونده .
بنا به رای صادره دراجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای 
فاقد سند رسمی وماده ۱۳ آئین نامه اجرایی آن مراتب دردو نوبت بفاصله ۱۵ روز جهت اطلاع 
عموم ومالکین مشاعی وسایر صاحبان حقوق آگهی میشود لذا درصورتیکه اشخاص به آراء 
صادره اعتراضی داشــته باشــند باید از تاریخ انتشار نوبت اول ودرروستاها از تاریخ الصاق 
درمحل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت اســناد واملاک پیرانشــهر تسلیم ورسید اخذ 
نماید .معترض باید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه محل نماید وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت تحویل نماید ودراین صورت 
اقدامــات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه خواهد بود . درصورتیکه اعتراض درمهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی مشــعر برتقدیم دادخواست به دادگاه عمومی را ارائه 
نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید صدور سند مالیکت مانع مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
 شناسه آگهی: ۱۸۲۵۳۸۷

تاریخ انتشار نوبت اول :     ۱۴۰۳/۰۹/۱۱
تاریخ انتشار نوبت دوم :     ۱۴۰۳/۰۹/۲۶

w
w

w
n

a
g

h
s

h
e

e
g

h
te

s
a

d
o

n
li

n
e

.i
r

۲۱ خرداد ماه امســال بو که وزارت نیرو در نامه ای به 
فعالان صنعت اعلام کرد که قرار اســت هفته ای یک 
روز قطعی برق برای آنها اعمال شود اما طولی نکشید 
که این قطعی ها به دوروز و سپس به سه روز در هفته 
رسید. این درحالی است که هر سال هشدارقطعی برق 
از ۱۵ خــرداد مــاه اعلام و در تیــر و مرداد ماه اعمال 
می شد اما امسال این محدودیت ها از ۷ و ۸ خردادماه 
آغاز شــد. که برگ زرین دیگری از کمک به صنایع و 

تولید کشور است.
بر اساس گزارش سازمان بورس، حاشیه سود خالص 

صنایع منتخب بازار سرمایه در تابستان ۱۴۰۱ معادل 
۱۹.۲ درصد و در تابستان ۱۴۰۲ معادل ۱۶.۷ درصد 
بوده اســت در حالی که در تابســتان امسال به ۱۳.۶ 
درصد رســیده اســت. اگر به این شاخص، قطعی برق 
صنایع را نیز اضافه کنیم مشــخص اســت که هرچه 
قطعی برق بیشتر شود سود صنعت نیز کاهش یافته 

و به کاهش ۳۰ درصدی سود خالص می رسیم.
گذشــته از زیان مالی واحدهــای صنعیت، هر واحد 
صنعتی یا تولیدی دارای تعهداتی در بازار هدف می شود 
و این تعهدات هزینه هایی را بر دوش صاحب آن صنعت 
قرار می دهد که موظف به تأمین آن اســت بنابراین با 
قطع برق، این فرآیند انجام تعهدات با مشکل رو به رو 
شده و حتی در بسیاری از مواقع متوقف می شود. این 
درحالی اســت که طبق ماده ۲۵ قانون بهبود فضای 
کســب و کار واحدهــای تولیــدی و صنعتی نباید در 
اولویــت قطعــی برق قرار بگیرند درصورتی که قبل از 
برنامه خاموشــی منازل صنایع در اولویت قطع قرار 

گرفته بودند.
حســین افضلی مدیرعامل ســابق بــرق منطقه ای 
مازندران و گلستان درگفتگو با »نقش اقتصاد« گفت: 
دولت با کمبود شــدید برق و گاز روبه روشــده است و 
چاره ای جز خاموشــی برق بخش خانگی و صنایع را 
ندارد ازطرف دیگر خاموشــی صنایع به رکود تولید و 
به تبع آن به افزایش تورم درجامعه منجر می شود این 
درحالی اســت که مردم هم دیگر بیش از این تحمل 

قطعی برق را آن هم دراین سرمای زمستان ندارند.
این کارشــناس برق افزود: روزی ۲ ساعت برق بخش 
خانگی قطع می شود و صنایع هم بیش از توان خاموشی 
و زیان های ناشــی از قطع برق و گاز را ندارند دراین 
میان هم دولت همکاری لازم برای ســاخت نیروگاه 
خورشیدی و بادی ندارد. ازطرف دیگر، یکی از معضلات 
ســاخت نیروگاه مسئله زمین اســت که اداره منابع 
طبیعی و شهرک های صنعتی حاضر نیست زمین های 

بایر را که نه قابلیت کشت دارد و نه دارای آب است را 
به سرمایه گذاران بدهد.

وی بیان کرد: شهرک های صنعتی برای ۱ ونیم هکتار 
که به تولید برق ۱ مگابایتی بپردازد متری ۷۰۰ هزار 
تومان از سرمایه گذاران برای فروش زمین ها می گیرد 
کــه ۱۰ میلیــارد تومان تنها بــرای خرید زمین باید 
اختصاص دهد این درحالی اســت که در کشــورهای 
عربی برای تولید انرژی های پاک تسهیلات مختلفی 
ازجمله اهدای رایگان زمین به همراه دیگر انشعابات 
آن که شــامل آب، برق و گاز هم می شــود و همین امر 
عاملی برای ورود سرمایه گذار به این بخش می شود.

افضلی معتقد است: نه قانون درستی برای حمایت از 
صنایع و حل مشــکل مرتبط با ناترازی انرژی وجود 
دارد و نه تلاشی برای تصویب قانون جدیدی درحمایت 
از مشکلات حوزه ناترازی انرژی به صورت دوفوریتی 
درمجلس صورت می گیرد. دولت نیز از دادن زمین به 
ســرمایه گذاران و تولید انرژی های نو امتناع کرده و 
حاضرنیســت حتی با ســرمایه گــذاران این بخش 

قراردادهای یکســاله ببندد تا آنها را به بوته آزمایش 
بگذارد.مدیرعامل ســابق بــرق منطقه ای مازندران و 
گلســتان با اشــاره به شرایط ناترازی شدید گاز و برق 
در کشور گفت: هرساله ۱۰ درصد از ذخیره گاز کشور 
کاهــش می یابد درحالیکه میزان مصرف گاز وبرق به 
طور متوســط ۴ تا ۵ درصد رشــد دارد ازسویی دیگر 
باتوجه به شــرایط اقتصادی کشــور بیش از این هم 
نمی توان تولید کرد چرا که حجم مخازن کشش ندارد 
به همین دلیل شرایط هرسال بدتر از سال قبل خواهد 
شــد.وی تاکید کرد: اگر حداقل هزارســرمایه گذار به 
میزان ۱ مگابایت وارد عرصه انرژی های پاک شــوند 
۱۰ هزارمگابایت می توان تولید برق کرد همچنین با 
ارائه تسهیلات بانکی می توان نیروگاه های خورشیدی 
و بــادی را هــم در مدار تولید انرژی کشــور قرار داد و 
بسیاری از مشکلات ناشی از ناترازی انرژی را حل کرد. 
به طوری که ژاپن با اســتفاده از همین روش توانست 
درعرض ۳ ســال مشــکلات ناترازی خودرا باوجود 

مصرف بالای انرژی حل کند.

مرضیه خوشکار
روزنامه نگار

خاموشی 
صنایع

 و مرگ غم انگیز 
تولیـد

» نقش اقتصاد«  شرایط تولید 
انرژی های خورشیدی و بادی را 
بررسی می کند؛

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران گفت: همه جای دنیا با آغاز دوره ســرد 
سال آرایش و الگوی مصرف انرژی به سمت مصرف برای گرمایش منازل 
ســوق پیدا می کند.ســعید توکلی با اشــاره به آمار و ارقام کلی در رابطه با 
قطع گاز باغ ویلاهای خالی از سکنه و سکونت گاه های غیردائم بیان کرد: 
اقدامات مطلوبی در این زمینه انجام شده اما هنوز موارد بسیار زیادی در 
این بخش باقی مانده اســت و حســب تأکید مجدد نهادهای بالادســتی، 
تشدید، پیگیری و انسجام بیشتر در بحث بازدیدها و قطع گاز باغ ویلاهای 
خالی از ســکنه و ســکونت گاه های غیردائم صورت بگیرد.وی با تأکید بر 
اینکه عدم قطع گاز این مراکز به منزله عدم اجرای تعهدات تکلیف شده 
برعهــده شــرکت ملی گاز ایران اســت، گفت: تأثیر ایــن اقدامات زمانی 
ملموس تر خواهد بود که عملیات پایش و قطع گاز به صورت هماهنگی با 
تیم های وزارت نیرو باشــد تا ضمن قطع گاز، برق این واحدها قطع شــود. 
چراکه در صورت عدم قطع برق، این واحدهای متخلف از وســایل برقی 
برای گرمایش استفاده خواهند کرد و طبیعتاً این اقدام فشار بیشتری به 

شــبکه وارد خواهد کرد.به گزارش مهر، مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران 
افــزود: همیــن جدیت در ارتباط بــا بحث پایش ادارات دولتی و قطع گاز 
ادارات متخلف باید در دستور کار باشد و این امر به پشتوانه تاکید شخص 
رئیس جمهوری و مصوبات نهادهای نظارتی و بالادســتی قابل اجراســت. 
ضمــن اینکــه در موضوع برخورد با پاســاژها و مراکز تجاری عمومی هم 
جدیت لازم به خرج داده شود.توکلی به تأثیر مثبت ارتباط مستقیم مدیران 
بهره برداری شــرکت های گاز اســتانی با گازبان ها و نفرات امداد گاز در 
استان ها اشاره و اظهار کرد: این موضوع از سوی اداره گاز استان تهران به 
اجرا درآمده و اطلاعات میدانی بسیار مناسبی به دست آمده و همین رویه 
می تواند از سوی دیگر شرکت های گاز استانی هم مورد توجه واقع شود.
وی با تأکید بر نقش ســازنده اصناف در مدیریت مصرف بهینه گاز گفت: 
همراه ســازی صنوف از مسیر آگاه سازی صاحبان صنعت می تواند کمک 
شایانی به آرامش روانی جامعه و مدیریت مصرف گاز داشته باشد.معاون 
وزیر نفت تصریح کرد: در همه جای دنیا این یک اصل انکارناپذیر اســت 

که با کاهش دمای هوا مقدار مصرف انرژی الگوی مصرف تغییر می کند 
و نیاز بخش خانگی برای تأمین گرمایش افزایش می یابد، طبیعتاً شرکت 
ملــی گاز ایــران نیز بخش خانگی را همــواره اولویت اول خود قرار داده و 
نمی تواند ســهم این بخش را در اختیار دیگر بخش ها قرار دهد.توکلی با 
بیــان اینکــه هم وطنان ما ســخن حق و حرف کارشناســی را به راحتی 
می پذیرند، یادآور شــد: اگر جامعه ما نســبت به این مسئله اشراف داشته 
باشد که یک مولکول گاز ۲۵۰ میلیون سال عمر دارد و بالغ بر ۷۶ درصد 
از منابع گاز کشور به صورت حفاری از دریا تأمین می شود که این امر به 
نوبه خود منحصر به فرد اســت، اهمیت گاز را بیشــتر درک خواهند کرد.
وی در پایــان گفــت: عمده گاز کشــور از جنوبی تریــن مناطق با تلاش 
شبانه روزی کارکنان صنعت نفت و گاز بعد از استخراج و پالایش، از طریق 
خطوط سراســری انتقال گاز به مناطق مرکزی و شــمال کشــور منتقل 
می شــود بنابراین ضرورت دارد تا مجموعه مشــترکان در تمام بخش ها 

نسبت به اهمیت این حامل انرژی اهتمام ویژه داشته باشند.

گاز پاساژها و مراکز عمومی قطع می شود؟
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سیدحامد سیدقربانی
روزنامه نگار

 هیچ کشــور توســعه یافته ای را در جهان نمی توان 
یافت که از مســیری جز تقویت صادرات به توســعه 
رسیده باشد. قریب به نیم قرن پیش، استراتژی توسعه 
کشورها از مسیر جایگزینی واردات می گذشت. یعنی 
مهمترین هدف اقتصادی کشورهای توسعه خواه این 
بود که به جای واردات کالا از سایر کشورها، خود به 
سمت تولید این کالاها بروند تا از واردات بی نیاز شوند. 
یک خودکفایی سراسری در همه کالاها. برای رسیدن 
به این رویای دســت نیافتنی، کشــورها تعرفه های 
ســنگینی بر کالاهــای وارداتی وضع می کردند تا با 
گران کردن کالاهای خارجی از تولید کالای داخلی 
حمایت کنند. این سیاست اگرچه در ابتدا نتایج خوبی 
را در میزان تولید و اشــتغال کشورها نمایان می کرد 
اما با گذشت زمان، کشورها متوجه شدند که به دلیل 
عدم رقابت با کالای خارجی در این سال ها، کیفیت 
و قیمــت کالاهــای تولید داخل دیگر توان رقابت در 
ســطح جهانی را ندارد و به مراتب از تولیدات ســایر 

کشورها گرانتر و بی کیفت تر شده است.
توسعه صادرات، کارآمدتر از جایگزینی واردات ��

در این میان اما برخی از کشورها راه جدیدی را برای 
توســعه انتخاب کردند و آن هم اســتراتژی توسعه 
صادرات بود. کشورهایی مانند کره جنوبی و چین به 
این نتیجه رســیدند که در فقدان رقابت در کلاس 
جهانی و بدون دسترسی به بازارهایی به وسعت تمام 

مردم دنیا، امکان تولیدشان محدود به جمعیت کشور 
خودشان باقی خواهند ماند. پس برای تولید بیشتر 
باید بازارهای ســایر کشــورها را به تســخیر خود 
درمی آورند. دولت برای رسیدن به این هدف، به جای 
حمایت از تمام تولیدات کشور، سیاست های حمایتی 
خــود را بر کالاهایی کــه توانایی صادرات و رقابت با 
کالاهای خارجی داشتند متمرکز کرد. سیاست هایی 
مانند حذف عوارض صادراتی، بخشــودگی مالیاتی 
صادرکنندگان و اعطای تســهیلات به آنان در سطح 
خرد و تضعیف ارزش پول ملی در سطح کلان موجب 
تقویت صادرات و افزایش تولید در این کشورها شد 
که درآمد و رفاه مردم را نیز افزایش داد.این دو رویکرد 
توســعه ای اگرچه تفاوت های زیادی با هم دارند اما 
تنها در یک هدف اشتراک نظر دارند و آن هم گران 
کردن کالای خارجی و ارزان تر کردن کالای داخلی 
است. این ایده، در رویکرد جایگزینی واردات به شکل 
وضع تعرفه های ســنگین بر کالاهای خارجی و در 
رویکرد توسعه صادرات، به شکل تضعیف ارزش پول 

ملی دنبال می شد.
سیاست های توسعه معکوس در ایران ��

متاســفانه ایران جزو معدود کشــورهایی است که از 
طریق سرکوب نرخ ارز و ایجاد ارز ترجیحی دو هدف 
بــالا را به صورت معکــوس دنبال می کند. حتی اگر 
ســرکوب نرخ ارز را بتوان به صادرات نفت و بیماری 
هلندی نســبت داد اما سیاست ارز ترجیحی، اشتباه 
عمدی و فاحش سیاست گذار بوده که از طریق اجبار 

صادرکننــدگان به فــروش ارز در قیمت های پایین، 
موجــب تنبیه صادرکنندگان شــده و با تخصیص 
ارزهــای ارزان بــه واردکننــدگان، بــه کالاهــا و 
تولیدکنندگان خارجی سوبســید داده اســت.این 
سیاست اشتباه از سویی موجب افزایش نرخ کالاهای 
ایرانی در بازارهای جهانی و از دست دادن رقابت پذیری 
در مقایسه با کالاهای خارجی می شود و از دیگر سو 

به افزایش تقاضاهای کاذب وارداتی دامن می زند.
کاهش نرخ ارز با حذف تقاضاهای کاذب وارداتی ��

مقایسه وزن واردات ذرت دامی در سال های مختلف 
نشان می دهد که واردات این کالا در سال ۱۴۰۰ که 
ارز ترجیحی دریافت می کرده، ۹.۷ میلیون تن بوده 
اســت که در ســال ۱۴۰۱ با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
و به دلیل حذف رانت واردکنندگان، واردات این نهاده، 
۱.۶ میلیون تن کاهش یافته و به ۸ تن در سال رسیده 
است. عجیب تر آن که با برقراری دوباره ارز ترجیحی 
و بازگشــت رانــت، واردات ذرت دامــی ناگهان ۲.۱ 
میلیــون تن افزایــش می یابد و به ۱۰.۱ میلیون تن 
می رســد. این اتفاق بیانگر این اســت که با حذف ارز 
ترجیحی و از صرفه افتادن واردات، تنها به اندازه نیاز 
کشــور کالای اساسی وارد می شود و دیگر واردات با 
ارز ارزان و قاچاق آن به ســایر کشــورها امکان پذیر 
نیســت. بنابراین ســامانه ارز تجاری از طریق حذف 
تقاضاهای کاذب وارداتی و برداشــتن فشار تقاضا از 
روی ارز، می توانــد زمینه ســاز کاهش قیمت ارز در 

کشور باشد.

مدیــر گــروه پژوهشــی منابع تغذیــه ای صنعتی در 
پژوهشکده برق جهاددانشگاهی گفت: قطار ملی با ۸۵ 
درصد خودکفایی ســاخته شــده است که هر واگن آن 

۵۰۰ هزار یورو صرفه جویی ارزی را به دنبال دارد.
محمــد فــرزی، مدیر گروه پژوهشــی منابع تغذیه ای 
صنعتی در پژوهشکده برق جهاددانشگاهی، در گفتگو 
با ایسنا با اشاره به پیشینه پروژه حمل ونقل ریلی و مترو 
در تهــران اظهــار کرد: پیش از اجرای پروژه قطار ملی، 
حدود ۱۴۰۰ واگن برای مترو تهران وارد شــده بود که 
تنها ساخت بدنه فلزی و تجهیزاتی مانند چراغ و صندلی 
آن در داخل کشــور انجام می شــد. درحالی که عمده 
تجهیزات پیشــرفته و نقشــه های فنی آن ها توســط 
شرکت های خارجی ارائه و تولید می شد. در این میان، 
سهم تولید داخلی تنها ۳۰ درصد بود.فرزی با بیان اینکه 
در طرح قطار ملی برای نخستین بار مقرر شد طراحی 
و ســاخت تجهیزات اصلی در داخل کشــور انجام شود، 
افزود: لازمه این طرح، طراحی اولیه برای مسیرهای فراز 
و فرود خطوط و همچنین طراحی مفهومی قطار بود که 

این اقدامات به طور کامل در داخل انجام شد.وی ادامه 
داد: قطارهــای درون شــهری برخــلاف قطارهــای 
برون شــهری خودکشش هستند و نیازی به لوکوموتیو 
ندارند؛ به این معنا که هر واگن می تواند نیروی محرکه 
مســتقل داشته باشد. در طراحی مفهومی، بررسی شد 
کــه چه تعداد از واگن هــا باید مجهز به نیروی محرکه 

باشند و خوشبختانه این مرحله با موفقیت انجام شد.
مدیر گروه پژوهشی منابع تغذیه ای صنعتی اضافه کرد: 
در مرحله دوم، وارد طراحی و ساخت تجهیزات سیستم 
رانش شدیم که شامل گیربکس، سیستم تغذیه، موتور، 
ادوات کنترل دور موتور و قطار است. این پکیج در پروژه 
جهاددانشگاهی تعریف شد و تمام تجهیزات آن در داخل 
ساخته شد. قطار ملی تاکنون ۶۰ هزار کیلومتر پیمایش 
با مســافر را در خط پرند-تهران ثبت کرده و به عنوان 

اولین قطار با فناوری بومی شناخته می شود.
فرزی همچنین با اشاره به اینکه قطار ملی به زودی وارد 
خط یک مترو تهران خواهد شد، تصریح کرد: با تأمین 
تجهیزات و قطعات لازم برای جلوگیری از وقوع تصادف 

در شرایط پر بودن ایستگاه ها، این قطار آماده بهره برداری 
در خط یک مترو تهران خواهد بود.

وی درباره صرفه جویی ارزی حاصل از تولید قطار ملی 
گفــت: هزینــه خرید یک واگن متــرو از خارج، حدود 
یک میلیون و ۴۰۰ هزار یورو اســت که آن هم به دلیل 
شــرایط تحریمی با دشــواری وارد کشــور می شــود. 
درحالی کــه هزینه تولید انبوه قطار ملی برای هر واگن 
حدود ۹۰۰ هزار یورو اســت که صرفه جویی ۵۰۰ هزار 
یورویــی در هــر واگن را به همراه دارد. با در نظر گرفتن 
هر رام قطار که از ۷ تا ۸ واگن تشــکیل شــده است، این 
صرفه جویــی بیــن ۳.۵ تا ۴ میلیون یورو در هر رام قطار 

خواهد بود.
فرزی افزود: ۸۵ درصد از هزینه ۹۰۰ هزار یورویی تولید 
هر واگن قطار ملی به صورت ریالی است و تنها ۱۵ درصد 
قطعــات از خارج وارد می شــود. ایــن موضوع علاوه بر 
صرفه جویی ارزی، موجب افزایش اشــتغال و باز شدن 
مسیرهای جدید برای توسعه قطارهای سریع السیر در 
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سقوط آزاد نیمار در عربستان؛ ارزش  دردسر هوش مصنوعی برای اپل فسیل ۳ دایناسور فروخته شد
ارزش کاپیتــان تیــم ملی برزیل با حضور در لیگ برتر 
عربســتان نصف شــد.»خروج نیمار از ۱۰ فوتبالیست 
گران قیمت عربســتان«، این گزارش امروز )یکشنبه( 
ســایت الکوره از افت ارزش کاپیتان تیم ملی برزیل در 
لیگ عربستان است.ارزش نیمار از ۳۰ میلیون یورو به 
۱۵ میلیون یورو کاهش یافت تا ســتاره برزیلی شاهد 

افت قیمت ۵۰ درصدی باشد.نیمار از سال گذشته به دلیل پاره شدن رباط صلیبی 
نتوانســت برای الهلال بازی کند و در ۹۹ درصد بازی های فصل غایب بود.او ماه 
گذشــته به میادین برگشــت ولی در بازی الهلال با استقلال دوباره مصدوم شد تا 
برای مدت ۶ هفته دیگر خانه نشین شود.سایت الکوره می نویسد که نیمار با ارزش 
۱۵ میلیون یورو »کمترین قیمت خود در مسیر فوتبالی اش« در بازار نقل و انتقالاتی 

را تجربه می کند.

پس از انتشار آپدیت iOS ۱۸.۲ اپل نخستین مشکلات 
آن در حال رو شدن هستند. ظاهراً استفاده از قابلیت های 
هوش مصنوعی باعث داغ کردن آیفون ها می شود.پس از 
مدت ها انتظار بالاخره آپدیت iOS ۱۸.۲ اپل از راه رسید 
و تعــدادی از محبوب ترین قابلیت های هوش مصنوعی 
کوپرتینویی ها مثل Image Playground، اپلیکیشن 

جدید و بروزشده Mail و البته Genmoji را به گوشی های این کمپانی آورد. با این 
وجود ظاهراً نخســتین حضور این قابلیت های هوش مصنوعی اپل اینتلیجنس روی 
آیفون چندان بی حاشــیه نبوده و باعث داغ کردن این گوشــی شــده است.این مساله 
نخســتین بار توســط یکی از کاربران شــبکه Reddit اعلام شد. با این وجود در ادامه 
بسیاری دیگر از صاحبان مدل های مختلف آیفون ۱۶ از افزایش دمای محسوس گوشی 

خود حین کار کردن با اپلیکیشن Image Playground خبر دادند.

فســیل سه دایناسور دوره ژوراسیک در یک حراجی به 
قیمتی بیش از ۱۲ میلیون پوند فروخته شد. فسیل سه 
دایناسور متعلق به دوره ژوراسیک در بخش »ژوراسیک: 
آلوسور و استگوسور« حراجی کریستیز که پنجشنبه در 
لندن برگزار شــد، به مزایده گذاشــته شدند و به قیمت 
۱۲.۴ میلیــون پوند معادل ۱۵.۷ میلیون دلار فروخته 

شدند. »آرت نیوز« نوشت، اسکلت یک دایناسور آلوسور بالغ و یک دایناسور آلوسور 
نوجــوان کــه بــا همدیگر با قیمت تخمینی ۵ تا ۸ میلون پوند )۶.۴ میلیون دلار الی 
۱۰.۲ میلیون دلار( عرضه شده بودند، درنهایت به قیمت ۸.۱ میلیون پوند معادل 
۱۰.۲ میلیون دلار فروخته شــدند. همچنین فســیل یک دایناسور استگوسور که با 
قیمت تخمینی ۳ تا ۵ میلیون پوند به مزایده گذاشته شده بود، در نهایت ۴.۲ میلیون 

پوند معادل ۵.۳ میلیون دلار به فروش رسید.

یادداشت

اینفوگرافیک یادداشت

نگاه روز

رویداد

انرژی خورشیدی حلقه مفقوده  بحران آلودگی هوا

 کلان شــهر تهران در زمره پایتخت های آلوده جهان به شــمار می آید. امروزه 
این شهر با مسائل و مشکلات فراوانی درگیر است که یکی از مهم ترین آن ها 
آلودگی هوا می باشد. اگرچه در حوزه محیط زیست اقداماتی انجام شده است 
ولی به نظر اندک و ناچیز می باشد. استفاده از انرژی های تجدیدناپذیر باعث 
تشــدید آلودگی های زیســت محیطی شده است، بدیهی است فائق آمدن بر 
این مشــکلات، مســتلزم برنامه ریزی جامع، علمی و اســتقرار و توسعه نظام 
حکمرانی مؤثر و مناسب است که این امر بدون شناخت وضع موجود و تبیین 
وضع مطلوب در آینده امکان پذیر نیســت. اکنون با نگاهی به اســتفاده از 
نیروگاه های خورشیدی و با مشاهده وضعیت موجود سیستم هوای کلان شهر 
تهران، مجموعه جهت گیری ها و اقداماتی برای بهبود وضعیت محیط زیست 
شهر تهران پیشنهاد می شود.اساساً نیروگاه های خورشیدی مناسب نصب در 
محل مصرف و توســعه به صورت توزیع شــده هســتند و در حال حاضر در 
بسیاری از کشورهای جهان از آنها برای تولید برق استفاده می شود.به عنوان 
مثال در کشور آلمان بیش از ۵۰ هزار مگاوات نیروگاه خورشیدی نصب شده 
اســت، معادل ۷۰ درصد کل ظرفیت برق کشــور ما فقط خورشــیدی نصب 
کرده اند، در حالی که این کشــور بیشــتر فصول سال ابری و بارانی می باشد. 
۹۰ درصد این نیروگاه ها بر بام و دیواره ساختمان ها و کارگاه ها و مراکز مصرف 
نصب شــده اســت. تنها ۱۰ درصد آن به صورت نیروگاه های متمرکز ساخته 
شــده که آن هم بیشــتر در قالب نیروگاه های تا ۳۰ مگاوات است که نیروگاه 
بزرگی محسوب نشده و آنها هم در سطح شبکه توزیع شده محسوب می شوند.
براین اســاس توســعه نیروگاه های خورشیدی در کشور ما و از جمله در شهر 
تهران بایستی به صورت توزیع شده و بر بام و دیواره ساختمان ها و کارگاه ها 
و کارخانجــات نصــب شود.شــهر تهران بــه دلیل تراکــم جمعیتی زیاد و 
ساختمان های آپارتمانی و بلند مرتبه فضای کمتری برای نصب نیروگاه های 
خورشــیدی نســبت به شهرســتان های با تراکم کم می توانند در اختیار 
نیروگاه های خورشیدی قرار دهند، اما خوشبختانه با افزایش ظرفیت و بازده 
پانل های خورشــیدی همین فضای موجود برای تأمین برق ساختمان های 
آپارتمانی کفایت می کند.توضیح آنکه صفحات خورشیدی که ۱۰ سال پیش 
حدود ۲۰۰ وات ظرفیت تولید برق داشتند اکنون بیش از ۵۰۰ وات ظرفیت 
تولید برق دارند که برای تأمین برق ساختمان های آپارتمانی تهران هم کفایت 
می کنند.به کارگیری صفحات خورشــیدی در کنار واحدهای ذخیره سازی 
برق به خصوص باتری های لیتیومی و سدیمی بسیار کارآمد خواهد شد. ذخیره 
سازی برق این امکان را فراهم می کند که در زمان تابش خورشید برق مازاد 
بر مصرف ذخیره شده و در ساعات کم تابش یا بدون تابش همچون شب ها 
و یا اوقات ابرناکی از برق ذخیره شده استفاده شود.امکان ذخیره سازی برق 
مورد نیاز یک هفته ساختمان ها در این ذخیره سازها فراهم است که می تواند 
برق بسیار مطمئنی را برای مصرف کنندگان فراهم کند.در صورت استفاده 
از نیروگاه های خورشــیدی به همراه ذخیره سازها می توان تمامی برق مورد 
نیــاز مصــرف کننــدگان را به صورت پاک تأمین کرد و از مازوت ســوزی در 
نیروگاه ها به خصوص نیروگاه های همجوار با تهران که آلودگی آنها به تهران 
سرایت می کند جلوگیری کرد، بدین ترتیب تهران هوای پاک با آسمان آبی 
را تجربه خواهد کرد.از دیدگاه اقتصادی باید گفت که خوشبختانه طی ۱۰ 
سال اخیر هزینه انرژی خورشیدی بیش از ۳ برابر و هزینه ذخیره سازی باتری 
لیتیومی و سدیمی بیش از ۲۰ برابر کاهش یافته است، بدین ترتیب هزینه 
متوسط تأمین برق مطمئن از خورشید به کمتر از ۲ سنت )هزار و چهار صد 
تومان( بر کیلو وات ســاعت کاهش یافته و تا ۵ ســال آینده این رقم به کمتر 
از یک ســنت )۷۰۰ تومان فعلی( بر کیلو وات ســاعت باز هم کاهش می یابد.

روش توسعه برق خورشیدی در کشور و در شهر تهران به کمک مصرف کنندگان 
و مردم و با سرمایه گذاری های خرد آنها میسر است، بدین ترتیب سهم دولت 
در تأمین برق کاهش و سهم مردم افزایش می یابد، این سبب بهبود کارآمدی 
و همچنین رونق کسب و کار و اقتصاد کشور می شود.مهم ترین مانع دراین 
راه وجود انحصار دولتی بر بخش برق است. لازم است مجلس شورای اسلامی 
با تصویب قوانین متناســب نســب به شکســتن انحصار دولتی و نیمه دولتی 
)خصولتی( و واحدهای بزرگ نیروگاهی که طی دهه ها بر صنعت برق مستولی 
شــده اســت پایان دهد و فضای حضور نیروگاه های کوچک و با تعداد زیاد 
مردمی را فراهم آورد.اســتفاده از خودروهای برقی دومین اقدام برای نجات 
شــهر تهران از آلودگی و رفع ناترازی بنزین و گازوئیل در کشــور است. برای 
تأمین برق شــارژرهای خودروهای برقی بایستی از نیروگاه های خورشیدی 
به صورت ترکیبی با ذخیره سازی برق به کمک باتری های لیتیومی و سدیمی 
بهره گرفت، یعنی هر جایگاه شارژ خودروی برقی مجهز به صفحات خورشیدی 
و باتری برای تأمین برق پاک و مطمئن برای شــارژ کردن خودروهای برقی 
باشد.شــارژ خودروهای برقی به دو صورت در جایگاه های شــارژ ســریع و به 
صورت آرام در منازل و محل های پارک خودرو امکان پذیر است، تأمین انرژی 
هر دو محل شــارژ را می توان به کمک صفحات خورشــیدی و باتری های 
لیتیومی و ســدیمی فراهم آورد.در این بخش هم مجلس و دولت بایســتی از 
ایجاد انحصار دولتی و انحصار خصوصی بزرگ جلوگیری کرده و بستر فعال 
شدن عموم مردم را فراهم آورند. بدین ترتیب ظرف مدت یک دوره ۵ ساله 
بخش انرژی و حمل و نقل و محیط زیست کشور با سرمایه گذاری های خرد 
و گسترده مردمی متحول و اصلاح می شود، این همه در گروه رفع انحصار و 
سودجویی از بخش انرژی و استقبال از مشارکت گسترده مردمی است.هم 
اکنون همه مســائل فنی نیروگاه های خورشــیدی، ذخیره ســازی برق و 
به کارگیری خودروهای برق برطرف شده است به گونه ای که نرخ رشد استفاده 
از آنها در بسیاری از کشورهای دنیا بسیار بالاست، کشور ما هم از نظر آب و 
هوایی و اقلیمی بسیار مناسب توسعه نیروگاه های خورشیدی، ذخیره سازی 
برق و به کارگیری خودروهای برقی است.خودروهای برق فناوری بالغی دارند 
و در همه شهرهای کشور از جمله شهرهای سردسیر بدون محدودیت قابل 
بکارگیری هستند.به نظر می رسد نیاز چندانی به کمک و مداخله دستگاه های 
دولتی و شرکت های خصوصی بزرگ نیست بلکه باید از ایجاد انحصار توسط 
آنها که تاکنون اصلی ترین مانع توســعه کشــور در بخش انرژی خورشیدی، 
ذخیره ســازی انرژی و خودروهای برقی بوده اند جلوگیری کرد و بایســتی 
درآمدزایی و سودجویی آنها را در بخش های مفید دیگری تعریف کرد.برای 
این مهم نقش تصویب قوانین توسط مجلس شورای اسلامی و تصویب مقررات 
توســط هیات وزیران بســیار کلیدی و ضروری است. در این راه باید از اعمال 
نفــوذ دســتگاه های دولتی و شــرکت های خصوصی بزرگ بــر این دو نهاد 

قانون گذاری و مقررات گذاری پیشگیری کرد.
امید است با اجرای اقدامات پیشنهادی و به کار گیری افرادی کارآمد، متخصص 
و صاحب ایده و با اســتفاده از تجربیات ســایر کشــورها بر مشکلات آلودگی 
هوای تهران فائق آمد و با ارائه الگویی از مدیریت علمی، خلاقانه و کوشــا به 

بهبود محیط زیست در تهران کمک کرد.

خشایار نادی
کارشناس معماری 

جایگاه هوش مصنوعی در تجارت

چگونه از هوش مصنوعی در تجارت استفاده می شود؟ هوش مصنوعی 
موارد استفاده و مزایای تجاری بسیاری در صنایع و حوزه های مختلف 
دارد. طبق تحقیقات مک کینزی، تا اوایل ســال ۲۰۲۴ میلادی، ۷۲ 
درصد از ســازمان ها هوش مصنوعی را حداقل در یک کار تجاری به 
کار گرفته اند. برخی از روش های سطح بالای استفاده از هوش مصنوعی 

در تجارت بشرح ذیل توضیح داده می شود:
اتوماســیون و هوش مصنوعی: هر نقش در یک ســازمان دارای حداقل 
چند کار تکراری و دستی است، مانند چک کردن ایمیل، وارد کردن 
داده ها و تولید گزارش ها، که زمان را از کارهای تاثیرگذارتر می گیرد. 
هوش مصنوعی می تواند به خودکارسازی کارهای روتین کمک کند، 
و در زمان صرفه جویی کند، بهره وری را به حداکثر رساند، خطرخطای 
انسانی راکاهش می دهد ومشارکت اعضای تیم رابااین امکان که آن ها 
را قــادر می ســازد زمان خود را بــر روی کار معنادارتر متمرکز کنند، 

افزایش دهد.
تجزیه و تحلیل داده های پیشرفته: هوش مصنوعی و ابزارهای یادگیری 
ماشینی می توانند حجم وسیعی از داده ها را با سرعت و مقیاسی بسیار 
فراتر از توانایی انســان ها پردازش و تجزیه و تحلیل کنند. در نتیجه، 
هوش مصنوعی می تواند الگوها، رفتارها و روندهایی را شناسایی کند 
که ممکن اســت بلافاصله برای تحلیل گران انســانی قابل مشــاهده 
نباشــند، که به پیش بینی نتایج آینده بر اســاس داده های قبلی کمک 

می کند.
بهبــود تصمیــم گیری: بر اســاس رویکرد حاصــل از تجزیه و تحلیل 
داده های پیشــرفته، هــوش مصنوعی همچنیــن می تواند به بهبود 

تصمیم گیری کمک کند.
هــوش مصنوعــی می توانــد تصمیم گیری را با کمک به شناســایی 
فرصت های تجاری جدید، تعیین موانع عملیاتی، تعیین راه های مؤثر 
برای پیشنهادات و دسترسی بر اساس داده های مشتری و آماده سازی 

برای چالش های احتمالی، بهبود بخشد.
یکی از مثال های رایج در مورد اینکه چگونه هوش مصنوعی می تواند 
پشتیبانی می کند این است که خطوط هوایی معمولاً از تجزیه و تحلیل 
هوش مصنوعی پیش بینی کننده برای تعیین قیمت استفاده می کنند. 
خطوط هوایی قیمت بلیط را با استفاده از هوش مصنوعی برای تجزیه 
و تحلیل الگوهای تقاضا، رفتار مصرف کننده، رقابت و سایر عوامل در 
آخریــن لحظــه بهینه می کنند که منجر به تصمیم گیری های قیمتی 

آگاهانه تر می شود.
قابلیت های ذکر شــده در بالا تنها بعضی از روش های متعدد اســتفاده 
از هــوش مصنوعی در تجارت اســت. بــا این حال، در حالی که هوش 
مصنوعی می تواند مزایای قابل توجهی دیگری نیز ارائه دهد، تخصص 
و هوش انسانی برای اطمینان از دقت و اعتبار فرآیندهای مهم تجاری 

ضروری است.
هــوش مصنوعی بــرای فروش: تجزیه و تحلیــل پیش بینی کننده و 
الگوریتم های مبتنی بر هوش مصنوعی، تیم های فروش را قادر می سازد 
تا رفتار و ترجیحات مشــتری را بهتر درک کنند و عملیات فروش را 
بهبود بخشند. تیم های فروش می توانند از هوش مصنوعی برای کمک 

به جنبه های زیر در فرآیند فروش و استراتژی استفاده کنند:
وظایف دستی یکی از کارهایی است که بیشتر وقت متخصصان فروش 
را می گیرد از جمله وقتشــان صرف کارهایی مانند وارد کردن داده ها 
و به اشــتراک گذاری و بروز رســانی معاملات به جای فروش واقعی 
می شود که بوسیله هوش مصنوعی، خودکار طراحی می گردد و هوش 
مصنوعــی می تواند با خودکارســازی وظایــف وقت گیر کمک کند تا 
نمایندگان فروش بتوانند زمان بیشــتری را برای عملکردهای اصلی 

صرف کنند.
پیش بینی تقاضا توســط هوش مصنوعی می تواند به تجزیه و تحلیل 
عملکرد گذشته و شاخص های اقتصادی فعلی کمک کند تا به تیم های 
فروش کمک کند تقاضای آینده را پیش بینی کنند. تجزیه و تحلیل 
داده های مشتری، تعاملات و الگوهای رفتاری فروش تاریخی با استفاده 
می تواند به شناسایی سرنخ ها، اولویت بندی مشتریان بالقوه، شناسایی 
مراحل یا اقدامات بعدی برای تعامل با مشتریان بالقوه و بهینه سازی 

فرآیند فروش کمک کند.
حتی می توان برای پیش نویس ایمیل های خروجی به مشــتریان از 
هوش مصنوعی اســتفاده کردتا بصورت دوره ای با مشــتریان ارتباط 
برقرار کند و پیگیری های ارتباط با مشتری را با این ابزار بسیار دقیق تر 
و ســریع تر انجام دهیم و اعضای تیم فروش با اســتفاده از داده های 
ابزارهــای امتیازدهی مبتنی بر هوش مصنوعی، می توانند بر اســاس 
امتیاز، اولویت ها و رفتارهای افراد و مشتریان، الویت بندی مشتریان 
را شخصی ســازی کنند و پیشــنهادات فروش مربوط به هر محصول را 

پیش بینی کنند.
همچنین برای بروز رســانی اطلاعات و ارســال آن به مشــتریان در 
زمانبندی های دقیق و جشــنواره های فروش به تیم کمک می کند. 
این فناوری بطور خودکار با تجمیع اطلاعات گذشــته رفتار مشتریان 
چارچــوب آتی فــروش را می چیند و باعث تعریف فعالیت های جدید 
می شود و همین عوامل برای مدیران سازمان ها سرنوشت ساز است.

یادداشت
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